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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙΑ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2019*  

Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ να δηλώσετε την παρουσία σας.   

 Κύριοι βουλευτές, πάρτε τις θέσεις σας και δηλώσετε την παρουσία σας. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει με τον πιο έντονο τρόπο την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και εκφράζει την ανησυχία της για την επιδείνωση της ανθρωπιστικής κρίσης που θα προκαλέσει στον ήδη φρικτά 
δοκιμαζόμενο συριακό λαό.   

 Η εισβολή αυτή της Τουρκίας αποτελεί ακόμα μια έκνομη ενέργεια, που καταπατά τον Καταστατικό Χάρτη 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και το διεθνές δίκαιο, στο πλαίσιο της σταθερής πολιτικής επεκτατισμού την 
οποία η Τουρκία εφαρμόζει κατά των γειτονικών της χωρών και δημιουργεί μια μόνιμη απειλή για την ειρήνη στην 
ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής. 

 Στα έδρανά σας, κύριοι συνάδελφοι, έχετε τον προϋπολογισμό, άρα, αντιλαμβάνεστε πόσες οκάδες, να 
μην πω τόνους χαρτί, γλιτώσαμε σήμερα, που θα καβαλούσατε. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα όπως διαβάσει τις αναφορές που έχουμε στη σημερινή συνεδρία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο μήνας Οκτώβριος έχει καθιερωθεί ως μήνας ευαισθητοποίησης κατά του καρκίνου του μαστού, της 
συχνότερης μορφής καρκίνου στις γυναίκες.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει τις ευχαριστίες της προς 
όλους όσοι εργάζονται για τη θεραπεία του καρκίνου του μαστού και ιδιαίτερα προς τη Europa Donna Κύπρου 
για την καθοριστική συμβολή της στην ευαισθητοποίηση και ενημέρωση του κοινού, καθώς η έγκαιρη διάγνωση 
είναι καθοριστικής σημασίας για τη θεραπεία.  Με έγκαιρη διάγνωση και εξιδεικευμένη θεραπεία το ποσοστό 
επιβίωσης από τη νόσο φτάνει μέχρι και το 80%, δίνοντας μηνύματα αισιοδοξίας στους ασθενείς και τις 
οικογένειές τους.  Ως νομοθετικό σώμα, δηλώνουμε την αποφασιστικότητά μας να συμβάλουμε, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων μας, στη διαμόρφωση εθνικών πολιτικών και στρατηγικών ενάντια στη νόσο αυτή. 

 Αντιπροσωπία αποτελούμενη από την κ. Ελένη Μαύρου, επικεφαλής, και τον κ. Χρίστο Ορφανίδη 
συμμετείχε στην 64η Παγκόσμια Διάσκεψη του Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου (CPA) στην 
Ουγκάντα από 22 ως τις 29 Σεπτεμβρίου.  Πέραν της ολομέλειας της γενικής συνέλευσης, τα μέλη της 

                                            
Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίας ευρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής. 
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αντιπροσωπίας συμμετείχαν στις συζητήσεις που αφορούσαν μεταξύ άλλων στην κλιματική αλλαγή, την ανεργία 
στους νέους και τις τεχνολογικές εξελίξεις σε σχέση με τη νομοθετική εργασία.  Στα πλαίσια της διάσκεψης η κ. 
Μαύρου συμμετείχε επίσης σε συνεδρία των γυναικών κοινοβουλευτικών της Κοινοπολιτείας. 

 Αντιπροσωπία, αποτελούμενη από τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού κ. 
Άγγελο Βότση ως επικεφαλής, την αναπληρώτρια πρόεδρο της επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και το μέλος της επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
κ. Ελένη Σταύρου, συμμετείχε στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό 
και τη Διακυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ελσίνκι, από τις 29 Σεπτεμβρίου μέχρι την 1η Οκτωβρίου, 
στο πλαίσιο της τρέχουσας Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συζητήθηκαν 
θέματα που αφορούν το μέλλον της οικονομικής διακυβέρνησης στα πλαίσια της Οικονομικής και Νομισματικής 
Ένωσης, η αξιολόγηση της Στρατηγικής «Ευρώπη 2020», η προώθηση δημόσιων και ιδιωτικών επενδύσεων, 
καθώς και τρόποι προώθησης καινοτομιών για βιώσιμη ανάπτυξη.  

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης, η κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχαν στο 4ο  
μέρος της συνόδου 2019 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο, 
από τις 30 Σεπτεμβρίου μέχρι τις 4 Οκτωβρίου.  Ο κ. Λουκαΐδης και η κ. Ερωτοκρίτου έκαναν παρεμβάσεις στην 
ολομέλεια της συνέλευσης για το θέμα της Τράπεζας Αναπτύξεως του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Η κ. 
Ερωτοκρίτου μίλησε επίσης για το θέμα της προστασίας των πληροφοριοδοτών στην Ευρώπη.  Ο κ. Ευσταθίου 
εκλέγηκε από την Επιτροπή Νομικών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της συνέλευσης εισηγητής για το θέμα της 
εφαρμογής των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Κατέθεσε επίσης 
προσχέδιο ψηφίσματος στην Επιτροπή Πολιτισμού, Επιστημών, Εκπαίδευσης και Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας, 
το οποίο έγινε ομόφωνα αποδεκτό, με θέμα την τεχνητή νοημοσύνη σε συνάρτηση με τον ρόλο της εκπαίδευσης 
και του πολιτισμού στη νέα τεχνολογική εποχή.  Με πρωτοβουλία της επικεφαλής της αντιπροσωπίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου πραγματοποιήθηκε εξάλλου διαφωτιστική εκδήλωση για την αντιμετώπιση του καρκίνου του μαστού. 

 Τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΟΑΣΕ, κ. Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου ως επικεφαλής, κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και κ. Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, συμμετείχαν στη 18η 
φθινοπωρινή συνάντηση της συνέλευσης στο Μαρακές από τις 4 έως τις 6 Οκτωβρίου.  Οι Κύπριοι βουλευτές 
έθεσαν επί τάπητος το ζήτημα των τουρκικών παραβιάσεων στην κυπριακή ΑΟΖ.  Σε συνεδρία δε της μόνιμης 
επιτροπής της συνέλευσης και μετά από συναντήσεις με την κ. Χαραλαμπίδου, οι αντιπροσωπίες Γαλλίας και 
Ιταλίας κυκλοφόρησαν κοινή δήλωση, καταδικάζοντας τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας.  

 Η κ. Χαραλαμπίδου παρουσίασε στη μόνιμη επιτροπή πρότασή της για τροπολογία στον Κανονισμό 
Λειτουργίας της Συνέλευσης.  Ως ειδική αντιπρόσωπος της κοινοβουλευτικής συνέλευσης ΟΑΣΕ για την 
καταπολέμηση της διαφθοράς, ενημέρωσε επίσης την επιτροπή για πρόσφατες επαφές της με εκπροσώπους 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και των εκτελεστικών δομών του ΟΑΣΕ, καθώς και για επερχόμενες δράσεις 
της. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης έκανε παρέμβαση σε συζήτηση για την ανάγκη καταπολέμησης της μη ανεκτικότητας 
και των διακρίσεων βάσει θρησκείας ή πεποιθήσεων, ενώ υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Επιτροπής για 
τη Δημοκρατία, τα Ανθρώπινα Δικαιώματα και τα Ανθρωπιστικά Θέματα της Συνέλευσης παρουσίασε τα 
συμπεράσματα διερευνητικών αποστολών του στην Ουκρανία. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης παρενέβη σε συζήτηση για τις προκλήσεις που δημιουργεί η κλιματική αλλαγή στην 
περιοχή της Μεσογείου, ιδιαίτερα σε σχέση με την οικονομική ανάπτυξη και την περιβαλλοντική μετανάστευση. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου συμμετείχε σε διακοινοβουλευτική διάσκεψη για την κλιματική αλλαγή, που διοργάνωσε στις 6 και 
7 Οκτωβρίου το κοινοβούλιο της Φινλανδίας, στα πλαίσια της Φιλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Συζητήθηκαν οι στρατηγικές για το μέλλον και η ευαισθητοποίηση και η προσαρμογή του 
χρηματοπιστωτικού τομέα προς αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.   

 Το νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγον.  Υπάρχει ένσταση; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Δεν έχουμε κατάλογο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Δεν έχετε κατάλογο;  Δεν έχει κατάλογο, λέει η κ. Μαύρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι στα κομπιούτερ σας.  Όχι;  Δεν υπάρχει κατάλογος στα κομπιούτερ;  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  

 Αν μπορεί, να διορθωθεί αυτό, παρακαλώ τη διεύθυνση. 

 Είπαμε ότι θα ξεκινήσουμε, θα υπάρχουν προβλήματα, αλλά θα τα λύσουμε, φαντάζομαι. 

 Το θέμα τούτο, κυρία Μαύρου, είναι για το ΤΕΠΑΚ, θα σας δώσουν τώρα κατάλογο.   

 Άρα, κηρύσσεται επείγον. 

 Επίσης, υπάρχουν τέσσερα σχέδια ψηφισμάτων για την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία, το ένα το 
κατέθεσε η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το άλλο το Δημοκρατικό Κόμμα, το τρίτο 
είναι από το Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και το τέταρτο από 
το ΕΛΑΜ. 

 Έχουν γίνει αρκετές διαβουλεύσεις και αναμένω ότι θα υπάρχει τελικό ενιαίο κείμενο, το οποίο θα 
συζητήσουμε στο τέλος της συνεδρίας.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.178-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική  
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.179-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Αγαθοεργών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.180-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών 

4.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών 
Ιδρυμάτων και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.181-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.182-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

6.  Ο περί Χρηματοδοτικής Μίσθωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.183-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.184-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.185-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

9.  Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.186-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας  



148 

 

10.  Ο περί της Αρχής Ασφαλίσεων και 
Επαγγελματικών Συντάξεων Κύπρου 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.187-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11.  Ο περί Ασφαλιστικών και 
Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.188-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων 
και της Εποπτείας των Ταμείων 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.189-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.190-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14.  Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
Προαγωγή, Διατμηματική Προαγωγή και 
Πρώτο Διορισμό και Προαγωγή στη 
Δημόσια Υπηρεσία Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.191-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.192-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.193-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.195-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

18.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.196-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.197-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20.  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.198-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

21.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.199-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμος 
του 2019. 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
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(Αρ. Φακ. 23.01.060.200-2019). Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα (Μείωση των Εθνικών Εκπομπών 
Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

24.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 

(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 2) του 
2019 του προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου,  
ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2019 
Νόμου του 2019.  
[Νόμος αρ. 6(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27.  Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών, 
ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, για την 
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου (Αρ. 
74/88), όπως αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση με 
αρ. 87.630, ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2019. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  

Σχέδια ψηφίσματος  Κατάθεση από  Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε  

1. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις επιθετικές 
ενέργειες της Τουρκίας ενάντια στη Συρία 
και ειδικότερα την υπό εξέλιξη εισβολή στις 
περιοχές της Συρίας που ελέγχονται από 
τους Κούρδους. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Όλους τους βουλευτές 

2. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή του τουρκικού στρατού 
στη βόρεια Συρία και τις σφαγές άμαχου 
πληθυσμού, καθώς και την προσπάθεια 
της Τουρκίας για μονομερή αλλαγή των 
νόμιμων συνόρων της Συρίας κατά 
παράβαση του διεθνούς δικαίου. 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Κοινοβουλευτική ομάδα του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Όλους τους βουλευτές 

3. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και την κατάφωρη παραβίαση του 
διεθνούς δικαίου, της κυριαρχίας και της 
εδαφικής ακεραιότητας της Συρίας. 

Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  
και  
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ 

Όλους τους βουλευτές 
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(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

4. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία 
και ειδικότερα στο βόρειο τμήμα της 
χώρας, ενέργεια που συνιστά κατάφωρη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου.  
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.126-2019). 

Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί Μετατάξεως Εργοδοτουμένων 
Αορίστου Χρόνου στη Δημόσια Υπηρεσία 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.127-2019). 

Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου,   
Δημήτρη Δημητρίου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, 
Πανίκο Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού και Μαρίνο 
Μουσιούττα, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.128-2019). 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

4. Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης 
Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών Οφειλών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.129-2019). 

Ηλία Μυριάνθους  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ  
και  
Ζαχαρία Κουλία και Γεώργιο 
Προκοπίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.130-2019). 
 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι σήμερα έχει κατατεθεί και το νομοσχέδιο του κρατικού 
προϋπολογισμού, όπως είπαμε στην αρχή ότι το έχετε ηλεκτρονικά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο πρώτο κεφάλαιο της ημερησίας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. Ερχόμαστε πρώτα στο νομοσχέδιο που 
έχουμε κηρύξει επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2019».  

 Παρακαλώ τη γραμματεία να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να μην επηρεάζεται η νόμιμη συγκρότηση της Συγκλήτου του ΤΕΠΑΚ στην περίπτωση κενής θέσης μέλους 
της.  Ειδικότερα, με τη προτεινόμενη ρύθμιση δε θα επηρεάζεται πλέον η νόμιμη συγκρότηση της συγκλήτου, 
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καθώς και η εκπλήρωση των αρμοδιοτήτων, εξουσιών και καθηκόντων της, εφόσον θα υπάρχει απαρτία, η οποία 
θα υπολογίζεται στο σύνολο των μελών που προβλέπονται στο άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού μελέτησε αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το 
οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγον. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να μην επηρεάζεται η νόμιμη συγκρότηση της Συγκλήτου του ΤΕΠΑΚ στην περίπτωση κενής θέσης μέλους 
της.   

 Ειδικότερα, με τη προτεινόμενη ρύθμιση δε θα επηρεάζεται πλέον η νόμιμη συγκρότηση της συγκλήτου, 
καθώς και η εκπλήρωση των αρμοδιοτήτων, εξουσιών και καθηκόντων της, εφόσον θα υπάρχει απαρτία, η οποία 
θα υπολογίζεται στο σύνολο των μελών που προβλέπονται στο άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου και του ΤΕΠΑΚ, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η προτεινόμενη τροποποίηση είναι εξαιρετικά επείγουσα για το λόγο ότι σήμερα είναι κενή, λόγω 
παραίτησης, η θέση του Κοσμήτορα της Σχολής Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης του 
πανεπιστημίου, με αποτέλεσμα η σύγκλητος να μην μπορεί να συνεδριάσει και ούτε να προχωρήσει στη 
λήψη εξαιρετικά σημαντικών και επειγουσών αποφάσεων, που αφορούν καθημερινά και τρέχοντα θέματα 
λειτουργίας του πανεπιστημίου. 

2. Το άρθρο 13 του υφιστάμενου νόμου για το ΤΕΠΑΚ, το οποίο προβλέπει τη συγκρότηση της Συγκλήτου 
του ΤΕΠΑΚ, δεν προβλέπει οποιαδήποτε επιφύλαξη σχετικά με την ύπαρξη κενής θέσης στη σύγκλητο, 
γεγονός που οδηγεί αυτόματα στην αδυναμία συγκρότησης του συλλογικού αυτού οργάνου στην 
περίπτωση αυτή και κατά συνέπεια στη μη δυνατότητα πραγματοποίησης οποιασδήποτε συνεδρίασης 
μέχρι την πλήρωση της κενής θέσης. 

3. Η μη συγκρότηση της συγκλήτου και κατά συνέπεια η μη δυνατότητα πραγματοποίησης συνεδρίας οδηγεί 
το ΤΕΠΑΚ σε παράλυση, καθότι πολλές σοβαρές αποφάσεις δεν μπορούν να ληφθούν (π.χ. προκήρυξη 
πρυτανικών εκλογών, συμμόρφωση με δικαστικές αποφάσεις, ζητήματα προϋπολογισμού κ.λπ.) γεγονός 
το οποίο θα δημιουργήσει πολλά λειτουργικά ζητήματα, που δε θα μπορούν να επιλυθούν εκ των υστέρων 
και θα εκθέτουν το ΤΕΠΑΚ. 

 Ο πρύτανης του ΤΕΠΑΚ δήλωσε στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη ρύθμιση πρέπει να προωθηθεί άμεσα, 
ώστε η σύγκλητος να μπορέσει να λάβει έγκαιρα την απόφαση για προκήρυξη των πρυτανικών εκλογών εντός 
του μήνα Οκτωβρίου, λόγω λήξης της θητείας των πρυτανικών αρχών. 

 Περαιτέρω, ο πρύτανης ενημέρωσε την επιτροπή ότι η παραίτηση του πιο πάνω κοσμήτορα δεν επηρεάζει 
τη λειτουργία και τα προγράμματα της Σχολής Επικοινωνίας και Μέσων Ενημέρωσης.  Ειδικότερα, σύμφωνα με 
τον ίδιο, λόγω της παραίτησης του κοσμήτορα ορίστηκαν άμεσα δύο συνεχείς διαδικασίες για εκλογή νέου 
κοσμήτορα, χωρίς όμως την υποβολή καμιάς υποψηφιότητας από τα μέλη της εν λόγω σχολής.  Επιπρόσθετα, 
οι πρυτανικές αρχές πραγματοποίησαν επανειλημμένα κατ’ ιδίαν συναντήσεις τόσο με τον κοσμήτορα όσο και 
με τα μέλη της εν λόγω σχολής, τα οποία παραιτήθηκαν και αυτά, με σκοπό την επιστροφή τους στα σώματα 
διοίκησης του πανεπιστημίου, χωρίς όμως θετικό αποτέλεσμα. 

 Η επιτροπή, σε σχέση με τα πιο πάνω, ζήτησε και γραπτή ενημέρωση στην οποία να περιλαμβάνονται οι 
λόγοι παραίτησης του εν λόγω κοσμήτορα, η οποία απεστάλη στην επιτροπή.   
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 Τόσο οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου όσο και η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας 
συμφώνησαν με την ανάγκη άμεσης προώθησης της προτεινόμενης τροποποίησης για τη ρύθμιση του πιο πάνω 
νομοθετικού κενού. 

 Ειδικότερα, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι η συγκεκριμένη διατύπωση στην 
τροποποίηση που αναφέρεται σε τυχόν κενή θέση καλύπτει και τις περιπτώσεις ύπαρξης τυχόν περισσότερων 
από μιας κενών θέσεων.  Επιπρόσθετα, η ίδια επεξήγησε ότι το θέμα της απαιτούμενης απαρτίας ρυθμίζεται ήδη 
σε σχετικούς κανονισμούς του ΤΕΠΑΚ που αφορούν τη συγκρότηση και λειτουργία των οργάνων του και οι οποίοι 
προβλέπουν μεταξύ άλλων τα εξής:  «Κάθε συλλογικό όργανο του Πανεπιστημίου βρίσκεται σε απαρτία, όταν ο 
αριθμός των παρόντων μελών υπερβαίνει το ήμισυ του συνολικού αριθμού των μελών του.». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δήλωσε ότι όλα τα μέλη της θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου στα πλαίσια 
της συζήτησής του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομιλίες μέχρι τρία λεπτά για το κάθε κόμμα.  Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Νομίζω ότι δε χρειάζεται, η επιτροπή το έχει δει, κύριε Πρόεδρε, και θεωρώ ότι δικαιολογείται το επείγον, 
γι’ αυτό μπορούμε να προχωρήσουμε, να γίνουν και οι διαδικασίες όλες στο ΤΕΠΑΚ και να μην υπάρξει 
περαιτέρω καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες.  Σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Τροποποιητικός (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης αναβάλλεται για την Τετάρτη 16 Οκτωβρίου, μετά από την 
πανηγυρική συνεδρία που θα έχουμε και την αποπεράτωση της συνεδρίας αυτής με ομιλία του Προέδρου της 
Ιρλανδίας. 
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». Για το θέμα αυτό έχει τιτλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 2 θέματος είναι η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου υπηρεσίας της 
θέσης Διευθυντή Σχολής Κωφών, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής στη 
μισθοδοτική κλίμακα Α12(ii). 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Σχολής Κωφών - 
Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2018» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Δημήτρης Δημητρίου Πανίκος Λεωνίδου 

 Άριστος Δαμιανού Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και την 31η Οκτωβρίου και την 21η 

Νοεμβρίου 2018.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ) και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΠΟΕΔ.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και η εκπαιδευτική οργάνωση ΟΛΤΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης 
Διευθυντή Σχολής Κωφών, η οποία καθορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής στη μισθοδοτική 
κλίμακα Α12(ii). 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς αφενός εμπλουτίζονται τα καθήκοντα και οι ευθύνες της 
θέσης, ώστε να αντικατοπτρίζουν τα σημερινά δεδομένα της λειτουργίας της Σχολής Κωφών, και αφετέρου 
τροποποιούνται τα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στη θέση αυτή, ώστε αντί για τριετή υπηρεσία σε θέματα 
εκπαίδευσης κωφών να απαιτείται οκταετής υπηρεσία στα θέματα αυτά.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο εκσυγχρονισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας κρίθηκε αναγκαίος, αφού το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας εγκρίθηκε το 2001 και δεν αντιπροσωπεύει 
πλήρως τον επιτελικό ρόλο που διαδραματίζει σήμερα η Σχολή Κωφών ως κέντρο παροχής υπηρεσιών.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έτυχε συζήτησης με την ΚΥΣΟΑ 
σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Διαδικασίας Διαβούλευσης Κρατικών και άλλων Υπηρεσιών σε Θέματα 
που αφορούν Άτομα με Αναπηρία Νόμου. 

 Κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων κανονισμών ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Τμήματος 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού ενημέρωσε την επιτροπή ότι η θέση Διευθυντή Σχολής Κωφών παραμένει 
κενή και δεν καθίσταται δυνατή η πλήρωσή της, γιατί με βάση το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας καθορίζεται ως 
θέση προαγωγής για την οποία απαιτείται προϋπηρεσία στη θέση Πρώτου Δασκάλου, η οποία έχει καταργηθεί.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έχει καταρτιστεί 
κατ’ αναλογίαν με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Διευθυντή στη Σχολή Τυφλών, καθώς και ότι και 
οι δύο αυτές θέσεις υπάγονται στη δημόσια υπηρεσία και όχι στην εκπαιδευτική υπηρεσία.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού εξέφρασε την άποψη ότι η οκταετής πείρα σε 
θέματα εκπαίδευσης κωφών συνιστά σημαντικό προσόν για τον κάτοχο της θέσης, αφού χωρίς εμπειρία στα 
θέματα εκπαίδευσης κωφών δεν μπορεί να αντεπεξέλθει στα καθήκοντα της θέσης. 

 Οι εκπρόσωποι της ΚΥΣΟΑ και της ΠΑΣΥΔΥ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασε την άποψη ότι η εξειδίκευση σε θέματα εκπαίδευσης είναι 
σημαντική για τη σωστή εκτέλεση των καθηκόντων της θέσης.  

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΕΔ εξέφρασε την άποψη ότι για τη διεκδίκηση της θέσης θα έπρεπε να απαιτείται 
τουλάχιστον τριετής πείρα σε θέση Βοηθού Διευθυντή Σχολείου όπως προνοείται για όλες τις διευθυντικές θέσεις 
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στην εκπαίδευση, καθώς και ότι τόσο η θέση Διευθυντή Σχολής Κωφών όσο και η θέση Διευθυντή Σχολής 
Τυφλών πρέπει να μεταφερθούν στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία.  

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την Υποεπιτροπή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια Υπηρεσίας σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Μαρτίου 2018, η οποία εισηγήθηκε την περαιτέρω εξέτασή τους 
από την επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
τις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια 
του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί 
Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Άριστος Δαμιανού  Κωστής Ευσταθίου 

 Ευανθία Σάββα 

 Όπως είναι γνωστό, για τους πιο πάνω κανονισμούς κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής έκθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών στις 27 Νοεμβρίου 2018.  Ωστόσο, έπειτα από την αναβολή της 
συζήτησής τους για δεύτερη φορά από την ολομέλεια του σώματος στις 18 Ιανουαρίου 2019, η επιτροπή 
επανεξέτασε τους εν λόγω κανονισμούς σε τέσσερις νέες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 
Φεβρουαρίου, 26 Ιουνίου και 4 και 11 Σεπτεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Κυπριακής 
Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων 
(ΠΑΣΥΔΥ) και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΠΟΕΔ.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και 
οι εκπαιδευτική οργάνωση ΟΛΤΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν ενώπιον της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των εν λόγω κανονισμών, οι απόψεις των εμπλεκομένων, καθώς και τα 
ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική 
έκθεση της επιτροπής. 

 Στο πλαίσιο της επανεξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε ειδικότερα ο προβληματισμός 
μελών της για το γεγονός ότι σε ένα τόσο νευραλγικής σημασίας εκπαιδευτικό ίδρυμα για τη θέση Διευθυντή 
απαιτούνται μόνο οκτώ χρόνια εκπαιδευτικής προϋπηρεσίας και όχι οποιαδήποτε διοικητική πείρα.  Τα ίδια μέλη 
εξέφρασαν την άποψη ότι για την εν λόγω θέση, όπως συμβαίνει με όλες τις αντίστοιχες θέσεις στην εκπαίδευση, 
θα έπρεπε να περιλαμβάνεται στα απαιτούμενα προσόντα το προσόν της διοικητικής πείρας.   

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας υπέβαλε 
στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα να διαλαμβάνεται η 
απαίτηση για οκταετή τουλάχιστον πείρα σε θέματα εκπαίδευσης κωφών, από την οποία τριετής τουλάχιστον 
πείρα να είναι σε θέματα διοίκησης, εποπτείας και προγραμματισμού.    

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των 
προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα τρεις παρόντες.  Τριάντα ψήφοι υπέρ και έντεκα εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και δύο αποχές, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Παρακαλώ, κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Μια σύντομη αιτιολόγηση της ψήφου, της αρνητικής μας ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ξεκίνησε η αντιπολίτευση του Συναγερμού εναντίον της κυβέρνησης, εκατάλαβα εγώ! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, αν πολύ θα το θέλατε και εσείς και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι, δεν έχουμε τέτοια 
πρόθεση ούτε κατά διάνοια, απλά δεν μπορούμε να βλέπουμε κάτι και να συμφωνούμε με όλα.   

 Ο λόγος της αρνητικής ψήφου μας έχει να κάνει με το γεγονός ότι η τροπολογία, η αλλαγή που έγινε από 
την εκτελεστική εξουσία, για να προσθέσει εκ πείρας διοικητικά καθήκοντα τριών ετών, πιστεύομε ότι περιορίζει 
κατά πολύ τον τίτλο των υποψηφίων γι’ αυτή τη θέση και παραπέμπει σε φωτογράφιση συγκεκριμένων 
υποψηφίων, γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο το καταψηφίσαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου του κ. Γεώργιου Γεωργίου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, και ο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», πρόταση νόμου των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης. 

 Για τα δύο θέματα θα διεξαχθεί κοινή συζήτηση. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς και μετά θα γίνει ψηφοφορία, πρώτον, για την 
πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού περί εκλογών και, δεύτερον, για την πρόταση των άλλων τριών 
κομμάτων. 

 Είναι συνέπεια και συνέχεια της τροποποίησης του συντάγματος, το οποίο λέει στη Βουλή να δώσει με 
νόμο τη λύση. 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 3 και 4 θεμάτων είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης 
του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση βουλευτικής έδρας σε περίπτωση αποποίησης ή μη 
κατάληψης αυτής για οποιονδήποτε λόγο από εκλεγέντα υποψήφιο, από της ανακηρύξεως αυτού και προ της 
δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης, θα διενεργείται εντός προθεσμίας σαράντα 
πέντε ημερών με αναπληρωματική εκλογή και τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης του 
συντάγματος, ρυθμίσεις σύμφωνα με τις οποίες βουλευτική έδρα σε περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης 
αυτής θα πληρούται από επιλαχόντα, κατ’ ανάλογο τρόπο που ισχύει σήμερα για κενωθείσα έδρα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί 

Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

                                            
* Υπέρ:  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ, 

ανεξάρτητη βουλευτής. 
 Εναντίον: ΔΗΣΥ. 
 Αποχή: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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Παρόντες: 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου, αναπλ. πρόεδρος  Μαρίνος Σιζόπουλος, 

 Ευανθία Σάββα εκπροσωπώντας τον 

 Νίκος Νουρής  Κωστή Ευσταθίου 

 Γιώργος Κάρουλλας  Μη μέλη της επιτροπής:  

 Πανίκος Λεωνίδου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Παύλος Μυλωνάς  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας Εκλογών του ίδιου 
υπουργείου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον βουλευτή κ. Γεώργιο 
Γεωργίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι η τροποποίηση του περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν 
της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση βουλευτικής έδρας σε 
περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης αυτής για οποιονδήποτε λόγο από εκλεγέντα υποψήφιο, από της 
ανακηρύξεως αυτού και προ της δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης, να 
διενεργείται εντός προθεσμίας σαράντα πέντε ημερών με αναπληρωματική εκλογή.   

 Επιπρόσθετα, στην εν λόγω πρόταση νόμου προβλέπεται ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα εφαρμοστούν 
και αναφορικά με βουλευτική έδρα η οποία είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου.  

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, Μαρίνο Σιζόπουλο εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα εκ μέρους της Αλληλεγγύης, είναι η 
τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να εισαχθούν σε αυτόν 
ρυθμίσεις, κατ’ επιταγήν της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, σύμφωνα με τις οποίες η πλήρωση 
βουλευτικής έδρας σε περίπτωση αποποίησης ή μη κατάληψης αυτής να διενεργείται από επιλαχόντα, κατ’ 
ανάλογο τρόπο που ισχύει σήμερα για κενωθείσα έδρα, λαμβανομένης υπόψη της λαϊκής βούλησης, όπως αυτή 
εκάστοτε εκφράζεται στο εκλογικό αποτέλεσμα, στη βάση του οποίου έκαστη έδρα καταλήγει στον συνδυασμό 
κόμματος στον οποίο αυτή δικαιώθηκε, η οποία εκτείνεται σε περίοδο πέντε ετών.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της δεύτερης πρότασης νόμου προβλέπεται ότι οι διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας οι οποίες ρυθμίζουν τη διαδικασία πλήρωσης κενωθείσας έδρας θα 
εφαρμόζονται, τηρουμένων των αναλογιών, και στις περιπτώσεις που εκλεγείς υποψήφιος προ της ανακηρύξεως 
αυτού αποβιώσει ή αποποιηθεί το δικαίωμα ανακήρυξής του ή εκλεγείς υποψήφιος από της ανακηρύξεως αυτού 
και προ της δυνάμει του άρθρου 69 του συντάγματος δοθείσας διαβεβαίωσης αποβιώσει ή αποποιηθεί 
βουλευτική έδρα.   

 Πέραν των πιο πάνω, προβλέπεται ότι οι πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου θα εφαρμοστούν και για 
την πλήρωση βουλευτικής έδρας η οποία είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα κατά την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, καθώς και ότι η πλήρωση αυτής θα διενεργηθεί εντός δεκαπέντε ημερών 
από την εν λόγω ημερομηνία.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρώτης πρότασης νόμου, με τις πρόνοιες αυτής προβλέπεται η διενέργεια 
αναπληρωματικής εκλογής για την πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας αντί της πλήρωσης 
αυτής κατά τρόπο που να προσομοιάζει με τον προβλεπόμενο στην εκλογική νομοθεσία τρόπο πλήρωσης 
κενωθείσας βουλευτικής έδρας, επειδή πρόκειται για ανόμοιες περιπτώσεις και συναφώς επιβάλλεται η 
υιοθέτηση διαφορετικής προσέγγισης.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον ίδιο εισηγητή, ενδεχόμενη ρύθμιση για 
πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας από τον επιλαχόντα του δικαιωθέντος με την έδρα 
συνδυασμού κόμματος προσκρούει στην αρχή της λαϊκής κυριαρχίας και ενδέχεται να μην είναι συνταγματικά 
επιτρεπτή.    

 Σε σχέση με τη δεύτερη πρόταση νόμου οι εισηγητές της δήλωσαν πως οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
κρίνονται αναγκαίες υπό το φως της πρόσφατης τροποποίησης του συντάγματος, με την οποία θεσπίσθηκε το 
αναγκαίο συνταγματικό πλαίσιο, για να δοθεί η δέουσα εξουσιοδότηση για τη ρύθμιση του θέματος της πλήρωσης 
αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας έδρας με νόμο.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εισηγητές ανάμεσα σε άλλα ανέφεραν 
ότι με την υιοθέτηση των προνοιών της εν λόγω πρότασης νόμου καθίσταται δυνατή η πλήρωση της μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας κατά τις βουλευτικές εκλογές του 2016 με τον επιλαχόντα του δικαιωθέντος 
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με την έδρα συνδυασμού κόμματος, στη βάση της φιλοσοφίας του εκλογικού συστήματος της αναλογικής, το 
οποίο συνάδει προς τις σύγχρονες δημοκρατικές αντιλήψεις και στο οποίο εδράζεται ο εκλογικός νόμος.  

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος της Κεντρικής Υπηρεσίας 
Εκλογών, τοποθετούμενοι επί των προνοιών των προτάσεων νόμου, επισήμαναν ότι το όλο θέμα της κάλυψης 
του κενού που διαπιστώθηκε έπειτα από την αποποίηση βουλευτικής έδρας συγκεκριμένης υποψήφιας του 
κόμματος της Αλληλεγγύης κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές αποτελεί κορυφαίο πολιτικό ζήτημα, καθώς 
και εκκρεμότητα η οποία απαιτείται να ρυθμιστεί πάραυτα στη βάση των πολιτικών αποφάσεων που θα ληφθούν 
από την ίδια τη Βουλή για τροποποίηση της εκλογικής νομοθεσίας.  Συναφώς, επαφίεται στη βούληση της 
πλειοψηφίας του νομοθετικού σώματος να επιλέξει κατά πόσο η πλήρωση αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας 
έδρας θα διενεργείται με απόδοση της έδρας στον επιλαχόντα του ίδιου του δικαιωθέντος με την εν λόγω έδρα 
συνδυασμού κόμματος ή με αναπληρωματική εκλογή.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να τροποποιήσει τα κείμενα των προτάσεων νόμου, ώστε να περιληφθούν σε αυτά σχετικές πρόνοιες για 
κατάργηση των διατάξεων που εισήχθησαν στην εκλογική νομοθεσία με τον περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2017 [Νόμος 82(Ι) του 2017], δεδομένου ότι το Εκλογοδικείο 
στην απόφασή του αναφορικά με την εκλογική αίτηση Αρ. 1/2017 κήρυξε τη διάταξη αυτού για πλήρωση μη 
καταληφθείσας βουλευτικής έδρας αντισυνταγματική.  Επ’ αυτού σημειώνεται ότι οι δικαστικές αποφάσεις δεν 
επιφέρουν την κατάργηση νομοθετικών διατάξεων για τις οποίες έχει αποφανθεί το δικαστήριο ότι είναι 
αντισυνταγματικές, αλλά εναπόκειται στον νομοθέτη να επιφέρει για σκοπούς εναρμόνισης της νομοθεσίας προς 
το σύνταγμα την κατάργηση των διατάξεων που προσκρούουν σε αυτό.   

 Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και ο βουλευτής κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, 
εκπροσωπώντας το μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Κωστή 
Ευσταθίου, δήλωσαν ότι τάσσονται εναντίον της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου και υπέρ της 
ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους, καθότι ως θέση αρχής υιοθετούν την κάλυψη του 
νομοθετικού κενού που διαπιστώθηκε κατά την εφαρμογή της εκλογικής νομοθεσίας στις τελευταίες 
βουλευτικές εκλογές με βάση τη φιλοσοφία του αναλογικού συστήματος εκλογής των βουλευτών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού ανέφεραν 
ότι η πλήρωση της αποποιηθείσας έδρας με την απόδοσή της στον επιλαχόντα του συνδυασμού κόμματος 
με τον οποίο εξελέγη ο αποποιηθείς την έδρα, αντί της πλήρωσης αυτής με τη διενέργεια 
αναπληρωματικής εκλογής, αποτελεί επιλογή με την οποία καταστρατηγείται η δημοκρατική αρχή της 
λαϊκής κυριαρχίας και συναφώς τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρώτης πρότασης νόμου και εναντίον 
της ψήφισης της δεύτερης πρότασης νόμου σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, κατά πλειοψηφία του 
αναπληρωτή προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του βουλευτή κ. Μαρίνου Σιζόπουλου, εκπροσωπώντας 
το μέλος της επιτροπής βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Κωστή Ευσταθίου, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της δεύτερης πρότασης νόμου, όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα απόφασή της, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019», καθώς και την καταψήφιση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη έχετε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διαδικαστικά απλώς ήθελα να εισηγηθώ, επειδή έχουμε προχωρήσει σε συζήτηση του θέματος 
εκτεταμένη, όταν τροποποιούσαμε το σύνταγμα, αν δεν υπάρχει αίτημα από κάποιο κόμμα να τοποθετηθούμε 
εκ νέου και να ξαναξεκινήσουμε τη συζήτηση, να προχωρήσουμε αμέσως σε ψηφοφορία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι και αλλιώς, δε θα δώσω πάνω από τρία λεπτά, αλλά, αν θέλετε να προχωρήσουμε κατευθείαν σε 
ψηφοφορία ή νομίζετε… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μπορεί να γίνει δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Απλή δικαιολόγηση ψήφου; 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, είναι δύο διαφορετικές.  Από την πλευρά της ΕΔΕΚ, επειδή είναι διαφορετικές προτάσεις, τη μια θα 
την υπερψηφίσουμε, την άλλη θα την καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, δύο-τρία λεπτά για το κάθε κόμμα.  Ποιος θέλει;   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός, συνεπείς στις θέσεις και τις διακηρύξεις μας, μετά την αναθεώρηση, την 
τροποποίηση του συντάγματος, καταθέτουμε σήμερα ενώπιόν σας, ενώπιον των συναδέλφων, πρόταση νόμου 
μέσα από την οποία θα διεξάγεται εντός σαράντα πέντε ημερών αναπληρωματική εκλογή για πλήρωση θέσης 
αποποιηθείσας ή μη καταληφθείσας.  Θεωρήσαμε, θεωρούμε και θα θεωρούμε πάντα ότι ο λαός, η λαϊκή 
κυριαρχία είναι αυτή που πρέπει να λύει άλυτα θέματα πολιτικής υφής του είδους που έχουμε να διαχειριστούμε 
σήμερα.  Και κλείνοντας θέλω να πω βεβαίως ότι δε θα ψηφίσουμε την πρόταση των αγαπητών συναδέλφων, 
την πρόταση υπ’ αριθμόν 4, προβλέποντας ότι είναι αντισυνταγματική, γιατί δεν μπορεί να νομοθετούμε σε 
παρελθόντα χρόνο, δηλαδή να νομοθετούμε σήμερα, για να επηρεάσουμε αναδρομικά γεγονότα που έγιναν στο 
παρελθόν. 

 Οπότε, καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε προφανώς τη δική μας πρόταση και θα 
καταψηφίσουμε την πρόταση του κ. Παπαδόπουλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση των τριών κομμάτων αφορά την περίπτωση -να θυμίσω, για να θυμηθούν 
ιδίως αυτοί που μας ακούν, όσοι μας ακούν- μη καταληφθείσης έδρας, δηλαδή έδρας που δόθηκε μέσα από τη 
λαϊκή ετυμηγορία σε έναν συνδυασμό, για να μην πω κόμμα, και δεν την έχει παραλάβει αυτός που έχει εκλεγεί 
για οποιονδήποτε λόγο και πρέπει να πάει ο επόμενος.  Άρα, είναι στη σωστή λογική η πρόταση των τριών 
κομμάτων και θα την υποστηρίξουμε.  Υπάρχει ένα θέμα αναδρομικότητας, το αναγνωρίζουμε, το σημειώνουμε, 
ελπίζω να μην τεθεί ενώπιον του συνταγματικού και να έχουμε ανατροπή και πάλι.  Όντως, υπάρχει ένα ζήτημα 
εκεί πέρα, αλλά σίγουρα η πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού καταστρατηγεί πλήρως την αρχή της λαϊκής 
βούλησης και της απλής αναλογικής και δεν μπορούμε να την υποστηρίξουμε.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Και από την πλευρά της ΕΔΕΚ θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε ότι την πρόταση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού θα την καταψηφίσουμε.  Ο λόγος είναι γιατί ακριβώς, όπως ήδη έχει ακουστεί, 
παραβιάζει την αρχή της απλής αναλογικής.  Και θα υπενθυμίσω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός έπρεπε να 
ήταν το τελευταίο κόμμα που έπρεπε να καταθέσει μια τέτοια πρόταση, δεδομένου ότι το 1982, όταν ακριβώς 
είχε κενωθεί μία έδρα στην Αμμόχωστο, που έγιναν αναπληρωματικές εκλογές για την κατάληψη της 
συγκεκριμένης έδρας, άλλαξε χέρια η συγκεκριμένη έδρα και όχι όπως ο λαός με την ψήφο του στις εκλογές του 
1981 είχε καθορίσει.  Και μπορώ να πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός τότε είχε απόλυτο δίκαιο για το γεγονός 
ότι είχε ζητήσει να μη γίνουν αναπληρωματικές εκλογές, αλλά ακριβώς να καταληφθεί η συγκεκριμένη έδρα από 
τον πρώτο επιλαχόντα του συνδυασμού του.  Σήμερα δεν πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει αυτή η μεταστροφή, 
γιατί αυτό πραγματικά πιστεύω ότι εκθέτει και το κόμμα, αλλά την ίδια στιγμή υπονομεύει και τον θεσμό της απλής 
αναλογικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μέσα από αυτή τη διεργασία των τελευταίων χρόνων έχει προκύψει πράγματι ένα θέμα το 
οποίο οφείλαμε ως κοινοβούλιο να το ρυθμίσουμε.  Και προέκυψαν και νέοι ορισμοί, όπως «μη καταληφθείσα», 
«αποποιηθείσα» έδρα, ενώ στο σύνταγμα και στον εκλογικό νόμο υπήρχε η θεραπεία για την κενωθείσα έδρα.  
Τώρα η έδρα της Ελένη της Θεοχάρους, μάλλον η έδρα της Αλληλεγγύης, η οποία είχε δοθεί στην Ελένη 
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Θεοχάρους, που χαρακτηρίζεται σήμερα ως μη καταληφθείσα, ήταν κατανεμηθείσα έδρα.  Δηλαδή, με βάση τις 
τελευταίες εκλογές, είχε δοθεί μέσα από τη διαδικασία κατανομής των εδρών στην Αλληλεγγύη.  Ως εκ τούτου, η 
προσέγγιση να επαναληφθούν ή να επαναλαμβάνονται οι εκλογές σε παρόμοιες περιπτώσεις νομίζω είναι 
άκυρη, διότι αφορά περίοδο η οποία μεσολαβεί από την ανακήρυξη μέχρι την ορκωμοσία.  Είναι περίπου δέκα 
με δεκαπέντε μέρες, τρεις βδομάδες;  Άρα, με ποια λογική θα γίνονται εκλογές γι’ αυτές τις δεκαπέντε μέρες, ενώ, 
εάν κενωθεί η έδρα από την ημέρα της ορκωμοσίας μέχρι το τέλος της θητείας, που είναι πέντε χρόνια σε αυτή 
την περίοδο, η έδρα πάει στον επιλαχόντα;  Άρα, με αυτή τη λογική κατ’ αναλογία -έτσι όπως ήταν από την αρχή 
η σωστή προσέγγιση της Νομικής Υπηρεσίας- κατ’ αναλογία εμείς προτείνουμε μέσα από τη δική μας πρόταση 
και στις δεκαπέντε μέρες που μεσολαβούν από την ανακήρυξη μέχρι την ορκωμοσία -και δε θα μπλέξουμε σε 
ορισμούς εάν είναι μη κενωθείσα, αν είναι κενωθείσα ή αν είναι αποποιηθείσα ή μη καταληφθείσα- να είναι 
κατανεμηθείσα, κενωθείσα έδρα.  Τελεία.  Και με αυτή την προσέγγιση προτείνουμε και σε αυτή την περίοδο να 
είναι ανάλογη η διαδικασία, όπως αυτή των πέντε χρόνων, και να καταλαμβάνεται από τον πρώτο επιλαχόντα.   

 Ως εκ τούτου, καταψηφίζουμε την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και θα υπερψηφίσουμε τη δική 
μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πολιτεία μας διαχρονικά ταλαιπωρήθηκε με πολλές διαφορετικές πρακτικές αναφορικά 
με την πλήρωση των εδρών στο κοινοβούλιο, πέρασε από διάφορα εκλογικά συστήματα, από το πλειοψηφικό, 
για να φθάσει στην απλή αναλογική, να καταργήσει στη συνέχεια στις περασμένες εκλογές την απλή αναλογική 
και να πάμε σε ενισχυμένη αναλογική.  Μέσα από αυτές τις πρακτικές προέκυψαν κάποιες συμφωνίες κυριών, 
όπως ήταν ο τρόπος κατανομής των εδρών.  Και πρέπει να πω ότι σωστά προήλθε και η πρωτοβουλία μάλιστα 
από πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού στο παρελθόν, για να ρυθμιστεί αυτό το θέμα.  Θεωρώ ότι υπάρχει 
μια μεγάλη αντίφαση όχι μόνο ιστορικά στη στάση του Δημοκρατικού Συναγερμού, στην πρόταση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, υπάρχει και μια αντίφαση που θα τη δούμε στη συνέχεια σήμερα.  Με την πρόταση 
νόμου που αφορά κενωθείσα θέση για κοινοτικά συμβούλια ομόφωνα αποφάσισαν οι επιτροπές, οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες, ότι θα πληρώνεται από τον επιλαχόντα η κενωθείσα, ενώ στην περίπτωση αυτή πάμε 
λίγο πίσω αναδρομικά.  Δεν έχει μεγάλη διαφορά.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έχει τεράστια διαφορά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δε συμφωνώ με την πρακτική -το ξεκαθάρισα και στο παρελθόν- να διεκδικεί κάποιος βουλευτική έδρα εν 
γνώσει του εκ των προτέρων ότι, αν εκλεγεί, δε θα καταλάβει την έδρα.  Αυτό είναι μια καταδικαστέα πρακτική 
χωρίς συζήτηση, γιατί ουσιαστικά οδηγεί σε εξαπάτηση των ψηφοφόρων.  Απ’ εκεί και πέρα όμως, όπως είπα 
και την προηγούμενη φορά, υπάρχουν σοβαρά ζητήματα που πρέπει να μας απασχολήσουν, γιατί υπάρχουν και 
αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Αναφέρθηκα στην περίπτωση του Κυριάκου Τυρίμου, που το Ανώτατο 
Δικαστήριο είπε:  «Η έδρα ανήκει στο κόμμα».  Όλα αυτά θα πρέπει να έρθουμε να τα συζητήσουμε κάποια 
στιγμή, για να βρούμε λύσεις που θα στέκουν και σε βάθος χρόνου και δε θα στηρίζονται σε κομματικές ή 
μικροκομματικές σκοπιμότητες.   

 Γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού, θα στηρίξουμε την πρόταση των 
τριών κομμάτων, παρ’ ότι έχω, πρέπει να πω, μια εύλογη ανησυχία ότι ενδεχομένως, επειδή η πράξη έγινε στο 
παρελθόν, να ερμηνευθεί ότι έχει αναδρομική ισχύ η νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το Δημοκρατικό Κόμμα θα καταψηφίσει την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και βεβαίως θα 
υποστηρίξει τη δική μας την πρόταση.  Οι λόγοι καταψήφισης, κύριε Πρόεδρε, είναι δύο, διότι δε διέπεται η 
πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού ούτε από συνέπεια, όπως ισχυρίστηκε ο κ. Τορναρίτης, αλλά ούτε από 
αντισυνταγματικότητα, όπως κατά δεύτερο λόγο ισχυρίστηκε ο κ. Τορναρίτης.  Όσον αφορά τη συνέπεια, πέραν 
αυτών που έχει αναφέρει ο συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος, θα ήθελα να επισημάνω το εξής:  Ο ισχυρισμός και η 
υποστήριξη περί αναπληρωματικής εκλογής στην ουσία είναι το μέσο μέσω του οποίου ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός επιβεβαιώνει και νομοθετικά αυτό που από την πρώτη μέρα αρνήθηκε να κάμει, σε αντίθεση με όλα 
τα υπόλοιπα κόμματα.  Από την πρώτη μέρα που προέκυψε το πρόβλημα, όλα τα πολιτικά κόμματα, πλην του 
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Δημοκρατικού Συναγερμού, όλα τα πολιτικά κόμματα δήλωσαν ως θέση αρχής ότι αναγνώριζαν και αποδέχονταν 
ότι η λαϊκή κυριαρχία τον Μάιο του 2016 κατέταξε στη θέση αυτή την Αλληλεγγύη.  Και είναι, θεωρώ, από τις 
σημαντικές τοποθετήσεις της πολιτικής ζωής και των πολιτικών κομμάτων, όταν αναγνωρίζουμε το αποτέλεσμα 
της λαϊκής κυριαρχίας.  Άρα, αυτό είναι το πρώτο. 

 Όσον αφορά το θέμα της αντισυνταγματικότητας, χωρίς να είμαστε συνταγματολόγοι, κύριε Πρόεδρε, 
διερωτώμαι ποια είναι η αντισυνταγματικότητα σε έναν νόμο ο οποίος έχει ισχύ από τη μέρα που ψηφίζεται.  Δε 
νομοθετούμε για κάτι και λέμε ότι ισχύει από προηγουμένως.  Νομοθετούμε και ισχύει από την ημέρα που θα 
εγκρίνει στην πλειοψηφία της η ολομέλεια αυτού του σώματος αυτή την πρόταση νόμου.  Και βεβαίως, με όλο 
τον σεβασμό, αδυνατώ να κατανοήσω πώς η μεγάλη διαφοροποίηση, η πολιτική και η νομική, μεταξύ κενωθείσας 
έδρας και μη καταληφθείσας, είναι η αιτιολογία, για να προσπαθήσουν κάποιοι να μας πείσουν ότι πρέπει να 
γίνουν αναπληρωματικές εκλογές.   

 Γι’ αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού 
και θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου του ΔΗΚΟ, της ΕΔΕΚ και της Αλληλεγγύης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κ. Ερωτοκρίτου.  

 Ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πιο μεγάλη… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλλά, δε θα σας δώσω τον λόγο. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Θα μιλήσω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, μίλησε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής σας ομάδας ο κ. Τορναρίτης, ο κοινοβουλευτικός σας 
εκπρόσωπος. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Γιατί;  Δε θα γίνει συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα γίνει συζήτηση.  Είπαμε από δύο-τρία λεπτά στο κάθε κόμμα.  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο θέσεις.   Η μία θέση υποστηρίζεται από την πλειοψηφία των κομμάτων και 
ακούσαμε πέντε φορές να επαναλαμβάνεται η υποστήριξη στη θέση τους και από την άλλη θέση ακούστηκε μόνο 
ένας.  Πέραν δηλαδή του δικαιώματος του λόγου, που έχει οποιοσδήποτε βουλευτής, υπάρχει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή, εισηγείστε…   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εισηγούμαι να τηρήσετε τη διαδικασία που τηρείται στο κυπριακό κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Είπα θα μιλήσουμε από δύο λεπτά, μάξιμουμ τρία λεπτά το κάθε κόμμα. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι το κάθε κόμμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έτσι είπαμε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όποιος βουλευτής ήθελε μιλήσει! 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι έτσι που είπαμε και ξέρω τι είπα! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δέστε τα πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γιατί τα πρακτικά, αμφισβητείς αυτό που είπα;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε ελέησον!  Θα ακούμε πέντε φορές το ίδιο πράγμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, εγώ θέλω να συζητηθεί το διαδικαστικό, γιατί δεν μπορεί αυτή η αυθαιρεσία να συνεχιστεί.  Όποτε 
κάποιος θέλει, νομίζει ότι λέει επιχειρήματα και τα θεωρεί και λογικά, να μιλήσει.  Και αν αυτό θέλετε, εγώ 
δημοκρατικά σας λέω ότι θα το κάμω για όλα τα θέματα.  Όποιος θέλει να μιλά όση ώρα θέλει.  Δεν μπορεί να 
μπαίνει μία τάξη και μία σειρά και ύστερα να αλλάζουμε.   

 Για τη διαδικασία ποιος θέλει να μιλήσει;  

 Ο κ. Παπαδόπουλος πρώτα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νόμιζα ότι είχαμε εξαντλήσει τη συγκεκριμένη συζήτηση κατά τη συζήτηση της 
τροποποίησης του συντάγματος και θεωρώ ότι εκεί λέχθηκαν όλα τα επιχειρήματα και, για να είμαι ειλικρινής, 
απλώς σήμερα έχουμε επανάληψη των ίδιων ακριβώς επιχειρημάτων.  Εντάξει, καταλαβαίνω ότι… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Δεν είναι επανάληψη, θέλουμε να πούμε κάτι καινούργιο.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με όλο τον σεβασμό, καταλαβαίνω ότι υπάρχει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είπαμε θα σας δώσω όλους τον λόγο επί της διαδικασίας με τη σειρά.  Τώρα έχει τον λόγο ο κ. 
Παπαδόπουλος για τη διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Καταλαβαίνω ότι ενδεχομένως να υπάρχουν πολύ περισσότεροι που επιχειρηματολογούν υπέρ της μίας 
άποψης και ίσως συμβιβαστική λύση, για να προχωρήσουμε στη διαδικασία, για να μη φάμε δύο ώρες να 
συζητούμε τα διαδικαστικά, είναι να δοθεί το δικαίωμα σε ακόμα έναν συνάδελφο από τον Δημοκρατικό 
Συναγερμό να απαντήσει σε κάποια από τα επιχειρήματα και να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, γιατί πιστεύω 
πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν υπάρχει υλικό για συζήτηση.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, εγώ να δεχθώ την εισήγησή σας και να δώσω τον λόγο για ακόμα ένα-δύο 
λεπτά, αλλά κάπου και εσείς πρέπει να καταλήξετε σε αυτά τα οποία κάμνουμε η προσέγγιση να είναι ενιαία και 
ομοιόμορφη.  Όχι όποιος κάμει φασαρία να παίρνει τον λόγο σε αυτό το βήμα, σε αυτή τη Βουλή.  Ο καθένας 
σας μπορεί να σηκωθεί και να κάμει φασαρία και να πει «εγώ είμαι μόνος μου και ακούστηκαν 55 βουλευτές, άρα 
θέλω και εγώ τον χρόνο που ακούστηκαν οι άλλοι 55 βουλευτές!».   

 Κύριε Λουκαΐδη, να τελειώνουμε με την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, επιτρέψετέ μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα μιλήσετε, εντάξει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Επιμένω να ζητήσω τον λόγο, γιατί, πρώτον, δυστυχώς έχουμε δικαιωθεί πάλι.  Αυτό που προβλέψαμε 
γίνεται.  Έχουμε επανάληψη της συζήτησης που κάνουμε εδώ και πάρα πολύ καιρό και επαναλάβαμε και πριν 
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δύο βδομάδες.  Δεύτερον, επί της διαδικασίας.  Πρέπει να ξεκαθαρίσουμε κάτι.  Πολλοί από μας βρεθήκαμε 
κάποια στιγμή, αν όχι όλοι, να είμαστε μόνοι μας σε μια θέση που προβάλλουμε και όλοι οι άλλοι να είναι απέναντί 
μας.  Αυτό δε σημαίνει ότι, αν έξι ή εφτά κόμματα συμφωνούν με μια θέση και ένα κόμμα έχει άλλη θέση, πρέπει 
να του δίνεται εφτά φορές ο χρόνος… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν εννοούσαμε έτσι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, έχουμε συμφωνήσει -και έχει δίκαιο απόλυτο ο  Πρόεδρος- ότι θα πάρουμε τον λόγο από 
μία φορά και θα τοποθετηθούμε εκ μέρους του κόμματός μας, επαναλαμβάνοντας ή προσθέτοντας εν πάση 
περιπτώσει αυτά που θέλουμε να πούμε.  Δεν καταλαβαίνω τη λογική να αιτείται ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
προνομιακή μεταχείριση, ώστε να μιλήσει δεύτερη φορά, όταν κανένα άλλο κόμμα δε θα έχει το δικαίωμα να 
μιλήσει δεύτερη φορά.  Είναι σαφή τα πράγματα και δεν πρέπει να ανοίξουμε τον δρόμο.  Εάν θα επιτρέψουμε 
δευτερολογία, υπάρχει δευτερολογία για όλα τα κόμματα.  Τελεία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν έχω πρόβλημα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ο Πρόεδρος επέλεξε να μην υπάρξει δευτερολογία.  Εάν θα ανοίξει η δυνατότητα για δευτερολογίες, θα 
έχουν όλοι όσοι θέλουν δικαίωμα στη δευτερολογία.  Αυτό είναι που γίνεται, αυτός είναι ο κανονισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου, να μείνουμε μέχρι εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Και εγώ είπα ότι όποιος άλλος θέλει να δευτερολογήσει, πρέπει να έχει το δικαίωμα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το δούμε στη συνέχεια αυτό, μπορεί να μην προκύψουν και να μην υπάρχει θέμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι;  Δε γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Βεβαίως γίνεται, αλλά πρέπει… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου εμπεριέχει και το στοιχείο ότι πάμε στους ομιλητές και τελειώνει 
το θέμα διαδικασίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ναι, αλλά ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος μιλούσε πέντε λεπτά.  Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του 
Συναγερμού απαγορεύεται να μιλήσει;   

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας θέλω να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Αυτό είναι κώλυμα προς τον Δημοκρατικό Συναγερμό! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να σας εξηγήσω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι η τρίτη φορά που γίνεται, σε τρίτη συνεδρία, η ίδια συμπεριφορά, αλλά θα την ανεχτούμε για 
τελευταία φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα γίνει εκατό φορές η ίδια συμπεριφορά, μέχρι που να καταλάβετε τις διαδικασίες λειτουργίας της 
Βουλής. 
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 Κύριε Τορναρίτη… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σας το λέω ότι θα είναι η τελευταία φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, δεν έχετε τον λόγο.  Ακούστε, ακούστε, δεν έχετε τον λόγο, καθίστε κάτω!  Καθίστε κάτω, 
καθίστε! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είμαι εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είσαι εντάξει.  Κάτσε στη θέση σου και θα σου δώσω τον λόγο, εάν κρίνω ότι πρέπει να σου τον 
δώσω. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι πρωτοφανής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πρωτοφανής είναι η συμπεριφορά σας!  Γιατί δεν έδωσα τον λόγο παρακάτω;  Διότι η Βουλή είπε ότι 
έκλεισε το θέμα με την εισήγηση του Νικόλα του Παπαδόπουλου. Δηλαδή, το θέμα που συζητούσαμε το 
διαδικαστικό έκλεισε.  Δεν μπορεί να κλείνει ένα θέμα και να μου λες τωρά «θέλω να μιλήσω» και μάλιστα για 
διαδικαστικό.  Έχω δίκαιο ή έχω λάθος;  Πέστε μου! Τοποθετηθείτε γι’ αυτό μόνο.  Έκλεισε η συζήτηση ή δεν 
έκλεισε;   

 Να μου πείτε εσείς, κύριε Δημητρίου.  Και ο κ. Ζαχαρίου πρώτα.  Να μου πείτε!     

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε απόλυτο άδικο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πέστε μου γιατί. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι η πρώτη πολιτική δύναμη του κοινοβουλίου, την έχει βγάλει ο λαός να 
είναι πρώτη.  Πολύ ορθά δώσατε τον λόγο στον εκπρόσωπο της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ τον κ. 
Λουκαΐδη που, ενώ εσυμφώναν με τον κ. Παπαδόπουλο, μιλούσε επί πέντε λεπτά.  Και ζήτησε ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού να τοποθετηθεί επί θέματος αρχής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επί θέματος; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Οφείλετε σεβασμό στα κοινοβουλευτικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Επί ποιου θέματος θα τοποθετείτο, έτσι για να καταλαβαίνουμε όλοι τα ίδια; 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Όπως σεβαστήκατε τον κ. Λουκαΐδη και του δώσατε χρόνο, οφείλατε να σεβαστείτε και τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της πρώτης πολιτικής δύναμης του κοινοβουλίου.  Ο καθένας εκπροσωπεί και έναν 
αριθμό δαμέσα και οφείλετε να τον σέβεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Σέβομαι όλους.  Το δίκαιο ή το άδικο εις την τοποθέτηση δεν έχει σχέση με τις ψήφους, έχει σχέση με το 
τι λες εδώ.   

 Μετά από τον κ. Λουκαΐδη ρώτησα αν γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου η διαδικασία 
να συνεχιστεί με το να μιλήσει και ακόμα ένας του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Και έκλεισε εκεί η συζήτηση περί 
της διαδικασίας.  Δεν έχω αντιληφθεί τι περαιτέρω επί της διαδικασίας μπορεί να πει οποιοσδήποτε από εσάς, 
πέραν του αδικαιολόγητου παραπόνου που εκάμετε.  Πέστε μου όμως και για το αδικαιολόγητο, αυτή την 
προσέγγιση που κάμνετε, τι θέλετε να προσθέσετε, αφού δεν καταλαβαίνετε ότι τερματίστηκε το θέμα που 
συζητούσαμε, και ανοίξετε ξανά το θέμα της διαδικασίας, αν θέλετε. 

 Ναι, κύριε Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Χωρίς φωνές και χωρίς φασαρία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σίγουρα!  Μακάρι! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Υπάρχουν οι κανονισμοί και, σωστά, πρέπει να τηρούνται.  Όμως, παρ’ όλα αυτά, είμαστε ένας ζωντανός 
οργανισμός.  Και είμαστε ο ναός της δημοκρατίας.  Πήρε πρώτος τον λόγο ο εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού.  Στη συνέχεια, στη συζήτηση κρίθηκε και κατακρίθηκε -και δεν κρίνω την κατάκριση- η θέση του 
Δημοκρατικού Συναγερμού.  Ε, σε μια δυναμική διαδικασία συνεννοηθήκαμε μεταξύ μας, ενώ θέλαμε να 
μιλήσουμε δύο και τρεις συνάδελφοι, να μιλήσει, να απαντήσει ο κ. Κουλλά.  Τόσο απλά και τόσο όμορφα.  Αν 
του δίνατε τον λόγο του κ. Κουλλά να απαντήσει σε όσα έχουν πει για τον Δημοκρατικό Συναγερμό, γιατί το έφερε 
έτσι η φυσιολογική συζήτηση, επειδή συζητάμε και για θέματα ουσίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορώ να σας διακόψω ένα λεπτό; 

 Αυτό που λέτε δεν είναι επιχείρημα που έπρεπε να λεχθεί, για να δοθεί το δικαίωμα στον κ. Κουλλά να 
μιλήσει;  Με την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου λύθηκε αυτό το πράμα.  Άρα, προς τι το αίτημα για περαιτέρω 
τοποθέτηση;  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Είμαστε ένας ζωντανός οργανισμός που λειτουργεί και με κανονισμούς και με λογική.  Εφόσον το αίτημά 
σας ήταν αυτό και εφόσον το αίτημα λύθηκε, γιατί έπρεπε να μιλήσει ο κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος ή 
οποιοσδήποτε άλλος;  Και για ποιο πράμα μιλάτε εσείς τώρα; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ε, συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχετε δώσει προηγουμένως τον λόγο και σε άλλους κοινοβουλευτικούς 
εκπροσώπους, για να εκφραστούν επί της διαδικασίας και διαφώνησαν με αυτή τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Και μόλις ετέλειωσε, έβαλα θέμα αν συμφωνούμε με την εισήγηση.  Άρα, με την αποδοχή της 
εισήγησης του κ. Παπαδόπουλου, ετερματίζετο το θέμα «διαδικασία» και μένει να μιλήσουν οι υπόλοιποι, 
συμπεριλαμβανομένου και του κ. Κουλλά.   

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Και η δική μου παρέμβαση επί της διαδικασίας έχει να κάνει περισσότερο με τη λογική ότι αφ’ ης στιγμής 
ακούστηκαν κάποια επιχειρήματα και χρειάζεται απάντηση σε αυτές τις κατηγορίες που εκτοξεύθησαν εναντίον 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και αν τηρεί ο Δημοκρατικός Συναγερμός θέσεις αρχών, που τηρεί ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός θέσεις αρχών -και δε θα μπω στην ουσία, θα απαντήσει ο συνάδελφος για την ουσία- 
γι’ αυτό ζητήθηκε η δευτερολογία από τον συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δόθηκε, κύριε Δημητρίου, μα πόσες φορές να σας το πω;  Ζητήθηκε και δόθηκε με την εισήγηση του 
Νικόλα Παπαδόπουλου.  Πόσες φορές να ακούσει το όνομά του ο κ. Παπαδόπουλος, για να καταλάβετε ότι ο 
κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος ζήτησε τον λόγο, μετά που αποφασίστηκε να δοθεί το δικαίωμα στον κ. 
Κουλλά να μιλήσει; 
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 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Καταρχάς δεν είναι έτσι τα πράγματα όπως τα λέτε, γιατί ο κ. Παπαδόπουλος έκαμε την εισήγηση να 
μιλήσει ο κ. Κουλλά, να απαντήσει, όπως είχαμε συνεννοηθεί ως κοινοβουλευτική ομάδα, και να κλείσει το θέμα.  
Παίρνοντας τον λόγο ο κ. Λουκαΐδης είπε ακριβώς το αντίθετο!  Ίσως δεν το καταλάβατε.  Είπε να μιλήσουν και 
άλλοι!  Οπότε δεν έχει καμία σχέση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν αποδέχθηκα την εισήγηση του κ. Λουκαΐδη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία!  Άρα, έν’ το πρώτο.   

 Σε προσωπικό τώρα επίπεδο, όχι με εσάς πλέον, αλλά με τον κ. Λουκαΐδη, ο οποίος λέει «ξέρετε, μα, 
αφού μίλησαν όλα τα κόμματα από τρία λεπτά».  Καλά, αυτά γιατί δε μας τα λέει και στις συσκέψεις των αρχηγών, 
όταν συζητούμε για τις ώρες των προϋπολογισμών και λέει ότι το ΑΚΕΛ που είναι μεγάλο κόμμα πρέπει να πάρει 
τούτα τα λεπτά και τα μικρά τα κομματάκια ή δεν ξέρω ’γώ τι τόσο.  Άρα, λέω ότι, όταν κάποιος τοποθετείται, να 
τοποθετείται εφ’ όλης της ύλης και βάσει αρχών.  Να μη λέει ό,τι θέλει. 

 Κλείνοντας, θέλω να πω ότι δεν είχαμε καμία απολύτως διάθεση να χαλάσουμε το όποιο κλίμα, παρ’ όλο 
που διαφωνούμε με τις θέσεις των υπολοίπων κομμάτων.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, επειδή σας αφορά και άμεσα 
το θέμα, γιατί ο βουλευτής ή, αν θέλετε, η έδρα για την οποία γίνεται η συζήτηση αφορά το δικό σας κόμμα, 
έπρεπε τουλάχιστον να σεβαστείτε και να δώσετε τον λόγο και στον κοινοβουλευτικό, ναι, εκπρόσωπο του 
μεγαλύτερου κόμματος, όπως δώσατε και στο δεύτερο κόμμα και μίλησε για πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επαναλαμβάνω, για ένα θέμα που τέλειωσε η συζήτηση, να δώσω τον λόγο.  Να το κάμνουμε και αυτό. 

 Ο κ. Λουκαΐδης επί προσωπικού. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Λυπούμαι πραγματικά, κύριε Πρόεδρε.  Δυστυχώς συνεχίζεται μια συζήτηση ανούσια.  Ασφαλώς, 
συνάδελφοι, βρισκόμαστε στον ναό της δημοκρατίας, όχι στον ναό της αναρχίας.  Νομίζω συμφωνούμε και σ’ 
αυτό.  Δημοκρατία σημαίνει κανόνες.  Αυτό το κοινοβούλιο έχει κανόνες.  Και οι κανόνες λεν ότι παίρνουμε τον 
λόγο για πρωτολογία, ε, άμα συμφωνήσουμε τζιαι με χρόνο με βάση τη δύναμη των κομμάτων, εάν 
αποφασίσουμε μπορεί να αποφασίσουμε εξ υπαρχής ή και στην πορεία κάποιες φορές, ναι, και για δευτερολογία, 
την οποία δικαιούνται όλοι.  Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ είπε το αυτονόητο, αυτό που 
καταγράφεται στην πάγια πρακτική της Βουλής και στον κανονισμό.  Τίποτε πέραν τούτου.   

 Όλα τα υπόλοιπα, δε θέλω να οξύνω το κλίμα, οι συνάδελφοι των υπόλοιπων κομμάτων ξέρουν ότι δεν 
αναφερόμαστε εμείς του ΑΚΕΛ με απαξιωτικό τρόπο στα μικρά κόμματα, ούτε κομματίδια τους αποκαλούμε, 
όπως ανέφερε τωρά ο κ. Τορναρίτης, ούτε με άλλους υποτιμητικούς χαρακτηρισμούς.  Αυτά ας τα δουν οι ίδιοι 
για τους εαυτούς τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπονοήσατε, κύριε Τορναρίτη, ότι ή δεν είμαι αντικειμενικός ή δε δείχνω την απαιτούμενη ευαισθησία.  
Δεδομένου ότι η έδρα που συζητείται έχει σχέση με το κόμμα στο οποίο ανήκω, σας λέω ότι ο λόγος για τον 
οποίο δε μίλησα και εγώ είναι ακριβώς τούτος!  Διότι θεωρώ ότι δεν είναι τόσο σωστό.  Και όσες φορές το έκαμα 
στο παρελθόν γι’ αυτό το θέμα, δεν ήταν με πολλή ευκολία που είπα όσα ήθελα να πω.  Θα ήθελα και θα 
μπορούσα να πω πολύ περισσότερα επιχειρήματα και τοποθετήσεις και με πολύ πιο έντονο τόνο, αν η έδρα 
ανήκε σε άλλο κόμμα.  Γι’ αυτό περιόρισα το πότε και πόσες φορές θα τοποθετηθώ και σ’ αυτή την τελική φάση 
ή τη φάση που γίνεται σήμερα αποφάσισα να μη μιλήσω επί της ουσίας, που θα μπορούσα, όπως ξέρετε. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ θέλω να εκφράσω τη λύπη μου για τον εκτροχιασμό της συζήτησης και, επειδή πολλοί συνάδελφοι 
επικαλέστηκαν τον κανονισμό, με εξαίρεση τον συνάδελφο τον Γιώργο Λουκαΐδη που είχαμε συνεννοηθεί, δεν 
επέτρεψα σε κανένα να διακοπώ και έχω διακοπεί από δεκαπέντε βουλευτές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχει πολύ στρεβλή αντίληψη για την πολιτική ισότητα ο Συναγερμός τζιαι προφανώς έν’ 
γι’ αυτό που έχουμε τζιαι πρόβλημα σε άλλα θέματα.  Για τον Συναγερμό πολιτική ισότητα το 30% είναι όποτε 
μιλά το υπόλοιπο 70%, να πρέπει να του απαντά; 

 Σε ό,τι αφορά την ουσία της συζήτησης, η πιο μεγάλη αναδρομικότητα -και υπάρχει τέτοια- βρίσκεται στην 
πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού για τον πολύ απλό λόγο ότι έρχεται το τέλος του 2019 και μας 
προτείνει να καλύψουμε με αναπληρωματική εκλογή έδρα που κατανεμήθηκε το 2016.  Επομένως, όλα όσα 
ισχυρίζονται για την πρόταση των συναδέλφων, έπρεπε πρώτα να τα μελετήσουν στη δική τους πρόταση. 

 Κύριε Πρόεδρε, στη συζήτηση που προηγήθηκε πριν δύο βδομάδες, και αυτός ήταν και ο λόγος που ο 
κοινοβουλευτικός μας έκαμε τη συγκεκριμένη διαδικαστική εισήγηση, καταθέσαμε όλα τα επιχειρήματα.  Και τότε 
είχαμε πει ότι εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις -με πλήρη ανιδιοτέλεια, διότι 
πάνω απ’ όλα για μας είχαμε θέσει την ολοκλήρωση της λαϊκής κυριαρχίας όπως ασκήθηκε το ’16 και την 
εύρυθμη λειτουργία του κοινοβουλίου- θέλαμε να είμαστε μέρος της λύσης όχι μέρος του προβλήματος.  
Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι με συγκεκριμένες πολιτικές συμπεριφορές κάποιοι ακόμα και σήμερα θέλουν να 
παραμείνουν μέρος του προβλήματος, απειλώντας με νέες προσφυγές.  Είναι δικαίωμα του κάθε πολίτη 
ασφαλώς να προσφύγει στα δικαστήρια.  Δεν είναι όμως δικαίωμά μας να θέτουμε εδώ το προγεφύρωμα με 
επιχειρήματα, για να τα κρατούν αύριο σε πρακτικά του κοινοβουλίου κάποιοι στα δικαστήρια, για να 
ερμηνεύσουν τάχατες την πρόθεση του νομοθέτη, γιατί και αυτό γίνεται.   

 Η όλη συζήτηση εδράζεται σε μια ουσιαστικότατα λανθασμένη ερμηνεία μιας πολιτικής πράξης που 
συντελέστηκε.  Και γι’ αυτό εμείς επιμένουμε ότι η έδρα ανήκει στην Αλληλεγγύη.  Δόθηκε μία έδρα σε 
συγκεκριμένο κόμμα.  Αυτό κανένας δεν μπορεί να το αφαιρέσει με διοικητική πράξη ή με φιρμάνια.  Έχουμε 
δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας για το πού ανήκει αυτή η έδρα.  Και λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι με πράξεις, παραλείψεις και ανεπάρκειες όλες οι υπόλοιπες εξουσίες και θεσμοί -θα είμαι πολύ 
σύντομος- συνέδραμαν στη διαιώνιση ενός προβλήματος.   

 Γι’ αυτό εμείς θα στηρίξουμε την πρόταση που είναι συνεπής με την τροποποίηση που κάμαμε στο 
σύνταγμα πριν δυο εβδομάδες των τριών κοινοβουλευτικών ομάδων και θα καταψηφίσουμε εκείνη του 
Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Μια τελευταία πρόταση, κύριε Πρόεδρε, πάρα πάρα πολύ σύντομη. 

 Θα μείνω μέχρι εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να πω πολύ απλά δυο-τρία πραγματάκια τα οποία έχουν 
σημασία και για να καταγραφούν για το μέλλον. 

 Πρώτα απ’ όλα, στα όσα συντελέστηκαν σε αυτό το χρονικό διάστημα με τις αλλεπάλληλες προσπάθειες 
της Βουλής ν’ αλλάξει το σύνταγμα, αν κάποιος δικαιώθηκε όχι γιατί προσέφυγε, δεν πάει ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός σε κανένα δικαστήριο, αλλά, αν κάποιος δικαιώθηκε, ήταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός και από μια 
άλλη εξουσία αυτού του κράτους από την ανεξάρτητη δικαιοσύνη.  Τόσο απλά!   

 Σήμερα ενώπιόν μας έχουμε δύο προτάσεις για το πώς θα ρυθμιστεί ένα κενό.  Τα περισσότερα 
επιχειρήματα που έχω ακούσει αφορούν μία τετράγωνη λογική για την κενωθείσα έδρα.  Και βεβαίως τηρείται με 
αυτό τον τρόπο η αρχή της αναλογικότητας.  Ε, δεν είναι το ίδιο με τη μη καταληφθείσα έδρα.  Εμείς δε θα 
συναινέσουμε ποτέ να ενθαρρύνουμε τα φαινόμενα να κατεβαίνουν κάποιοι υποψήφιοι να αξιοποιούνται, για να 
προσθέτουμε ψήφους εξαπατώντας τους πολίτες και μετά να τους λένε «μετάνιωσα θα παραμείνω στο αξίωμα 
που είμαι τώρα».   

 Και δεν είναι μόνο για ευρωβουλευτές, κύριε Πρόεδρε.  Είναι και όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι που 
υποχρεούνται να παραιτηθούν, για να μπουν στη Βουλή.  Και να προειδοποιήσω επίσης ότι μπορεί να ζήσουμε 
τέτοια φαινόμενα -κυρίως από τα μεγάλα κόμματα, πρέπει να πω- να προσελκύουμε υποψήφιους που έχουν 
λαϊκό έρεισμα, αλλά είναι σε ανώτατα αξιώματα αυτού του κράτους -είτε είναι έπαρχος είτε είναι γενικός 
διευθυντής ή διευθυντής- είτε οπουδήποτε να είναι στα ψηφοδέλτιά μας και μετά να τους λέμε, «εντάξει, δεν είναι 
ανάγκη να παραιτηθείς από το προηγούμενό σου αξίωμα, θα βρούμε και έναν τρόπο να ανελιχθείς και κάπου 
αλλού, αλλά εσύ να είσαι στο ψηφοδέλτιό μας, για να μας προσθέσεις ψήφους.»!  Αυτή είναι η μεγάλη διαφορά 
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της κενωθείσας έδρας από τη μη καταληφθείσα έδρα.  Και τολμώ να πω πως το σύνταγμα άθελά του είχε μια 
τετράγωνη λογική για τη μη καταληφθείσα έδρα.  Γιατί είναι εντελώς διαφορετικό και είναι αυτά τα οποία θέλουμε 
να αποφύγουμε και είναι εδώ που πρέπει να μη δημιουργήσουμε... να ανοίξουμε αυτό το παράθυρο της άνευ 
κόστους αξιοποίησης προσωπικοτήτων για να κερδίζει το όποιο κόμμα.  Θα πρέπει να υπάρχει ένα κόστος.  Δεν 
πάει η έδρα σ’ αυτή την περίπτωση στο κόμμα με το οποίο έχεις κατέβει.  Θα ξαναγίνουν εκλογές.  Και αυτή είναι 
η λογική -πολύ απλά- της δικής μας πρότασης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει.  

 Για λόγους ιστορίας και μόνο θα υπενθυμίσω ότι η εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα ήταν εξαρχής 
πρόταση προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον οποίο συμβουλεύει ουσιαστικά για αλλαγή του συντάγματος.  
Αυτό δεν έγινε.  Αναγκάστηκα να πάρω ως Πρόεδρος της Βουλής και για καθαρά θεσμικούς λόγους την 
πρωτοβουλία για μια τέτοια αλλαγή του συντάγματος, την οποία ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν υποστήριξε. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 34Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να ψηφίσουμε για την πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Δώδεκα ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δώδεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έγινε ένα λάθος, κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά τη δική μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εντάξει, θα διορθωθεί τώρα, κύριε Σιζόπουλε. 

 Αυτή η ψηφοφορία να πάει και για το προηγούμενο. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Έντεκα ψήφοι υπέρ, τριάντα τρεις  ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, θέλετε να πείτε κάτι για την ψηφοφορία; 
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ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι.  Αντιλαμβάνομαι ότι έκαμα λάθος.  Απλά ήταν η δεύτερη ανάγνωση, θεώρησα ότι είναι η τρίτη... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, διορθώθηκε τώρα.  Και λέω στη δεύτερη ανάγνωση να χρησιμοποιηθεί αυτός ο αριθμός, το 
τριάντα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Τελικά είναι σωστό.  Τριάντα τρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τριάντα τρία, έντεκα;  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εδιόρθωσά το, εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει;  Ωραία! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου του 
Δημοκρατικού Συναγερμού καταψηφίζεται*. 

 Πάμε στη δεύτερη ανάγνωση της άλλης πρότασης νόμου, των τριών κομμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, δώδεκα ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα, για την τρίτη ανάγνωση, το σύνολο δηλαδή της 
πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, δώδεκα εναντίον και ένα άτομο δεν 
έχει ψηφίσει. 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, ανεξάρτητη βουλευτής.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση 
νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτή της Αλληλεγγύης.   

 Έχω πληροφορηθεί ότι είναι για αυτή την πρόταση που θα ζητήσει αναβολή ο Δημοκρατικός Συναγερμός; 

 Ναι. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να ζητήσουμε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο εγγράψας το θέμα ζητά αναβολή. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να αναβληθεί μέχρι την Τετάρτη.  Έτσι; 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 6 και 7 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί των Διαχειριστών 
Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί Ανοικτού Τύπου 
Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 θέματος:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ σχετικά με τους διαχειριστές 
οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 7 θέματος:  Εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ για τον συντονισμό των 
νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών 
επενδύσεων σε κινητές αξίες. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια «Ο 
περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

και «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος   Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά   Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, του 

                                            
* Υπέρ: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, ανεξάρτητη βουλευτής. 
 Εναντίον:  ΔΗΣΥ. 
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Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Παροχής Επενδυτικών 
Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Διαχειριστών Οργανισμών 
Εναλλακτικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2011/61/ΕΕ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Ιουνίου 2011 σχετικά με τους διαχειριστές οργανισμών εναλλακτικών 
επενδύσεων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/41/ΕΚ και 2009/65/ΕΚ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010, όπως αυτή τροποποιήθηκε τελευταία από το άρθρο 41 του Κανονισμού 
(ΕΕ) 2017/2402 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με τη 
θέσπιση γενικού πλαισίου για την τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για απλή, διάφανη 
και τυποποιημένη τιτλοποίηση και σχετικά με την τροποποίηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ, 2009/138/ΕΚ και 
2011/61/ΕΕ και των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2009/65/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 για τον συντονισμό των νομοθετικών, κανονιστικών και 
διοικητικών διατάξεων σχετικά με ορισμένους οργανισμούς συλλογικών επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ), 
όπως αυτή τροποποιήθηκε τελευταία από το άρθρο 38 του Κανονισμού (ΕΕ) 2017/2402 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2017 σχετικά με τη θέσπιση γενικού πλαισίου για την 
τιτλοποίηση και σχετικά με τη δημιουργία ειδικού πλαισίου για απλή, διάφανη και τυποποιημένη τιτλοποίηση και 
σχετικά με την τροποποίηση των Οδηγιών 2009/65/ΕΚ, 2009/138/ΕΚ και 2011/61/ΕΕ και των Κανονισμών (ΕΚ) 
αριθ. 1060/2009 και (ΕΕ) αριθ. 648/2012. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο εισάγονται ρυθμίσεις, ώστε, σε περίπτωση που διαχειριστής 
οργανισμών εναλλακτικών επενδύσεων (ΔΟΕΕ) εκτίθεται σε τιτλοποίηση η οποία δεν πληρεί τις απαιτήσεις που 
προβλέπονται στον Κανονισμό (ΕΕ) 2017/2102, να έχει την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των 
επενδυτών του σχετικού οργανισμού εναλλακτικών επενδύσεων (ΟΕΕ), να ενεργεί και να λαμβάνει διορθωτικά 
μέτρα. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο προβλέπεται ειδικότερα ότι, σε περίπτωση που εταιρεία διαχείρισης ή 
υποκείμενος σε διαχείριση ΟΣΕΚΑ εκτίθεται σε τιτλοποίηση η οποία δεν πληρεί τις απαιτήσεις που προβλέπονται 
στον Κανονισμό (ΕΕ) 2017/2102, να έχει την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των επενδυτών του σχετικού 
ΟΣΕΚΑ, να ενεργεί και να λαμβάνει διορθωτικά μέτρα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, με τα υπό αναφορά νομοσχέδια επιτυγχάνεται επέκταση των 
δομών τιτλοποίησης και περαιτέρω ανάλυση των κινδύνων που προκύπτουν, ενισχύεται η αγορά τιτλοποιήσεων 
και προάγεται η καλύτερη χρηματοδότηση της οικονομίας σε ένα πλαίσιο χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  
Επιπροσθέτως, δημιουργείται νέος δίαυλος χρηματοδότησης της οικονομίας με λιγότερη εξάρτηση από τους 
περιορισμούς του τραπεζικού τομέα, περιορίζοντας τις επιπτώσεις των χρηματοπιστωτικών κρίσεων στην 
παροχή πίστωσης και κατ’ επέκταση στην ανάπτυξη και την απασχόληση. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις δημιουργούνται δικλίδες ασφαλείας σε ό,τι αφορά στην αγορά τιτλοποιημένων 
προϊόντων, αφού στις περιπτώσεις που ΔΟΕΕ, εταιρεία διαχείρισης ή υποκείμενος σε εσωτερική διαχείριση 
ΟΣΕΚΑ που εκτίθενται σε τιτλοποίηση δεν πληρούν τις απαιτήσεις που προβλέπονται στον Κανονισμό (ΕΕ) 
2017/2102, έχουν την υποχρέωση, με γνώμονα το συμφέρον των επενδυτών τους, να ενεργούν και να 
λαμβάνουν διορθωτικά μέτρα.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε, ο Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2402 εφαρμόζεται 
από την 1η Ιανουαρίου 2019 και η ημερομηνία κατά την οποία η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να μεταφέρει στην 
εθνική νομοθεσία τις τροποποιήσεις που επέφερε ο εν λόγω κανονισμός στις Οδηγίες 2009/65/ΕΚ και 
2011/61/ΕΕ έχει παρέλθει.  

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και του ΣΕΛΚ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι στα εν λόγω 
νομοσχέδια έπρεπε να αναφέρονται ρητώς τα διορθωτικά μέτρα που μπορούν να ληφθούν στις περιπτώσεις 
τέτοιων τιτλοποιήσεων.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι ο Κανονισμός (ΕΕ) 2017/2102 είναι 
εφαρμοστικός και επισήμανε περαιτέρω ότι οι σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες περιορίζονται σε γενική αναφορά 
στην ανάγκη λήψης διορθωτικών μέτρων, χωρίς αυτά να προσδιορίζονται, επομένως το εγχείρημα 
προσδιορισμού αυτών των μέτρων στα υπό αναφορά εναρμονιστικά νομοσχέδια συνιστά εσφαλμένη 
εναρμόνιση, η οποία θα καταστήσει τη Δημοκρατία υπόλογη για εναντίον της διαδικασία επί παραβάσει.  
Σημειώνεται ότι για το εν λόγω θέμα το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε σχετικό ηλεκτρονικό μήνυμα, 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Ο αναπλ. πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, 
τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, 
καθώς και το μέλος της ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τα νομοσχέδια στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μόνο ο κ. Σιζόπουλος; 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι τα δύο εναρμονιστικά νομοθετήματα ουσιαστικά βελτιώνουν το 
πλαίσιο το οποίο υπήρχε μέχρι σήμερα, την ίδια στιγμή διαπιστώνουμε ότι παραμένουν σημαντικά κενά τα οποία 
μπορούν να εκθέσουν σε σοβαρούς κινδύνους τους επενδυτές, κάτι το οποίο δεν έχει προσδιοριστεί και δεν έχει 
σε μεγάλο βαθμό καλυφθεί.  Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο από πλευράς της ΕΔΕΚ θα απέχουμε από την 
ψηφοφορία των δύο συγκεκριμένων νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρία Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δικαιολογήσω την ψήφο μου, διότι το θέμα σχετικά με τα δύο συγκεκριμένα 
νομοσχέδια είναι η ξεκάθαρη στάση του Υπουργείου Οικονομικών να ενδιαφέρεται μόνο για τους επενδυτές που 
θα αγοράζουν αυτά τα τιτλοποιημένα δάνεια που δημιουργούν οι τράπεζες.  Και διερωτώμαι αν θέλουμε να 
έχουμε και να παρέχουμε αυτή τη δυνατότητα σε αυτούς τους επενδυτές, να τους συμβουλεύουμε κιόλας σε ποια 
απ’ αυτά τα παράγωγα και αυτά τα επενδυτικά προϊόντα είναι καλά να επενδύουν ή να μην επενδύουν!  Υπάρχει 
μια κυπριακή λαϊκή ρήση, κύριε Πρόεδρε.  Δε θα τη χρησιμοποιήσω, αλλά θεωρώ ότι το υπουργείο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έβαλές μας σε έγνοιες τώρα να ψάχνουμε να την εύρουμε! 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Ε, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρέπει να συμβουλεύουμε τους ξένους επενδυτές ποια επενδυτικά προϊόντα 
πρέπει να αγοράζουν από τη Δημοκρατία εγώ προσπαθώ να αντιληφθώ ακόμα τον λόγο!  Αν θέλουν να 
αγοράσουν, ας αγοράσουν!  Γιατί πρέπει το υπουργείο να τους ενημερώνει και να τους συμβουλεύει, χωρίς να 
ενδιαφέρεται για τους κινδύνους που αντιμετωπίζει το άλλο μέρος αυτών των επενδυτικών προϊόντων είναι άξιον 
απορίας!  Εγώ θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου, ότι θα είμαι εναντίον των συγκεκριμένων νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Μαυρίδης. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα νομοσχέδια αυτά είναι για την καλύτερη ενημέρωση των επενδυτών, ακριβώς για να 
μπορούν οι επενδυτές να αξιολογήσουν καλύτερα τα επενδυτικά προϊόντα.  Και είναι στις περιπτώσεις όπου είναι 
προϊόντα που είναι κάπως πολύπλοκα και δύσκολα και έτσι είναι απαίτηση του νομοθέτη ο διαχειριστής του 
ταμείου να ενημερώνει και να εξηγεί αυτά τα προϊόντα στους επενδυτές και να τους εξηγεί και τους κινδύνους 
που υπέχουν.  Άρα, νομίζω ότι αυτά για τα οποία ανησυχούν οι συνάδελφοι ακριβώς απαντώνται σ’ αυτά τα 
νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ.  

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 17Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν θα είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*.   

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 40Α.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα τα αποτελέσματα, ανακοινώστε τα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.  
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για το σύνολο του υπ’ αριθμόν 7 θέματος. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, τέσσερις ψήφοι εναντίον και τρεις 
αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο*.   

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ, να διαβάσετε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με το άρθρο 13, σημείο 7, της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα ΙΙ) και ορθότερη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία 
του άρθρου 249 της ίδιας Οδηγίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών του ίδιου υπουργείου και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ασφαλιστικών Διαμεσολαβητών 
(ΠΣΕΑΔ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί: 

1. εναρμόνιση με το άρθρο 13, σημείο 7 της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση δραστηριοτήτων ασφάλισης 
και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα II), όπως αυτό τροποποιήθηκε από το άρθρο 63, σημείο 1 της Οδηγίας 
(ΕΕ) 2016/2341 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Δεκεμβρίου 2016 για τις 
δραστηριότητες και την εποπτεία των ιδρυμάτων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών (ΙΕΣΠ),  

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.    
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2. ορθότερη μεταφορά στην εθνική νομοθεσία του άρθρου 249 της Οδηγίας 2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγγυότητα II), όπως αυτό τροποποιήθηκε από την 
Οδηγία 2011/89/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Νοεμβρίου 2011 για 
τροποποίηση των Οδηγιών 98/78/ΕΚ, 2002/87/ΕΚ, 2006/48/ΕΚ και 2009/138/ΕΚ όσον αφορά τη 
συμπληρωματική εποπτεία των χρηματοπιστωτικών οντοτήτων που ανήκουν σε χρηματοπιστωτικούς 
ομίλους ετερογενών δραστηριοτήτων.  

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται όπως: 

1. περιληφθεί στην έννοια του όρου «αντασφάλιση» και η παροχή κάλυψης από αντασφαλιστική επιχείρηση 
σε ίδρυμα που εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2341, δηλαδή σε Ταμείο 
Επαγγελματικών Συνταξιοδοτικών Παροχών, και 

2. διασαφηνιστεί ότι ο Έφορος Ασφαλίσεων, ως αρμόδια εποπτική αρχή ομίλων ασφαλιστικών ή 
αντασφαλιστικών επιχειρήσεων, έχει αρμοδιότητα να διαβιβάζει στις ενδιαφερόμενες εποπτικές αρχές και 
στην EIOPA όλες τις σχετικές με τους ομίλους πληροφορίες. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν ασφαλιστικές και 
αντασφαλιστικές επιχειρήσεις και δεν αναμένεται να επιφέρουν οποιεσδήποτε οικονομικές επιπτώσεις στις εν 
λόγω επιχειρήσεις.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο ΣΑΕΚ στο στάδιο της δημόσιας διαβούλευσης δεν εξέφρασε 
οποιαδήποτε διαφωνία ως προς τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΣΕΑΔ δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν επηρεάζουν τα μέλη του και ως 
εκ τούτου δεν εξέφρασαν οποιαδήποτε διαφωνία. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρός της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης, το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος 
της ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν 
υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 288 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον, δύο αποχές 
και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής για το 
2019, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €78.500 και ισόποσα έσοδα, τα οποία θα προέλθουν από κρατική 
χορηγία (€76.500) και από τέλη αξιολόγησης (€2.000). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος 

του 2019» 

Παρόντες: 

 Μαρίνος Μουσιούττας, αναπλ. πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μάριος Μαυρίδης  Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Άννα Θεολόγου 

 Άριστος Δαμιανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας και ο πρόεδρος του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής (ΣΙΥΑ).  

 Σημειώνεται ότι με βάση το άρθρο 14 του οικείου νόμου, ο οποίος ρυθμίζει τις αρμοδιότητες και λειτουργίες 
του ΣΙΥΑ [Αρ. Ν. 69(Ι)/2015], ο πρώτος προϋπολογισμός του συμβουλίου δύναται να κατατεθεί στη Βουλή αντί 
τρεις μήνες πριν από τη λήξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτός αφορά, όπως ισχύει για τους 
προϋπολογισμούς των νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου, σε οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία.  Συναφώς, 
επειδή ο εν λόγω προϋπολογισμός είναι ο πρώτος που υποβάλλεται στη Βουλή για την κατά νόμο έγκρισή του, 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Σεπτεμβρίου του 2019 και αφορά στο τρέχον οικονομικό έτος. 

 Ο προϋπολογισμός του ΣΙΥΑ για το έτος 2019 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€78.500 και ισόποσα έσοδα, τα οποία θα προέλθουν από κρατική χορηγία (€76.500) και από τέλη αξιολόγησης 
(€2.000).   

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, Συμμαχία 

Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του 
συμβουλίου για το έτος 2019 αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Έξοδα αντιμισθίας προέδρου και μελών συμβουλίου (€9.240). 

2. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€5.600). 

3. Άλλες δαπάνες, που περιλαμβάνουν συντήρηση και λειτουργία εξοπλισμού, φιλοξενία, αγορά υπηρεσιών 
και αγορά εξοπλισμού γραφείων και επίπλων (€61.660). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€2.000). 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος του ΣΙΥΑ ενώπιον της επιτροπής, στις αρμοδιότητες του 
συμβουλίου είναι να διασφαλίζει ότι κάθε μονάδα ιατρικώς υποβοηθούμενης αναπαραγωγής διαθέτει από 
ιατρικής άποψης την αναγκαία τεχνογνωσία και υποδομή στη βάση καθορισμένων κριτηρίων και προτύπων, 
ώστε να παρέχει τις εν λόγω υπηρεσίες.  Περαιτέρω, έχει αρμοδιότητα αδειοδότησης των εν λόγω μονάδων, 
όπως και άσκησης ελέγχου και εποπτείας σε κάθε μονάδα που λειτουργεί στη Δημοκρατία, με σκοπό τη 
διασφάλιση της συνεχούς συμμόρφωσης των μονάδων αυτών με τις διατάξεις της οικείας νομοθεσίας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης, μέλη της επιτροπής επισήμαναν την ανάγκη ενίσχυσης της ενημέρωσης του 
κοινού αναφορικά με θέματα υπογονιμότητας και τις εναλλακτικές μεθόδους τεκνοποίησης.  Περαιτέρω, 
εξέφρασαν τη θέση ότι η πολιτεία έχει αργοπορήσει σε σχέση με τη ρύθμιση αυτού του τόσο σημαντικού θέματος, 
ενώ η σχετική νομοθεσία τέθηκε σε ισχύ το 2015.  Παρά ταύτα, χαιρέτισαν το γεγονός ότι με την κατάθεση του 
πρώτου προϋπολογισμού του συμβουλίου γίνεται η αρχή προς τη σωστή κατεύθυνση.    

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ότι το συμβούλιο ιδρύθηκε χωρίς να έχει στη διάθεσή του 
δικό του προσωπικό προς διεκπεραίωση των διά νόμου παρεχομένων αρμοδιοτήτων του, γεγονός που έχει 
δυσχεράνει τη λειτουργία του.  Επιπλέον, ανέφερε ότι το αρμόδιο υπουργείο ετοιμάζει κανονισμούς που θα 
ρυθμίζουν διάφορα επιμέρους ζητήματα για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής των διατάξεων της οικείας 
νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος, βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος της 
ανεξάρτητη βουλευτής κ. Άννα Θεολόγου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της 
βουλευτής της Αλληλεγγύης, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΣΙΥΑ για το έτος 2019. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής 
ποσού ύψους €78.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια 
δαπανών.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 6. 

 Επιδόματα που υπόκεινται σε φόρο εισοδήματος.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα επτά ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία 
αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς 
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Αννίτας Δημητρίου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, ώστε πριν από τη διενέργεια 
μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας να απαιτείται η καταβολή των οφειλόμενων τελών ή δικαιωμάτων 
υδατοπρομήθειας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως 
και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Λίνος Παπαγιάννης 

 Ευανθία Σάββα Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Κυπριανού Ζαχαρίας Ζαχαρίου  

 Γιώργος Κάρουλλας Αννίτα Δημητρίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αννίτα Δημητρίου και Ζαχαρία Ζαχαρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 16 
Σεπτεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών,  του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας και του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λάρνακας, 
το οποίο εκπροσώπησε και το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού και τον Σύνδεσμο Συμβουλίων Ύδρευσης-
Αποχέτευσης Κύπρου.  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Αμμοχώστου και 
η Υπηρεσία Υδατοπρομήθειας Δήμου Πάφου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση 
αυτή. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
Νόμου, ώστε πριν από τη διενέργεια μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας να απαιτείται η καταβολή των 
οφειλόμενων τελών ή δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, καθώς και την αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, για να διασφαλίζεται κατά τη μεταβίβαση οποιουδήποτε ακινήτου 
η είσπραξη των οφειλόμενων προς τα συμβούλια υδατοπρομήθειας τελών και δικαιωμάτων.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών διατύπωσαν στην επιτροπή προβληματισμούς και 
επιφυλάξεις σε σχέση με την εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης με την οποία καθίσταται η υποχρέωση 
καταβολής τελών και δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας απαραίτητη προϋπόθεση για τη διενέργεια μεταβίβασης 
ακίνητης ιδιοκτησίας.  Συγκεκριμένα, οι ίδιοι εκπρόσωποι μεταξύ άλλων επισήμαναν τις πρακτικές δυσκολίες που 
αναμένεται ότι η εν λόγω ρύθμιση θα επιφέρει, καθώς και ότι θα δημιουργηθεί επιπρόσθετος διοικητικός όγκος 
εργασίας όσον αφορά τον τομέα των μεταβιβάσεων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Πέραν των πιο πάνω, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν να μην αφορά η υιοθέτηση της υπό αναφορά 
προϋπόθεσης για σκοπούς μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας τις περιπτώσεις αγοραστών που απέκτησαν 
ακίνητη ιδιοκτησία δυνάμει σύμβασης, η οποία θα μεταβιβαστεί σε αυτούς με βάση το σχετικό νομοθετικό πλαίσιο 
που θεσπίστηκε προς προστασία χιλιάδων πολιτών καλούμενων «εγκλωβισμένων αγοραστών», καθότι πιθανόν 
να προκύψουν στρεβλώσεις στις υποθέσεις που αφορούν μεταβίβαση ακινήτου στα εν λόγω πρόσωπα, 
δεδομένου ότι ενδέχεται να μην περιλαμβάνεται στις υφιστάμενες συμβάσεις πώλησης οποιαδήποτε πρόνοια για 
τα τέλη και δικαιώματα υδατοπρομήθειας.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι το εν λόγω υπουργείο δεν ενίσταται στην 
υιοθέτηση της προτεινόμενης με την πρόταση νόμου ρύθμισης. 

 Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου και δήλωσαν ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση αναμένεται να βελτιωθεί η 
εισπραξιμότητα των καθυστερημένων οφειλών προς τα συμβούλια υδατοπρομήθειας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
να επιφέρει στο κείμενο της πρότασης νόμου τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1.  Απάλειψη από αυτό των προνοιών που αφορούν την καταβολή τελών και δικαιωμάτων υδατοπρομήθειας 
από «εγκλωβισμένους αγοραστές». 

2. Προσθήκη σε αυτό σχετικής πρόνοιας σύμφωνα με την οποία ο προτεινόμενος νόμος θα τεθεί σε ισχύ την 
1η Ιανουαρίου 2020. 

3. Επαναδιατύπωση μέρους αυτού, ώστε να διασαφηνιστεί ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα αφορά και τις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες τα τέλη και δικαιώματα υδατοπρομήθειας επιβάλλονται από αρχή τοπικής 
διοίκησης, όπως ισχύει στην περίπτωση δήμου Πάφου και ορισμένων κοινοτήτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, 
όπως αυτή αναθεωρήθηκε σύμφωνα με την προαναφερθείσα θέση της, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κυρία Δημητρίου. 

ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, και καταρχάς να ευχαριστήσω την πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής 
Εσωτερικών που έχουν στηρίξει την πρότασή μας και την έχουν βάλει γρήγορα προς εξέταση. 

 Ως έχει σήμερα η νομοθεσία, δεν επιτρέπει στα συμβούλια υδατοπρομήθειας να απαιτήσουν την 
προσκόμιση στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο της όποιας επίσημης απόδειξης που να αποδεικνύει ότι 
καταβλήθηκαν όλα τα δικαιώματα και τέλη που αφορούν το ακίνητο για το οποίο θα μεταβιβαστεί στο συμβούλιο 
υδατοπρομήθειας. 

 Είχε αποτέλεσμα αυτό σε πολλές περιπτώσεις να υπάρχουν εκκρεμούσες οφειλές προς τα Συμβούλια 
Υδατοπρομήθειας και ο νέος ιδιοκτήτης να μη γνωρίζει ότι θα έπρεπε να καταβάλει το συγκεκριμένο ποσό και 
έτσι είχαμε πάρα πολλές υποθέσεις, κύριε Πρόεδρε.  Μπορεί να μη μιλάμε για μεγάλα ποσά, αλλά είχαμε πάρα 
πολλές υποθέσεις οι οποίες εκκρεμούσαν, ακριβώς επειδή αρνούνταν οι νέοι ιδιοκτήτες να καταβάλουν αυτό το 
ποσό για το οποίο δε γνώριζαν εκ των προτέρων ότι θα έπρεπε να καταβάλουν.  Άρα, τι γίνεται σήμερα και τι 
ψηφίζουμε;  Με τη νέα προτεινόμενη ρύθμιση διασφαλίζεται ότι πριν από τη μεταβίβαση του οποιουδήποτε 
ακινήτου θα πρέπει να προσκομίζονται στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο επίσημες αποδείξεις που να 
αποδεικνύουν ότι έχουν κατατεθεί όλοι οι πληρωτέοι φόροι, τα τέλη και δικαιώματα που αφορούν το ακίνητο και 
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κατά συνέπεια εξυπηρετείται με αυτό τον τρόπο, θεωρούμε, καλύτερα το δημόσιο συμφέρον και διασφαλίζεται η 
χρηστή διοίκηση, διαδικασία που ακριβώς ακολουθείται και για άλλες περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε.  Και θέλω να 
ευχαριστήσω μαζί με τον συνάδελφο μου τον κ. Ζαχαρίου που καταθέτουμε την πρόταση για ακόμα μια φορά 
την πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, που γρήγορα εξέτασαν και στήριξαν την 
πρότασή μας.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  Έχετε το μέσο φαίνεται.   

 Ο κ. Περδίκης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε θα υποστηρίξουμε την πρόταση νόμου των συναδέλφων, όπως αναλύσαμε κατά 
τη διάρκεια της συνεδρίασης της επιτροπής Εσωτερικών.  Έχουμε την επιφύλαξη, που επιβεβαιώθηκε σε 
επικοινωνία μας με τους συνδέσμους των δανειοληπτών, ότι, αν περάσει αυτή η νομοθεσία, θα τεθεί ένα 
επιπλέον κώλυμα στη διαδικασία των αναδιαρθρώσεων των δανείων, όπου εκεί οικειοθελώς, όσον οικειοθελώς 
είναι τέλος πάντων, ο δανειολήπτης μεταβιβάζει μέρος της περιουσίας του, για να αποφύγει την εκποίηση της 
κατοικίας του ή της επιχείρησής του στην τράπεζα.  Σε μια τέτοια περίπτωση θα πρέπει να αναγκαστεί να 
πληρώσει τα οποιαδήποτε χρέη έχει στα Συμβούλια Αποχετεύσεων, πράγμα το οποίο κατά την άποψη και των 
συνδέσμων των δανειοληπτών θα προκαλέσει κωλύματα στη διεκπεραίωση αυτής της διαδικασίας.  Ουσιαστικά, 
αυτοί που διευκολύνθηκαν με αυτή τη νομοθεσία είναι αυτοί οι οποίοι είναι οι νέοι ιδιοκτήτες, που οι νέοι ιδιοκτήτες 
ξέρουμε όλοι ποιοι είναι, είναι οι εταιρείες διαχείρισης των δανείων και οι τράπεζες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ζητώ τον λόγο διά το εξής πολύ απλό πράγμα:  Είναι πρώτα το δικαίωμα της ιδιοκτησίας ένα δικαίωμα 
κατοχυρωμένο και εις την πορεία, όταν πάεις να μεταβιβάσεις, έκοψε ο νους μας, φαντάζομαι έγινε και νομοθετικά 
παλαιότερα, ότι πρέπει να είναι πληρωμένοι οι δημοτικοί φόροι, πρέπει να είναι πληρωμένα τα δημοτικά τέλη και 
οι φορολογίες.  Τώρα θα πάμε να βάλουμε και το νερό, αύριο θα βάλουμε και το ρεύμα ή και τον μπακάλη.  Αυτό 
δυσχεραίνει τη μεταβίβαση. Τώρα διερωτώμαι με ποια λογική πρέπει να βάζουμε το νερό.  Όλες αυτές οι 
υπηρεσίες, κύριε Πρόεδρε, έχουν νομοθεσίες και μάλιστα οι πλείστες εξ αυτών είναι και ποινικές.  Επειδή δεν 
κάμνουν τη δουλειά τους οι κύριοι και επειδή εκείνος που θα μεταβιβάσει πρέπει να τα έχει πληρωμένα, εκείνοι 
που δε μεταβιβάζουν πρέπει να τα έχουν απλήρωτα;  Δηλαδή δύο μέτρα και δύο σταθμά!  Αυτό είναι αδικία 
έναντι των νομιμοφρόνων πολιτών.  Οι υπηρεσίες όλες αυτές που έχουν να παίρνουν από το κράτος έχουν στη 
φαρέτρα τους και ποινικές διαδικασίες και αστικές και δικηγόρους, αλλά βρίσκουν την ευκαιρία, λέει σου, να λεν 
σε αυτόν που θα πάει να μεταβιβάσει «να μου φέρεις εξοφλητική απόδειξη».  Ε καλά, εκείνος που δε μεταβιβάζει 
να μην πληρώσει το νερό;  Αυτές οι τέχνες δεν είναι καλές και δε βοηθούν τη λειτουργία ενός ευνομούμενου 
κράτους.  Για αυτό δεν είναι και πολύ επιτυχημένη αυτή η ιδέα.  Είναι λάθος μέγα και είμαστε εναντίον, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Μαύρου. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Απλώς, να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης δεν ήταν 
στη συνεδρία της επιτροπής που συζητήθηκε η πρόταση.  Είναι γεγονός ότι το αρχικό κείμενο της πρότασης 
άφηνε αυτά τα ενδεχόμενα.  Στη συζήτηση όμως που έγινε και αφού εντοπίστηκε το πρόβλημα αυτό, με τη 
συμφωνία και των εισηγητών, η επιτροπή διόρθωσε την πρόταση νόμου.  Το άρθρο στο οποίο γίνεται η 
τροπολογία αφορά μόνο μεταβιβάσεις που δεν εμπίπτουν στις διαδικασίες εγκλωβισμένων αγοραστών και στις 
διαδικασίες εκποιήσεων.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δύο ψήφοι υπέρ, εφτά ψήφοι εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ένας ψήφοι υπέρ, εφτά ψήφοι εναντίον και ένας δεν 
ψήφισε.* 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ένα ψήφους υπέρ και εφτά εναντίον, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. Είναι 
πρόταση νόμου της κ. Ελένης Μαύρου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών.   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν οι διατάξεις του που προβλέπουν τη 
διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019»  

Παρόντες: 

 Ελένη Μαύρου, πρόεδρος  Γιώργος Κάρουλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα  Λίνος Παπαγιάννης 

 Ανδρέας Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε 
στη Βουλή από την ίδια, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 16 Σεπτεμβρίου 2019.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σκοπός πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε να αναθεωρηθούν οι 
διατάξεις του που προβλέπουν τη διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου. 

                                            
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών. 

 Εναντίον:   Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ), Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
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 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων που ανήκε, όταν εξελέγη, η θέση αυτή 
θα πληρούται από τον αμέσως επόμενο κατά σειρά επιτυχίας και μη εκλεγέντα υποψήφιο του κόμματος, 
συνασπισμού κομμάτων ή συνδυασμού ανεξαρτήτων με το οποίο εξελέγη το μέλος του οποίου η θέση 
κενώθηκε. 

2. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων που ανήκε, όταν εξελέγη, και 
επιπροσθέτως ο αμέσως επόμενος κατά σειρά επιτυχίας και μη εκλεγείς υποψήφιος δε βρίσκεται στη ζωή 
ή δεν εξακολουθεί να ανήκει στο ίδιο κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων κατά τον 
χρόνο κατά τον οποίο η θέση μέλους κενούται, η θέση αυτή θα πληρούται από τον αμέσως επόμενο κατά 
σειρά επιτυχίας και μη εκλεγέντα υποψήφιο του κόμματος, συνασπισμού κομμάτων ή συνδυασμού 
ανεξαρτήτων με το οποίο εξελέγη το μέλος του οποίου η θέση κενώθηκε. 

3. Σε περίπτωση κατά την οποία το μέλος κοινοτικού συμβουλίου του οποίου η θέση κενώθηκε δεν ανήκει 
σε κόμμα, συνασπισμό κομμάτων ή συνδυασμό ανεξαρτήτων και αυτός εξελέγη ως ανεξάρτητος, καθώς 
και σε κάθε άλλη περίπτωση κατά την οποία η πλήρωση της θέσης μέλους που κενώθηκε δεν είναι δυνατό 
να γίνει κατά τον προβλεπόμενο τρόπο, η θέση αυτή θα πληρούται με αναπληρωματική εκλογή. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
κρίθηκαν αναγκαίες, για να συνάδουν οι πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που προβλέπουν 
τη διαδικασία πλήρωσης κενής θέσης μέλους κοινοτικού συμβουλίου με ανάλογες ρυθμίσεις που πρόσφατα 
εισήχθησαν στον περί Δήμων Νόμο.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ένας ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ.  Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019.». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι μέχρι την ημερομηνία 
αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν δικαιούχοι και λήπτες ελάχιστου 
εγγυημένου εισοδήματος να διατηρήσουν το δικαίωμα αυτό και μετά την έξοδο του Ηνωμένου Βασιλείου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 

Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Ιουνίου, καθώς και στις 17 και 24 
Σεπτεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΕΚ και ΔΕΟΚ, καθώς και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Η συνδικαλιστική 
οργάνωση ΠΕΟ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος 
και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί ότι οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου 
οι οποίοι μέχρι την ημερομηνία αποχώρησης του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν 
δικαιούχοι και λήπτες ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος θα διατηρήσουν το δικαίωμα αυτό και μετά την έξοδο 
του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε, στις 7 Μαρτίου 2019, 
όπως, σε περίπτωση εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συμφωνία 
αποχώρησης, όσοι Άγγλοι υπήκοοι διέμεναν στην Κύπρο μέχρι την ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση διατηρήσουν και μετά από την εν λόγω ημερομηνία τις υποχρεώσεις και τα 
δικαιώματά τους αυτά, νοουμένου ότι το Ηνωμένο Βασίλειο θα εφαρμόσει τις ίδιες ρυθμίσεις για τους Κυπρίους 
υπηκόους που διαμένουν στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Ειδικότερα, όσοι Άγγλοι διέμεναν στην Κύπρο μέχρι την 
ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση θα μπορούν να συνεχίσουν και μετά 
την ημερομηνία αυτή να τυγχάνουν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και να λαμβάνουν επιδόματα.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Η ΠΕΟ, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με σχετική επιστολή, 
ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2019, αναφέρει ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων 
στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ, να διαβάσετε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο 
της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων Νόμου, ώστε οι υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι 
καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου αυτού να απολαμβάνουν από την ημερομηνία εξόδου του 
Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση τα ίδια δικαιώματα με τους υπηκόους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης όσον αφορά τα ζητήματα που καλύπτει ο νόμος. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο 

της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες:   

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μάριος Μαυρίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ευανθία Σάββα Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Σεπτεμβρίου 2019.  Στις συνεδρίες 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των 
Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων Νόμου, ώστε οι 
υπήκοοι του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου αυτού να 
απολαμβάνουν από την ημερομηνία εξόδου του Ηνωμένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση τα ίδια 
δικαιώματα με τους υπηκόους της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τα ζητήματα που καλύπτει ο νόμος.  
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 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται η διεύρυνση του ορισμού του όρου «υπήκοος 
κράτους μέλους», ώστε αυτός να καλύπτει υπηκόους του Ηνωμένου Βασιλείου οι οποίοι εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής του περί Δικαιώματος Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου Βασιλείου και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία Νόμου.  Σημειώνεται ότι, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου θα 
καθοριστεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπρόσωπους του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε ο περί 
της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας 
των Εργαζομένων Νόμος να συνάδει με τις διατάξεις του περί Δικαιώματος Ορισμένων Υπηκόων του Ηνωμένου 
Βασιλείου και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
Νόμου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Η ΠΕΟ, παρ’ όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, με σχετική επιστολή της, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, αναφέρει ότι συμφωνεί με τους σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, για τα άρθρα. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο παρόντες, σαράντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων στο Πλαίσιο της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ, και ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, σαράντα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνο.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019». 

 Διαβάστε το σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος σε Τμήμα Χημικών Μηχανικών, 
ώστε να αποδίδεται ακριβέστερα ο προσανατολισμός του και να διασφαλίζεται η εύρυθμη λειτουργία του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 (Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Πανίκος Λεωνίδου 

 Αννίτα Δημητρίου   Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας   Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Αντρέας Καυκαλιάς  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Απριλίου 2018, στις 25 Σεπτεμβρίου 2019 και στις 2 
Οκτωβρίου 2019. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η πρόεδρος του 
συμβουλίου του Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας της Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΔΙΠΑΕ), του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), 
του Συνδέσμου Χημικών Μηχανικών Κύπρου και της εταιρείας «Medochemie Ltd». 

 Το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), το Εμπορικό και Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο Λεμεσού και η εταιρεία REMEDICA, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην 
επιτροπή.  Επισημαίνεται όμως ότι το ΚΕΒΕ με επιστολή του ημερομηνίας 16 Απριλίου 2018 ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι συμφωνεί με τους τροποποιητικούς κανονισμούς. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 23 και 38 του περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος 
σε Τμήμα Χημικών Μηχανικών, ώστε να αποδίδεται ακριβέστερα ο προσανατολισμός του και να διασφαλίζεται 
η εύρυθμη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους το αρμόδιου 
υπουργείου επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το ΤΕΠΑΚ έκρινε σκόπιμο να προωθηθεί η προτεινόμενη ρύθμιση, γιατί το πρόγραμμα στη Χημική 
Μηχανική δεν προσφέρεται σε κανένα άλλο πανεπιστημιακό ίδρυμα της Κύπρου. 

2. Στις 20 Οκτωβρίου του 2016 το ΤΕΠΑΚ είχε υποβάλει αίτηση προς τον Φορέα ΔΙΠΑΕ για αξιολόγηση-
πιστοποίηση του νέου προπτυχιακού προγράμματος σπουδών στη Χημική Μηχανική και κατά την 14η 
σύνοδό του, τον Γενάρη του 2017, αποφάσισε την πιστοποίηση του εν λόγω προγράμματος σπουδών. 

3. Η προτεινόμενη μετονομασία του Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος του ΤΕΠΑΚ σε 
Τμήμα Χημικών Μηχανικών αποτελεί ορθή πρακτική, διότι η ονομασία του τμήματος θα συμπίπτει με το 
ήδη πιστοποιημένο πρόγραμμα σπουδών που παρέχει το τμήμα αυτό και θα επιτρέψει την εγγραφή των 
αποφοίτων του στο ΕΤΕΚ.  Σημειώνεται ότι ένα από τα προβλήματα των έως τώρα αποφοίτων του 
προγράμματος σπουδών Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος ήταν οι δυσκολίες επαγγελματικής 
κατοχύρωσης και εξεύρεσης εργασίας σε συναφές αντικείμενο.   

4. Η προτεινόμενη ρύθμιση, σε συνδυασμό με το ήδη πιστοποιημένο πρόγραμμα σπουδών στη Χημική 
Μηχανική που προσφέρεται από τον Σεπτέμβριο του 2017, αναμένεται να αναβαθμίσει τις αναπτυξιακές 
προοπτικές της κυπριακής οικονομίας, αφού οι απόφοιτοι του τμήματος αυτού θα μπορούν να 
απασχοληθούν σε τομείς που σχετίζονται μεταξύ άλλων με την εξόρυξη υδρογονανθράκων, τον 
ενεργειακό σχεδιασμό, την προστασία του περιβάλλοντος και ευρύτερα την αειφόρο ανάπτυξη της χώρας.     

5. Ειδικότερα, οι χημικοί μηχανικοί μπορούν να απασχοληθούν σε όλους τους τομείς της ενέργειας και 
διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο στις ολοένα αυξανόμενες ενεργειακές προκλήσεις του μέλλοντος τόσο 
όσον αφορά στην ανάπτυξη νέων υλικών και εναλλακτικών πηγών ενέργειας όσο και στην ανάπτυξη και 
εφαρμογή νέων και πιο αποτελεσματικών μεθόδων για την ανόρυξη, παραγωγή και αξιοποίηση 
πετρελαίου και φυσικού αερίου.  Περαιτέρω, οι χημικοί μηχανικοί μπορούν να απασχοληθούν στον τομέα 
της μεταποίησης, των φαρμακευτικών προϊόντων, της υγείας, στον σχεδιασμό και στην κατασκευή χαρτιού 
και πετροχημικών, στην επεξεργασία τροφίμων, κ.λπ.    
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6. Η ίδρυση και λειτουργία του Τμήματος Χημικών Μηχανικών θα χρηματοδοτηθεί από τον υφιστάμενο 
προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ χωρίς επιπρόσθετη επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού.  
Σημειώνεται ότι ήδη έγινε διαβούλευση με εκπροσώπους των κοινωνικών εταίρων, κυρίως του ιδιωτικού 
τομέα, και όλοι ανέφεραν ότι θεωρούν θετικό βήμα την ίδρυση Τμήματος Χημικών Μηχανικών και ότι από 
τη λειτουργία του αναμένονται οφέλη για τις επιχειρήσεις και την οικονομική ανάπτυξη της Κύπρου. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ, επισημάνθηκε 
περαιτέρω ότι αξιοποιούνται τα υφιστάμενα εργαστήρια και οι άλλες υποδομές του υφιστάμενου τμήματος, οι 
οποίες συμπληρώνονται και με νέο υψηλού επιπέδου εργαστηριακό εξοπλισμό για τις ανάγκες του νέου 
προγράμματος.  Επίσης, γίνεται χρήση του υφιστάμενου ακαδημαϊκού προσωπικού, το οποίο ενισχύεται με νέο 
προσωπικό με ειδικότητα στη Χημική Μηχανική.  Επιπρόσθετα, εξασφαλίζονται συνέργειες και με άλλα τμήματα 
του ΤΕΠΑΚ. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν διάφορα ζητήματα και 
υποβλήθηκαν ερωτήματα για τα οποία ζητήθηκαν να σταλούν συγκεκριμένα στοιχεία.  Ειδικότερα, τα ζητήματα 
αυτά επικεντρώνονται κυρίως στα εξής: 

1. Την αναγνώριση του πτυχίου του υφιστάμενου Τμήματος Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος και 
την κατοχύρωση των υφιστάμενων φοιτητών που φοιτούν στο πιο πάνω τμήμα, καθώς και των αποφοίτων 
του, ώστε να μη βρεθούν σε δυσμενή θέση λόγω της προωθούμενης αλλαγής.  

2. Το νέο πρόγραμμα σπουδών στη Χημική Μηχανική, το περιεχόμενο των μαθημάτων του και τις διαφορές 
του από το υφιστάμενο πρόγραμμα σπουδών Επιστήμης και Τεχνολογίας Περιβάλλοντος. 

3. Την ύπαρξη του αναγκαίου εργαστηριακού εξοπλισμού για τις ανάγκες του νέου Τμήματος Χημικών 
Μηχανικών. 

4. Την ύπαρξη του αναγκαίου και ικανού ακαδημαϊκού προσωπικού για την  στελέχωση του νέου 
προγράμματος σπουδών. 

5. Την έκθεση του Φορέα ΔΙΠΑΕ για το πρόγραμμα Χημικών Μηχανικών και τις παρατηρήσεις που 
υποβλήθηκαν. 

 Ο Πρύτανης και ο Αντιπρύτανης Οικονομικού Προγραμματισμού και Ανάπτυξης, ανταποκρινόμενοι στο 
αίτημα της επιτροπής, απέστειλαν γραπτώς τα πιο πάνω στοιχεία στην επιτροπή. 

 Η πρόεδρος του συμβουλίου του Φορέα ΔΙΠΑΕ, αφού επισήμανε ότι ήδη έγινε αξιολόγηση-πιστοποίηση 
του προγράμματος σπουδών στη Χημική Μηχανική, δήλωσε ότι μετά την έγκριση των προτεινόμενων 
κανονισμών θα ακολουθήσει και η τμηματική αξιολόγηση.  Όπως επίσης επισήμανε η ίδια, υπάρχει ήδη ικανό 
διδακτικό προσωπικό για το πρόγραμμα Χημικής Μηχανικής, το οποίο όμως θα ενισχυθεί περαιτέρω για τις 
ανάγκες του νέου προγράμματος.  

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες συμφώνησαν με τον σκοπό και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

Ειδικότερα, ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ ανέφερε μεταξύ άλλων ότι με την προωθούμενη ρύθμιση οι 
απόφοιτοι του νέου τμήματος θα μπορούν πλέον να εγγράφονται στο ΕΤΕΚ.  Όπως διευκρινιστικά επεσήμανε ο 
ίδιος, δεν εγγράφονται όλες οι επιστήμες στο ΕΤΕΚ, αλλά μόνο όσες αφορούν τη μηχανική και εμπίπτουν στις 
ειδικότητες του ΕΤΕΚ. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χημικών Μηχανικών Κύπρου, τοποθετούμενοι όσον αφορά το νέο 
πρόγραμμα σπουδών, επισήμαναν ότι πρέπει να το χαρακτηρίζει η ποιότητα και να υπάρχει ο αναγκαίος 
εργαστηριακός εξοπλισμός.  Περαιτέρω, οι ίδιοι τόνισαν την ανάγκη προώθησης συνεργασιών με άλλα τμήματα 
του ΤΕΠΑΚ, καθώς και με άλλα πανεπιστήμια για την αξιοποίηση υφιστάμενων υποδομών και εξοικονόμηση 
πόρων. 

Ο εκπρόσωπος της εταιρείας «Medochemie Ltd», αφού ανέφερε ότι η εταιρεία του εργοδοτεί χημικούς 
μηχανικούς σε όλες τις παραγωγικές μονάδες και τα χημεία της, εισηγήθηκε όπως στο νέο πρόγραμμα σπουδών 
συμπεριληφθούν και μαθήματα που να σχετίζονται με τις φαρμακοβιομηχανίες.   

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής 
της Αλληλεγγύης δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών, στο πλαίσιο της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάχθηκε υπέρ της 
έγκρισης των κανονισμών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ και μια αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ και μια αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται*. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα αναβάλλεται για τις 16 Οκτωβρίου 2019. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 16, 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 

 Παρακαλώ.   

 Ναι, ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Απλά, για το 15 θέμα, έχουμε μιλήσει και με τον κ. Αδάμου, για να το μεταφέρουμε την 1η Νοεμβρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποδεκτό, αφού το συμφώνησες με τον πρόεδρο της επιτροπής. 

 Να διαβαστούν οι σκοποί.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Εκπαιδευτή (Μέση Τεχνική και 
Επαγγελματική Εκπαίδευση) στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και τροποποίηση 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Δημοτική Εκπαίδευση) στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί 

Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης  

 Άριστος Δαμιανού  Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019.   

 Σκοπός και των δύο κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 24 και 76 
του περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας 
για τις θέσεις Εκπαιδευτή (Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση) και Δασκάλου και Νηπιαγωγού 
(Δημοτική Εκπαίδευση) στο Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, όπως αυτό έχει 
μετονομαστεί, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στις θέσεις αυτές να περιληφθεί και το προσόν της 
καλής γνώσης της αγγλικής ή της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση των πιο πάνω 
σχεδίων υπηρεσίας κρίθηκε σκόπιμη, έπειτα από σχετική εισήγηση του προέδρου της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, στο πλαίσιο των προσπαθειών για εναρμόνιση του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία με αυτό της δημόσιας υπηρεσίας, ώστε να συνάδει με τα ισχύοντα στα σχέδια υπηρεσίας 
των θέσεων πρώτου διορισμού στη δημόσια υπηρεσία. 

                                            
* Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ. 
 Αποχή:  Αλληλεγγύη. 
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 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στην αρμόδια 
υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι τα κείμενα των υπό συζήτηση κανονισμών αναθεωρήθηκαν, ώστε να 
επέλθουν οι αναγκαίες διορθώσεις λόγω της μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας.   

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση τόσο των πρώτων όσο και των δεύτερων 
κανονισμών όπως αυτοί αναθεωρήθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 
τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας - 
Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», 
αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίζουμε για τον κανονισμό 16.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 16 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Ψηφίζουμε για τον αριθμό 17. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.  

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα, όταν είναι έτοιμα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις παρόντες, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 17 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η οποία δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του 2019 και 
καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να ολοκληρωθεί η τεχνολογική δομή των θέσεων Τεχνολόγου 
Εργαστηρίου Ισοτόπων και να καλυφθούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της θέσης Προϊσταμένου Εργαστηρίου 
Ισοτόπων. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς, που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 27 και 87 του περί 
Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Επιθεωρητή 
Εργαστηρίων Ισοτόπων στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, η οποία δημιουργήθηκε με τον 
προϋπολογισμό του 2019 και καθορίστηκε ως θέση προαγωγής, ώστε να ολοκληρωθεί η τεχνολογική δομή των 
θέσεων Τεχνολόγου Εργαστηρίου Ισοτόπων και να καλυφθούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της θέσης 
Προϊσταμένου Εργαστηρίου Ισοτόπων. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στην αρμόδια 
υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, τάσσονται υπέρ των προνοιών των κανονισμών και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα το έκαμνα ως δικαιολόγηση ψήφου.  Θα το κάμω από πριν, μπορεί να υπάρξει αντίλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
Ναι, ναι. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η άποψή μας εμάς είναι ότι πρόκειται από εκείνες τις περιπτώσεις που έπρεπε να ήταν πρώτου διορισμού 
και προαγωγής.  Είναι μια περίεργη κλίμακα Α12 που μοιάζει σαν να έγινε ειδικά για κάποιους που είναι ήδη 
μέσα στην υπηρεσία.  Προβλέπει τρία χρόνια πείρας σε θέση που υπάρχει στην υπηρεσία μέσα. Φωτογραφίζει 
κάποια άτομα, δεν ξέρουμε ποια.  Μπορεί να είναι και ψηφοφόροι μας.  Δεν έχω ιδέα, ούτε με ενδιαφέρει.  Εμείς 
θεωρούμε ότι δεν πρέπει να ψηφίζουμε για φωτογραφικές θέσεις, ούτε να παραβιάζουμε την αρχή ότι πάνω από 
την Α11 ή και την Α11 ακόμα θα πρέπει να είναι πρώτου διορισμού και προαγωγής ταυτόχρονα, γι’ αυτό δε θα 
ψηφίσουμε αυτή τη θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Δημητρίου.  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

  Θα πω στον κ. Περδίκη ξανά για τη Ρόδο και για το πήδημα.  Έρχεται η μεταρρύθμιση της δημόσιας 
υπηρεσίας.  Ψηφίστε την, για να είναι αυτές οι κλίμακες πρώτου διορισμού και προαγωγής, για να υπάρχουν 
στοιχεία και κριτήρια και παραγωγικότητας, αλλά και καλύτερης διαφάνειας στις κλίμακες του δημοσίου και εδώ 
είμαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος.  

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Το θέμα αυτό το έχουμε αναδείξει πάρα πολλές φορές.  Δεν είναι δυνατόν για αυτές τις κλίμακες όπου 
βολεύει κάποιους να είναι πρώτου διορισμού και προαγωγής και όπου τους βολεύει να είναι απλώς προαγωγής.  
Ή πρέπει σε όλες τις περιπτώσεις να είναι προαγωγής ή πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και δύο εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται . 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού στον Κυπριακό Οργανισμό 
Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, η οποία καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού 
Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ευανθία Σάββα 

 Δημήτρης Δημητρίου Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς που αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Οκτωβρίου 2019. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 34 του περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού στον Κυπριακό Οργανισμό Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (ΚΟΣΑΠΜ) [Κλίμακα Α4 και Α7(ii)], η οποία καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η νέα θέση Λογιστικού Λειτουργού 
στον ΚΟΣΑΠΜ δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 2019 λόγω της κατάργησης της 
θέσης Λογιστή στον ΚΟΣΑΠΜ (κλίμακα Α8 και Α9) η οποία παρέμενε κενή και καταργήθηκε. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας έτυχε επεξεργασίας από το Τμήμα 
Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, προκειμένου οι πρόνοιές του να συνάδουν 
με τη γενική πολιτική που εφαρμόζεται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Τέλος, όπως επισημαίνεται στα πιο πάνω στοιχεία, η πλήρωση της θέσης θα προωθηθεί, αφού 
προηγουμένως αποπαγοποιηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί σε πρώτο στάδιο εξετάστηκαν από την 
Υποεπιτροπή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την Εξέταση των Κανονισμών που Αφορούν Σχέδια 
Υπηρεσίας σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2019, η οποία εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την υποβολή των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση. 

                                            
 Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, ΕΛΑΜ. 
 Εναντίον: Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
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 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν τους, συμφωνούν με τις πρόνοιες των κανονισμών και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε με την έγκριση των κανονισμών. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου».   

 Θεωρώ ότι έχουμε καταλήξει σε κοινό ψήφισμα και άρα δε χρειάζεται να γίνουν ομιλίες ή θέλετε να γίνουν 
ομιλίες; 

 Επί της διαδικαστικής ερώτησης που κάμνω.  Όχι να μου εξηγάτε γιατί.  Ναι ή όχι; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς θέλουμε να κάνουμε μια τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε εσείς, θέλουν όλοι.   

 Δεύτερον, θα τηρήσουμε το μέχρι τρία λεπτά ή θα κάμουμε άλλες διαδικασίες; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έν’ καλά, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν’ καλά.  Συμφωνάτε όλοι;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, και ο κ. Τορναρίτης; 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ναι, κύριε Πρόεδρε, συμφωνεί, αλλά δεν έχει καμία σχέση βέβαια το ψήφισμα 
με την προηγούμενη συζήτηση για νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Λιλλήκας κάτι για τη διαδικασία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κάτι που μπορεί να βοηθήσει, κύριε Πρόεδρε. 

 Βασικά, δε θα αναπτύξω πολιτικά επιχειρήματα.  Υπάρχει μια διατύπωση που νομίζω ότι μπορεί να 
ερμηνευθεί λανθασμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δε θέλω να συζητούμε…  Εγώ ρωτώ αν τα βρήκατε μεταξύ σας, αν τα συνεννοηθήκατε.  
Συζήτηση επί των κειμένων, ακόμα και εγώ να δω λάθος, ακόμα και ορθογραφικό, η πρακτική μου είναι να μην 
το συζητούμε εδώ.  Αν είναι κάτι το ανώδυνο, πραγματικά να το πείτε μετά στις υπηρεσίες, με τα κόμματα να 
διαβουλευτείτε και να αλλάξει.  Αλλά δε θα το αλλάξουμε με συζήτηση στην ολομέλεια.  Σας παρακαλώ. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Νομίζω ότι δεν… Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, εντάξει.  Αντιλαμβάνεστε ότι, όταν ξεκινήσουμε… 

 ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα το πω στην ομιλία μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Να το πεις στην ομιλία σου.  Μπορείς. 

 Ποιος θα μιλήσει πρώτος; 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι έχουμε καθυστερήσει πάρα πολύ να εκφράσουμε την αγανάκτησή μας και 
την καταδίκη μας για τους σχεδιασμούς της Άγκυρας, η οποία με αιχμή του δόρατος… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Την ανάγνωση, επειδή την ξέρετε, δεν την έκαμα.  Μπορεί να την κάμουμε, όταν ψηφίσετε και μετά, αν 
πρέπει να λεχθεί.   

 Ίσως να την κάμουμε τώρα, κύριε Περδίκη;  Νομίζω είναι καλύτερα τώρα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Στη διάθεσή σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είσαι έτοιμη, Αννίτα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας,   

 Παρακολουθώντας το τελευταίο διάστημα με ιδιαίτερη ανησυχία δηλώσεις από τουρκικής πλευράς για 
εποικισμό της Αμμοχώστου και θεωρώντας σαφές ότι η Τουρκία αγνοεί πλήρως τα ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,  

 Δίδοντας συνέχεια στα ομόφωνα ψηφίσματα της 7ης Ιουνίου 1984, 6ης Μαΐου 2010 και 3ης Μαΐου 2012 
για το θέμα της Αμμοχώστου, καθώς και στα σχετικά κατά καιρούς διαβήματα των εκάστοτε Προέδρων του 
σώματος προς τους ανά τον κόσμο ομολόγους τους και στους επικεφαλής των θεσμικών οργάνων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 Υπενθυμίζοντας τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου της 19ης Μαΐου 1979, στην οποία δίνεται προτεραιότητα 
στην επίτευξη συμφωνίας για επανεγκατάσταση στα Βαρώσια υπό την αιγίδα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
και στην εφαρμογή της συμφωνίας ανεξάρτητα από την έκβαση των συζητήσεων για άλλες πτυχές του 
προβλήματος,  

 Υπενθυμίζοντας τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, 
ειδικότερα το ψήφισμα 550/1984, που θεωρεί τις απόπειρες εποικισμού οποιουδήποτε τμήματος των Βαρωσίων 
από άτομα άλλα από τους κατοίκους τους απαράδεκτες και ζητά τη μεταβίβαση της περιοχής αυτής στη διοίκηση 
των Ηνωμένων Εθνών, καθώς και το ψήφισμα 789/1992, που προτρέπει όπως ως μέτρο οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης η πόλη των Βαρωσίων περιληφθεί στην περιοχή που βρίσκεται υπό τον έλεγχο του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, 

 Υπογραμμίζοντας τη δήλωση που εξέδωσε το Συμβούλιο Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
στις 9 Οκτωβρίου 2019, με την οποία υπενθυμίζεται η σημασία του καθεστώτος των Βαρωσίων και 
προηγούμενων σχετικών ψηφισμάτων, επαναλαμβάνοντας ταυτόχρονα ότι δεν πρέπει να γίνουν ενέργειες σε 
σχέση με τα Βαρώσια που δεν είναι σύμφωνες με αυτά,      

 Επισημαίνοντας τη θέση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ότι η τουρκική κυβέρνηση έχει την ευθύνη 
για το στάτους κβο στα Βαρώσια, 



193 

 

 Εκφράζοντας εκτίμηση για το συνεχές ενδιαφέρον του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για το θέμα της 
Αμμοχώστου, ειδικότερα για την αναφορά στο ψήφισμά του της 26ης  Μαρτίου 2012 επί της έκθεσης προόδου 
για την Τουρκία του 2011, με την οποία καλείται η Τουρκία να μεταφέρει τον έλεγχο της Αμμοχώστου στα 
Ηνωμένα Έθνη, σύμφωνα με το Ψήφισμα 550/1984, τη γραπτή δήλωσή του της 2ας Φεβρουαρίου 2012, όπως 
και τα προηγούμενα και μετέπειτα σχετικά ψηφίσματα και συστάσεις του σώματος, 

 Στηρίζοντας την πρόταση της κυπριακής κυβέρνησης για απόδοση της πόλης της Αμμοχώστου στα 
Ηνωμένα Έθνη, επιστροφή σε αυτή των νόμιμων κατοίκων της και παράλληλο άνοιγμα του λιμανιού της 
Αμμοχώστου υπό την εποπτεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για διεξαγωγή εμπορίου από όλους τους νόμιμους 
κατοίκους της πόλης, χωρίς να παραβιάζονται η κυριαρχία της Κυπριακής Δημοκρατίας και οι νόμοι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης,  

 Σημειώνοντας την πρόταση για αναστήλωση και συντήρηση των ενετικών τειχών και των μνημείων της 
Αμμοχώστου, καθώς και την πρόταση για ανοικοδόμηση της εκτός των τειχών πόλης με βάση νέο οικολογικό 
σχεδιασμό, 

 Σημειώνοντας τη συνεχή διεθνή κινητοποίηση του δήμου Αμμοχώστου και των οργανωμένων συνόλων 
των νόμιμων κατοίκων της πόλης και τη συλλογή στο πλαίσιο αυτό τριάντα χιλιάδων υπογραφών 
Αμμοχωστιανών από τον δήμο Αμμοχώστου για επανεγκατάσταση στην πόλη των νόμιμων κατοίκων της, 

 Εκφράζοντας απογοήτευση για τη μη τελεσφόρηση των συνεχών προσπαθειών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας για το θέμα της Αμμοχώστου, ένεκα της επίμονης άρνησης της Τουρκίας να σεβαστεί τις σχετικές 
αποφάσεις των διεθνών και ευρωπαϊκών  οργανισμών, 

 Τονίζοντας ότι οι τουρκικές μεθοδεύσεις καθιστούν ακόμα πιο επιτακτική την ανάγκη ενεργού και 
δυναμικής επαναπροώθησης των Ψηφισμάτων 550 και 789 διεθνώς, με ιδιαίτερη έμφαση στο γεγονός ότι η 
δημιουργία νέων παράνομων τετελεσμένων επηρεάζει αρνητικά τις προδιαγραφές της επιδιωκόμενης λύσης 
δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται στα σχετικά ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, από την οποία θα ωφεληθούν και οι δύο κοινότητες. 

 Ψηφίζει ως ακολούθως:  

1. Επαναβεβαιώνει τα προηγούμενα ψηφίσματά της για το θέμα της Αμμοχώστου. 

2. Τονίζει ότι οποιεσδήποτε τυχόν επιδιώξεις και μονομερείς ενέργειες της τουρκικής πλευράς με στόχο τον 
παράνομο εποικισμό της πόλης της Αμμοχώστου βρίσκονται εκτός του πλαισίου των ψηφισμάτων του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο γενικά και ειδικότερα για το θέμα της Αμμοχώστου, 
συνιστούν κατάφορες παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου και ως εκ τούτου δε γίνονται αποδεκτές από την 
Κυπριακή Δημοκρατία. 

3. Καταδικάζει την οποιαδήποτε σταδιακή αλλαγή του καθεστώτος της περίκλειστης πόλης που επιχειρείται 
από την Τουρκία, με αποτέλεσμα να καταπατούνται τα νόμιμα ιδιοκτησιακά δικαιώματα.  

4. Απαιτεί από την Τουρκία να σεβαστεί τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου 1979 και να προχωρήσει σε 
εφαρμογή των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για επιστροφή 
της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους της, ειδικότερα των Ψηφισμάτων 
550/1984 και 789/1992, ως βήμα καλής θέλησης και διάθεσης να συμβάλει στις προσπάθειες για επίλυση 
του κυπριακού προβλήματος. 

5. Απευθύνει έκκληση για ανάληψη ενεργότερου ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την επίτευξη 
αυτού του στόχου και καλεί τα κράτη μέλη της να ασκήσουν πιέσεις στην Τουρκία, προκειμένου να 
συμμορφωθεί με τις πρόνοιες του Ψηφίσματος του ΕΚ της 13ης Μαρτίου 2019 σχετικά με την έκθεση της 
Επιτροπής του 2018 για την Τουρκία [2018/2150(INI)] που αφορούν στην απόσυρση των στρατευμάτων 
της Τουρκίας από την Κύπρο και τη μεταβίβαση της περίκλειστης περιοχής της Αμμόχωστου στη διοίκηση 
των Ηνωμένων Εθνών, σύμφωνα με την απόφαση 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών.  

6. Καλεί τη διεθνή κοινότητα και ιδιαίτερα τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών να εντείνουν τις προσπάθειές 
τους προς την κατεύθυνση της Τουρκίας για το θέμα της Αμμοχώστου. 

7. Καλεί το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών να ασκήσει πίεση στην Τουρκία για εφαρμογή των 
ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και ειδικότερα του 550/1984, το οποίο στην παράγραφο 
5 ζητεί να μεταφερθεί η διοίκηση αυτής της περιοχής στην ευθύνη των Ηνωμένων Εθνών. 

8. Καλεί την Τουρκία να αναλάβει άμεσες ενέργειες, για να βοηθήσει το πρόγραμμα της επιτροπής 
αγνοούμενων στον χώρο της Αμμοχώστου.  

9. Υπενθυμίζει στην Τουρκία ότι η επίλυση του ζητήματος της Αμμοχώστου προδιαγράφεται ξεκάθαρα μέσα 
από αποφάσεις της διεθνούς κοινότητας και η εκμετάλλευσή του με οποιονδήποτε τρόπο είναι 
απαράδεκτη, παράνομη και καταδικαστέα.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Με την ευκαιρία και από αυτό το βήμα, κύριε Πρόεδρε, να καταδικάσουμε ως Κίνημα Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών τους σχεδιασμούς της Τουρκίας και του κ. Οζερσάι, όπως και του κατοχικού καθεστώτος 
για εποικισμό ή αξιοποίηση της Αμμοχώστου, πολιτική την οποία χρησιμοποιούν ως μοχλό πίεσης για την 
επίτευξη των τακτικών και στρατηγικών τους στόχων στο Κυπριακό.  Πιστεύω ότι έχουμε καθυστερήσει στο να 
εκφράσουμε ως κοινοβούλιο αυτή την τοποθέτηση.  Θεωρώ ότι από αυτό που ζητά το ψήφισμα, την αντίδραση 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της παγκόσμιας κοινότητας, έχουμε πάρει ήδη μια γεύση, που είναι πολύ χλιαρή 
και μη ικανοποιητική.  Χρειάζεται περισσότερη ενεργοποίηση και προσπάθεια για επίτευξη της διεθνούς 
καταδίκης των σχεδίων της Τουρκίας για την Αμμόχωστο.  Υπάρχει ευθύνη για την ολιγωρία που επέδειξαν 
διάφοροι φορείς, αλλά και τη στάση που έχουν παρουσιάσει απέναντι σε αυτό το θέμα.  Τέλος, να πω, με λύπη 
να παρατηρήσω ότι κάποιοι, ακόμα και σήμερα, μέσα από αυτό το ψήφισμα προσπαθούν να περάσουν -να 
παίξουν κάποια παιγνίδια μικροπολιτικής θα έλεγα- τις δικές τους απόψεις και να μας εξαναγκάσουν να 
αποδεχτούμε αυτή την τυφλή υπακοή σε ένα σύνθημα, γιατί περί συνθήματος τελικά πρόκειται.  Εμείς δε θα τους 
ακολουθήσουμε.  Αν ήταν να φωνάξουμε δέκα φορές «Ζήτω η διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία» και αυτό θα 
επηρεάσει έστω και σε ένα κόμμα τα σχέδια της Τουρκίας, ευχαρίστως να το φωνάξουμε.  Ευχαρίστως, αγαπητοί 
συνάδελφοι.  Αλλά, δυστυχώς, δεν αλλάζει τίποτε, όσες φορές και να το πούμε.  Γι’ αυτό θα δείξουμε ανωτερότητα 
και δε θα εγείρουμε θέμα.  Εκείνο που προέχει αυτή τη στιγμή είναι η καταδίκη των σχεδίων της Τουρκίας, η 
καταδίκη των ενεργειών του κατοχικού καθεστώτος και ο συντονισμός και η ενότητα και όχι τα μικρά παιγνίδια 
της μικροπολιτικής, της εσωτερικής κατανάλωσης, για να μπορέσουμε να σώσουμε ό,τι μπορεί να σωθεί από 
αυτό τον γέρημο τόπο. 

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ θα συνεχίσω πάνω στην ίδια γραμμή του προηγούμενου συναδέλφου.  Τέτοιου είδους σημαντικά 
ζητήματα πιστεύω είναι αυτά που πρέπει να αναδεικνύουν τα κοινά σημεία τα οποία μας ενώνουν και να στέλνουν 
ένα ισχυρό μήνυμα.  Ακριβώς, η προσπάθεια να υπονομευθεί αυτή η προοπτική της ενότητας με την εισαγωγή 
στοιχείων τα οποία ουσιαστικά δεν είναι ενοποιητικά στοιχεία, αλλά είναι διαφοροποιητικά στοιχεία, δε συμβάλλει 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Και από τη στιγμή που γίνεται αυτή η προσπάθεια, εγώ θα ήθελα να θέσω ορισμένα 
ερωτήματα:  Γιατί απλά ζητούμε επαναβεβαίωση των ψηφισμάτων και δε ζητούμε και την υλοποίηση των 
ψηφισμάτων;  Την ίδια στιγμή, όταν έχουμε ψηφίσματα που αφορούν την Αμμόχωστο, που αναφέρουν ότι θα 
πρέπει κατά προτεραιότητα, ανεξάρτητα με την πορεία και την κατάληξη των συνομιλιών, κάτω από την αιγίδα 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, πρέπει να επιστρέψουν οι νόμιμοι κάτοικοι της πόλης της Αμμοχώστου, γιατί 
εμείς έχουμε εντάξει την επιστροφή της Αμμοχώστου στην πρώτη ημέρα λύσης του Κυπριακού;  Αυτό είναι ένα 
ερώτημα το οποίο κανένας δεν έχει απαντήσει μέχρι σήμερα.  Και δεν είναι το μόνο.   

 Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι η ώρα, για να μπούμε σε μια εφ’ όλης της ύλης συζήτηση γύρω από αυτά 
τα ζητήματα.  Για το πώς λανθασμένα για τόσα χρόνια έχουμε χειριστεί το θέμα της Αμμοχώστου.  Όμως, από 
την άλλη πλευρά θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα αποδεχθούμε το ψήφισμα, εκτός 
από την πρόταση που αναφέρεται στη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα, όπως αυτή 
περιγράφεται στα σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ.  Και θέλουμε να ξέρουμε ποιο ψήφισμα περιγράφει με ποιον 
τρόπο εφαρμόζεται η διζωνική ή η πολιτική ισότητα, πέρα από αυτά που εμείς έχουμε αποδεχθεί.  Που στην 
ουσία με αυτά που έχουμε αποδεχθεί αυτός ο τίτλος και μόνο συνιστά την πλέον νομιμοποιημένη μορφή 
διχοτόμησης της πατρίδας μας.  Αλλά, και την ίδια στιγμή, από την ώρα που η συγκεκριμένη πρόταση μιλά για 
αποτελεσματική συμμετοχή και όχι κατ’ ανάγκη αριθμητική εξίσωση, θέλω να ξέρω γιατί το υπόλοιπο αυτής της 
πρότασης παραγράφεται και γιατί αποδεχόμαστε και την αριθμητική εξίσωση.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λιλλήκας.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ενώσουμε και εμείς την φωνή μας καταδικάζοντας τις παράνομες και προκλητικές 
ενέργειες της Τουρκίας, αλλά πήρα τον λόγο, κυρίως για να τονίσω ότι αυτά για τα οποία κατηγορούμε ή 
επικρίνουμε τους ευρωπαίους εταίρους μας στο Συμβούλιο Ασφαλείας, τα επαναλαμβάνουμε εμείς οι ίδιοι ως 
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κοινοβούλιο και ως πολιτεία.  Δηλώνουμε ότι δεν είμαστε ευχαριστημένοι και δεν ικανοποιούμαστε πλέον από τις 
διακηρύξεις καταδίκης των τουρκικών ενεργειών, αλλά αυτό καλούμαστε να κάνουμε και εμείς σήμερα στο 
κοινοβούλιο.  Εμείς οι ίδιοι δεν απαιτούμε με αυτό το ψήφισμα από την Ευρωπαϊκή Ένωση την επιβολή 
κυρώσεων στην Τουρκία, στην περίπτωση που προχωρήσει στην υλοποίηση των σχεδιασμών της για την 
Αμμόχωστο.  Και διερωτώμαι:  Σε τι εξυπηρετεί αυτό το ψήφισμα;  Να αναδείξουμε τις διαφορές μεταξύ μας στις 
διάφορες πτυχές του Κυπριακού;  Διότι αυτό κάμνουμε!  Και εκεί θα καταλήξει το ζήτημα τελικά. 

 Γι’ αυτό θεωρώ ότι υπάρχει ο χρόνος ακόμα να γίνουν δύο διορθώσεις.  Να προστεθεί μία πρόταση που 
να καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση, στην περίπτωση που η Τουρκία προχωρήσει στην υλοποίηση των σχεδίων της 
για την Αμμόχωστο, να επιβάλει αυστηρές κυρώσεις και μια ακόμα διόρθωση, κύριε Πρόεδρε, και αν δε θέλετε 
να την κάνετε, ας αναλάβουν οι συνάδελφοι την ευθύνη…  Εγώ θέλω να διαφωνήσω με την παράγραφο τρία 
όπως είναι διατυπωμένη.  Πιστεύω δεν είναι αυτό που ήθελαν να πουν οι συνάδελφοι που την συνέταξαν.  
Καταδικάζει την οποιαδήποτε σταδιακή αλλαγή του καθεστώτος.  Δηλαδή, αν την κάνει απότομα και 
ολοκληρωμένα, δε μας ενοχλεί;  Είναι η σταδιακή αλλαγή που μας ενοχλεί;   

 Άρα, πρέπει να φύγει το «σταδιακή».  Να φύγει τουλάχιστον το «σταδιακή», να διαγραφεί.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι οι τελευταίοι ομιλητές έχουν σωστά τοποθετηθεί και, σε συνέχεια των όσων 
έχουν ακουστεί, θεωρώ ότι θα πρέπει, εφόσον το πρώτο κείμενο που είχαμε μπροστά μας δεν είχε τις αναφορές 
για τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, να αφαιρεθούν από το κείμενο, έτσι ώστε να μπορεί και να υπάρξει 
ομόφωνη ψήφιση του ψηφίσματος και θεωρώ ότι δε θα δώσουν ούτε οι ίδιοι οι εισηγητές την οποιαδήποτε 
υπόνοια ότι υπάρχει και πολιτική σκοπιμότητα πίσω από αυτήν την αλλαγή.  Είναι χρέος όλων των πολιτικών 
δυνάμεων να σταθούμε ενωμένοι για την Αμμόχωστο και γενικότερα για την Κύπρο και γι’ αυτό το λόγο θεωρώ 
ότι αυτή η αλλαγή θα είναι και ουσιαστική.  Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μιχάλης Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Επικρίνουμε και καταδικάζουμε και εμείς μαζί με όλους τις ενέργειες της 
Άγκυρας, όμως οφείλω να σημειώσω ότι αργήσαμε.  Για την Αμμόχωστο έπρεπε να γίνουν πολλά τα οποία δεν 
έγιναν στα σαράντα πέντε χρόνια που μεσολάβησαν από τον Ιούλιο του 1974.  Και αν θυμηθήκαμε τώρα την 
Αμμόχωστο, την ενθυμηθήκαμε, γιατί μας την έβαλε στο κάδρο ξανά η διάθεση των Τούρκων να αλλάξουν την 
μέχρι τώρα πολιτική τους στο θέμα της Αμμοχώστου και όχι μόνο.   

 Νομίζω ότι ακόμα και τώρα η οπτική γωνία από την οποία βλέπουμε τα πράγματα δυστυχώς αλλοιώνει 
την πραγματικότητα.  Η Τουρκία επιχειρεί τουλάχιστον τα τελευταία δύο χρόνια να αναθεωρήσει πάρα πολλά απ’ 
αυτά που ξέραμε ως προς τους στόχους και τις επιλογές της και όχι μόνο στην Κύπρο.  Επιχειρεί να αναθεωρήσει 
ακόμα και τη Συνθήκη της Λοζάνης, την κατάσταση στο Αιγαίο, τη Θράκη, τα Βαλκάνια και, ερχόμενοι γύρω-
γύρω, μέχρι εμάς.  Και είμαι σίγουρος ότι ακόμα και τώρα δεν έχουμε κατανοήσει τους λόγους για τους οποίους 
επιχειρεί να κάνει αυτό το οποίο μας επαρουσίασε για την Αμμόχωστο.  Και αυτό είναι το πρόβλημα, διότι, μη 
κατανοώντας από πού πηγάζει η στόχευση της Τουρκίας, δεν μπορούμε να βρούμε αντίμετρα και δε βρήκαμε 
αντίμετρα.   

 Εμείς θα συμφωνήσουμε με το περιεχόμενο του ψηφίσματος κατ’ ανάλογο τρόπο όπως σημείωσαν οι 
συνάδελφοι Παπαγιάννης και Σιζόπουλος, ζητούμε να αφαιρεθεί η αναφορά στη διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία και, αν δεν αφαιρεθεί, εμείς ψηφίζουμε όλο το υπόλοιπο πλην της συγκεκριμένης αναφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης μπορεί τώρα;   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δύο παρατηρήσεις, γιατί φαίνεται ότι δεν έχει προσεχθεί σωστά ίσως το κείμενο.  Στην παράγραφο 
τέσσερα του διατακτικού μέρους απαιτούμε από την Τουρκία να σεβαστεί τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου του 
’79 και να προχωρήσει σε εφαρμογή των ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ για επιστροφή της 
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και ειδικότερα των ψηφισμάτων ως ζήτημα καλής θέλησης και διάθεσης.  
Απαιτούμε από την Τουρκία λοιπόν.  Για να διευκρινίζουμε τι κάμνουμε.   

 Επίσης, σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, στο σημείο πέντε το διατακτικό.  Απευθύνουμε έκκληση για 
ανάληψη ενεργότερου ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την επίτευξη αυτού του στόχου, επιστροφή της 
Αμμοχώστου.  Δεν αρκούμαστε δηλαδή σε απλή προειδοποίηση, αν και εφόσον.  Ζητούμε να ενεργήσουν 
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αμέσως για επιστροφή.  Και θέλω να πω ότι, βεβαίως, τώρα, αν κάτσουμε να ψάξουμε τζιαι άλλο, μπορεί να 
βρούμε κάποια ζητήματα που θα μπορούσαμε να τα βελτιώσουμε ακόμα περισσότερο.  Νομίζω όμως δεν πρέπει 
να μπούμε σε αυτή τη συζήτηση.  Υπήρχε η δυνατότητα, ο χρόνος, εσυζητήσαμεν τζιαι στη Σύσκεψη Αρχηγών, 
οπόταν νομίζω ότι το κείμενο σε γενικές γραμμές είναι επαρκές, ικανοποιητικό, στέλνει το μήνυμα με σωστό 
τρόπο.   

 Απλώς θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι, επιζητώντας τη μέγιστη δυνατή συναίνεση στη βάση του ελάχιστου 
κοινού παρονομαστή, υπάρχουν και τα όρια τα οποία καθορίζονται, ώστε να έχουν έννοια και τα ψηφίσματά μας.  
Τζιαι το να καθορίζουμε ποιος  είναι ο επιδιωκόμενος στόχος της λύσης, είναι ένα από αυτά τα ελάχιστα όρια.  
Απ’ εκεί και πέρα είναι σεβαστές οι διαφορετικές απόψεις, απόλυτα σεβαστές, σε δημοκρατία ζούμε και η 
έκφραση επιφύλαξης απ’ όσους έχουν διαφωνίες στη συγκεκριμένη αναφορά του κειμένου μας επιτρέπει να 
προχωρήσουμε με ομοφωνία, διατηρώντας ο καθένας τις θέσεις του βέβαια.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ψήφισμα, ως έχει τεθεί ενώπιον της ολομέλειας, μας βρίσκει σύμφωνους.  Επιθυμούμε 
όμως να εκφράσουμε και την εξής άποψη περαιτέρω του ψηφίσματος:  Αναδεικνύεται η σημασία και η πολιτική 
βαρύτητα που εξακολουθούν να έχουν μετά από δεκαετίες τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών.  Πως μπορούν αυτά τα ψηφίσματα, έστω και αν χρονολογούνται…  Που είναι η άποψη που 
ακούμε τα τελευταία χρόνια από κάποιους, ότι χρονολογούνται αυτές οι αποφάσεις και πλέον είναι εκτός της, σε 
εισαγωγικά, ας μου επιτραπεί ο όρος, της «πολιτικής μόδας».  Παρά ταύτα, απόδειξη το σημερινό ψήφισμα της 
Βουλής, τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, όσο και αν χρονολογούνται, αποτελούν ασπίδα για τον κυπριακό 
λαό σε νέες παραβιάσεις που επιχειρεί η Τουρκία να κάνει στο κατεχόμενο έδαφος της Κύπρου.  Και είμαστε όλοι 
Αμμοχωστιανοί και αναλαμβάνουμε όλοι τον αγώνα για τον κάθε Αμμοχωστιανό και για τον κάθε πρόσφυγα και 
εδώ, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να ήταν υποχρέωση και λάβαρο του αγώνα μας, όλων των πολιτικών δυνάμεων, 
να ζητούμε την υλοποίηση των ψηφισμάτων που αφορούν την Αμμόχωστο άμεσα και ανεξάρτητα της 
οποιασδήποτε διαδικασίας διαπραγματεύσεων.  Και διερωτώμαι, γιατί μέσα από τις τόσες κινήσεις καλής 
θέλησης που έγιναν από την πλευρά μας όλα αυτά τα χρόνια, γιατί δεν εντάξαμε και να απαιτούμε επιτακτικά, 
όχι μόνο η κυβερνητική πλευρά ή ο εκάστοτε διαπραγματευτής, όλες οι πολιτικές δυνάμεις την υλοποίηση των 
ξεχωριστών ψηφισμάτων 550 και 789 για την Αμμόχωστο; 

 Αναδεικνύονται…  Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε…  Οι ενέργειες του κατοχικού καθεστώτος, αναδεικνύουν 
τη συνεχιζόμενη μέχρι και σήμερα κακοπιστία της Τουρκίας αναφορικά με τα θέματα του Κυπριακού, σε πείσμα 
όλων όσοι ακόμα εξακολουθούν να θέλουν να πιστεύουν ότι υπάρχει καλοπιστία από τη δική της την πλευρά 
όσον αφορά τις διαπραγματεύσεις και τη διαφαινόμενη λύση του Κυπριακού και ελπίζω, και ελπίζω, κύριε 
Πρόεδρε, η ομόφωνη αυτή θέση του κοινοβουλίου αναφορικά με το ψήφισμα για την Αμμόχωστο, να το 
κατανοήσουμε, να το εννοήσουμε και να το εφαρμόσουμε. 

 Όσον αφορά, και τελειώνω…  Περιλαμβάνεται στις Συμφωνίες Κορυφής, τις οποίες η δική μας πλευρά 
συμφώνησε, υπέγραψε…  Οι Συμφωνίες Κορυφής του ’79… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υψηλού Επιπέδου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υψηλού Επιπέδου, ακριβώς, και η πολιτική ισότητα επίσης περιέχεται σε αυτές.  Αυτό όμως στο οποίο 
συμφωνώ με τους προλαλήσαντες, αυτό όμως που δεν περιέχεται είναι η ερμηνεία της πολιτικής ισότητας.  
Κανένας Ελληνοκύπριος δεν αρνήθηκε την πολιτική ισότητα κανενός άλλου συμπολίτη μας εδώ στην Κύπρο.  Η 
ερμηνεία της πολιτικής ισότητας όμως, όπως κάποιοι προσπαθούν να περάσουν, ότι η πολιτική ισότητα εξ’ 
ανάγκης σημαίνει αριθμητική ισότητα, εμάς σίγουρα μας βρίσκει διαφωνούντες.   

 Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε.  Θα υποστηρίξουμε το ψήφισμα για την Αμμόχωστο.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Καταρχάς να ευχαριστήσω τα υπόλοιπα κόμματα, γιατί εμπλούτισαν το ψήφισμα που κατέθεσε ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός από την πρώτη ημέρα της παράνομης και, αν θέλετε, επεκτατικής ενέργειας του 
καθεστώτος, του υποτελούς καθεστώτος, αλλά και των στρατιωτικών και των πολιτικών της Άγκυρας.   

 Κύριε Περδίκη, από το πρώτο δευτερόλεπτο ήταν ενώπιόν σας το συγκεκριμένο ψήφισμα.  Να πω επίσης 
ότι ναι, πράγματι, η Αμμόχωστος αποτελεί σύμβολο επιστροφής.  Σήμερα το κοινοβούλιο τιμά και υποκλίνεται σε 
όλους τους Βαρωσιώτες, σε όλους τους πρόσφυγες που ακόμα εξακολουθούν και υπομένουν, ακόμα 
εξακολουθούν και αγωνίζονται.  Τιμά και υποκλίνεται βεβαίως και σε αυτούς που μαραζωμένοι και αδικαίωτοι 
άφησαν την ψυχή τους στην προσφυγιά προσμένοντας την ώρα της επιστροφής.  Ναι, σήμερα η Βουλή ψηφίζει 
ομόφωνα και στέλνει το μήνυμα ότι είμαστε εδώ και θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις 
το συντομότερο δυνατό να περπατήσουμε λεύτεροι στην Αμμόχωστο.  Τονίζουμε την ίδια ώρα τη μεγάλη σημασία 
της προχθεσινής δήλωσης του προέδρου του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για 
επαναβεβαίωση, ναι, συμφωνώ με αυτό που ακούστηκε προηγουμένως, των σημαντικών ψηφισμάτων 550 και 
789. 

 Την ίδια ώρα, αν δεν υπάρχει στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να υπάρχει πορεία, κύριε 
Πρόεδρε.  Και έχω την εντύπωση ότι ο στόχος είχε τοποθετηθεί εδώ και χρόνια από τις Συμφωνίες Κορυφής, 
από τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, από τις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου.  Δε θέλω να εισαγάγω 
καινά δαιμόνια σήμερα, όμως διερωτώμαι πραγματικά πώς μπορούμε να αμφισβητούμε τον στόχο και στο τέλος 
της ημέρας να λέμε στους πολίτες ότι θα φτάσουμε σε αυτόν.  Θα φτάσουμε στην απελευθέρωση και την 
επανένωση, χωρίς όχημα όμως προφανώς.   

 Εν πάση περιπτώσει, είπαμε δεν είναι ώρα να ταράξουμε τα νερά, συγχαίρω το κοινοβούλιο που ψηφίζει 
ομόφωνα και το ευχαριστώ και πάλι, γιατί υποστήριξε το ψήφισμα του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συμφωνήσω απόλυτα ότι ως προτεραιότητα και ως ζητούμενο είναι να 
υπάρξει μια ομόφωνη έκφραση για το θέμα της Αμμοχώστου.  Και βλέποντας τις τοποθετήσεις ή ακούγοντας τις 
τοποθετήσεις, σίγουρα αυτό το επιτυγχάνουμε και είναι το μεγάλο. 

 Θα ήθελα να συμφωνήσω με μία παρατήρηση, ως συγγράψας το κείμενο, σε μία παρατήρηση που αφορά 
τη σταδιακή αλλαγή.  Πρέπει να παραμείνει και η καταδίκη της σταδιακής αλλαγής, αλλά να συμπληρώσουμε με 
τον εξής τρόπο:  «Καταδικάζει την οποιαδήποτε αλλαγή»… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, συζήτηση -έχω τζιαι εγώ απόψεις- συζήτηση για το περιεχόμενο και το λεκτικό θα 
κάμετε μετά που εννά τελειώσετε, αν όλοι συμφωνούν και είναι θέματα απλά, εκφραστικά, που δεν έχουν σχέση 
με την ουσία.  Έχω και εγώ δέκα παρατηρήσεις να κάμω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει, δε θα μπω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι, όχι!  Το εξήγησα στον κ. Λιλλήκα, μη μου αρχίσετε εσείς.  Έχω τζιαι εγώ να πω.  Να αρχίσω να 
λέω τωρά λάθη πολλά, αν θέλετε, εκφραστικά.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Εντάξει, είναι απλώς μια… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τα εύρετε μετά με την υπηρεσία.   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Και ως εισηγητής, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λιλλήκα.  Ένα λεπτό, κύριε… 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 …πρέπει να συμπεριλάβουμε και τη σταδιακή αλλαγή, την αλλαγή, αλλά και τη σταδιακή αλλαγή.  Είναι 
αυτό το οποίο συμβαίνει επί καθημερινής βάσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, να το κάμετε μετά.  Μετά να συνεννοηθείτε, αν συμφωνείτε όλοι.  Έχω και εγώ στείλει ένα-δυο 
μηνύματα, αλλά όχι να τα συζητήσουμε στην ολομέλεια, αν θέλουν μεταξύ σας τα κόμματα, να το κάμετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού εγώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δε θα κάμουμε συζήτηση, κύριε Λιλλήκα.  Θα σας δώσω τον λόγο, αλλά δεν κάμνουμε συζήτηση.  Θα 
συντάξουμε ψήφισμα στην ολομέλεια τώρα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θα βάλω ένα θέμα αρχής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να βάλεις. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Είναι αδιανόητο να ακούω από τον Πρόεδρο του σώματος να λέει «θα τα συζητήσετε μετά την ολομέλεια 
και, αν θέλετε να κάμετε αλλαγές, κάμετε αλλαγές»!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι αδιανόητο να λέει… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αδιανόητο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν είναι η πρώτη φορά που το εκάμαμε.  Όταν δεν αλλάσσει την ουσία είπαμε και το αποδέχεστε όλοι.  
Θέλετε να το αναβάλουμε ακόμα κανένα μήνα, για να τα βρούμε στο λεκτικό;  Διότι σας λέω, μέσα που εβάλετε 
«οι νόμιμοι πολίτες της Αμμοχώστου» το εννοείτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν είμαι εγώ που το έβαλα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, έχω τζιαι εγώ άλλα πράματα να σας πω. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Θέλετε να συζητούμε εκτός της ολομέλειας, να αποφασίζουμε και να καταργήσουμε την ολομέλεια;  Να το 
κάμουμε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, η ολομέλεια κατέληξε στο ψήφισμα και, αν υπάρχουν ανώδυνα εκφραστικά και μόνο ζητήματα που 
δεν αλλάζουν, νομίζω έχετε την ωριμότητα να τα βρείτε μεταξύ σας και με τις υπηρεσίες.  Εγώ μπορώ να σηκωθώ 
εδώ, εκτός από αυτό που σας είπα, να σας πω και άλλα τα οποία πρέπει να προσέξετε.  Δεν είναι τώρα τούτο 
θέμα.  Η ουσία του ψηφίσματος είναι εκεί και δεν μπορεί να συγγράφεται το ψήφισμα μέσα σε πενήντα έξι άτομα.  
Γράφτηκε, έχει δύο-τρία εκφραστικά, να τα δείτε.   

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στέλλουμε μηνύματα και ως εκπρόσωποι του λαού για την Αμμόχωστό μας, αλλά εν είδει ρητορικών 
θέσεων και τοποθετήσεων πολιτικών, επειδή άκουσα και έγινε της μόδας το περίφημο απόφθεγμα του Κένεντι 
«είμαστε όλοι Βερολινέζοι», σε άλλες εποχές, είμαστε όλοι Αμμοχωστιανοί και προφανώς είμαστε.  Σε μια 
περίοδο που το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σε κάποιες περιπτώσεις μιλά για παλαιούς κατοίκους και νέους 
κατοίκους -το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου στα δελτία ειδήσεών του μιλά για παλαιούς κατοίκους και νέους 
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κατοίκους της Αμμοχώστου- και με αφορμή το «είμαστε όλοι Βαρωσιώτες» του κ. Τορναρίτη και προφανώς και 
άλλων, ξέχασα…  Οι Κερυνειώτες;  Οι Μορφίτες;  Οι υπόλοιποι;   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, απλώς να ξέρω αν θα μπει σε ψηφοφορία ή όχι η πρότασή μου για εισαγωγή 
πρόνοιας που να αναφέρει τες κυρώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε -ίσως δεν το άκουσε ο κ. Μυλωνάς- αναφέρθηκα σε όλους τους πρόσφυγες και 
επικεντρώθηκα στους Αμμοχωστιανούς, αγαπητέ Παύλο, γιατί ακριβώς συζητούμε σήμερα το ψήφισμα για την 
Αμμόχωστο.  Και εσείς, κύριε Πρόεδρε, ίσως το γνωρίζετε καλά, γιατί έχουμε μια μακρά σχέση, αγαπητέ Παύλο, 
εγώ ήμουν μαθητής στην Αμμόχωστο και έφυγα την τρίτη ημέρα της εισβολής.  Δηλαδή ίσως ήμασταν το 
τελευταίο αυτοκίνητο που αποχωρούσαμε από την Αμμόχωστο.  Γι՚ αυτό να μου επιτρέψετε έτσι να έχω μια 
ιδιαίτερη ευαισθησία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ψηφοφορία δε θα το βάλω, κύριε Λιλλήκα, διότι έχω αντιληφθεί ότι το αποδέχονται όλοι και να γίνει 
τεχνητά η αλλαγή.  Δε νομίζω ότι έχει κανέναν που έχει πει ότι διαφωνεί.  Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να 
αναδεικνύουμε αυτά τα ζητήματα.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Δεν άκουσα κανέναν να πει έτσι πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Δεν είπε κανένας ότι διαφωνεί και έχω αντιληφθεί, εκτός αν δεν αντιλαμβάνομαι αρκετά το αίσθημα 
της Βουλής, για να το εκφράσω, ότι θα γίνουν οι διορθώσεις μετά. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα.   

 Τα υπ՚ αριθμόν 21 και 22 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

 Ερχόμαστε τώρα στο σχέδιο ψηφίσματος που έχουμε κηρύξει επείγον για την εισβολή της Τουρκίας στη 
Συρία.  Υπήρχαν τέσσερα ψηφίσματα, έγινε δουλειά όπως συνεδριάζαμε και καταλήξαμε σε ένα, αντιλαμβάνομαι, 
έτσι;  Κάμνω λάθος;   

 Κάτι μου δείχνει από κάτω ο κ. Χατζηγιάννης.  Ποιον να δω; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Να το διαβάσουμε πρώτα, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Να παρακαλέσω τη γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
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 Παρακολουθώντας με έντονη ανησυχία τις επιθετικές ενέργειες της Τουρκίας ενάντια στη Συρία και 
ειδικότερα την υπό εξέλιξη εισβολή στη βορειοανατολική Συρία, 

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η επίθεση έχει ως κύριο στόχο τους Κούρδους που κατοικούν στα συροτουρκικά 
σύνορα, 

 Υπενθυμίζοντας πως οι κουρδικές δυνάμεις της περιοχής βρέθηκαν στην πρώτη γραμμή της μάχης κατά 
του Ισλαμικού Κράτους και αντιμετώπισαν τις θηριωδίες του, 

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η εισβολή θα προκαλέσει επιδείνωση της ήδη υφιστάμενης ανθρωπιστικής 
κρίσης που πλήττει τον συριακό λαό, 

 Επισημαίνοντας τον κίνδυνο δημογραφικής αλλοίωσης και εθνοκάθαρσης στη βορειοανατολική Συρία 
μέσα από την πρόθεση για δημιουργία της λεγόμενης «ζώνης ασφαλείας», 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη γενικότερη επεκτατική πολιτική της Τουρκίας σε βάρος γειτονικών της κρατών, 
συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου,  

 Λαμβάνοντας υπόψη πως η ενέργεια αυτή προκαλεί περαιτέρω επιδείνωση της τεταμένης κατάστασης 
στη Μέση Ανατολή και πλήττει καίρια τη δυνατότητα επίτευξης ειρηνικής λύσης στη βάση του διεθνούς δικαίου, 
η οποία πρέπει να αποφασιστεί από τον ίδιο τον συριακό λαό, 

 Εκφράζοντας ιδιαίτερη ανησυχία για τις παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού Χάρτη 
του ΟΗΕ σε ό,τι αφορά στην αρχή του σεβασμού της εδαφικής ακεραιότητας και κυριαρχίας των κρατών, 

 Έχοντας υπόψη τις σχετικές αποφάσεις και ψηφίσματα του ΟΗΕ, 

 Υπενθυμίζοντας τα προηγούμενα ψηφίσματά της,  

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Καταγγέλλει την παράνομη εισβολή της Τουρκίας στη Συρία. 

2. Απαιτεί την άμεση αποχώρηση της Τουρκίας από όλα τα συριακά εδάφη που κατέχει. 

3. Καλεί το Συμβούλιο Ασφάλειας του ΟΗΕ και κύρια τα μόνιμα μέλη του να απαιτήσουν τον άμεσο 
τερματισμό της εισβολής και άμεση αποχώρηση των τουρκικών δυνάμεων από τη Συρία. 

4. Καλεί τη διεθνή κοινότητα να υπερασπιστεί το δικαίωμα του συριακού λαού να αποφασίσει το μέλλον του 
χωρίς παρεμβάσεις και να ζει σε ειρήνη. 

5. Επαναβεβαιώνει τον πλήρη σεβασμό του στην κυριαρχία και εδαφική ακεραιότητα της Συριακής Αραβικής 
Δημοκρατίας και καλεί την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, όντας η ίδια θύμα ξένης κατοχής, να 
ενεργήσει ενάντια σε αυτή την παραβίαση. 

6. Τονίζει την αναγκαιότητα σεβασμού του διεθνούς δικαίου, του Καταστατικού Χάρτη του ΟΗΕ και των 
αποφάσεων και ψηφισμάτων του ΟΗΕ για επίτευξη ειρηνικής λύσης προς όφελος του λαού της Συρίας 
και όλων των λαών της περιοχής της Μέσης Ανατολής. 

7. Εκφράζει την αλληλεγγύη της στον κουρδικό πληθυσμό που πλήττεται από τα τουρκικά στρατεύματα και 
αεροπορία, καθώς και στον λαό της Συρίας που συνεχίζει να υποφέρει από τις ξένες επεμβάσεις στο 
έδαφός του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρούμε ιδιαίτερα σημαντικό να επικυρωθεί αυτό το ψήφισμα όπως έχει διαμορφωθεί μετά από 
διαβούλευση σήμερα, καθώς είναι ιδιαίτερα δραματικές και σοβαρές οι εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου και ιδιαίτερα φυσικά λόγω της εισβολής της Συρίας, που επηρεάζει τη σταθερότητα αυτής 
της περιοχής, και γι՚ αυτό ακριβώς τον λόγο, παρά το ότι είχαμε και άλλες εισηγήσεις που εμείς πιστεύαμε θα 
έπρεπε να είχαν περιληφθεί στο ψήφισμα, είμαστε έτοιμοι να αποδεχθούμε αυτό το κείμενο, το οποίο είναι 
αποτέλεσμα της διαβούλευσης που έχει προηγηθεί. 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μία μικρή εισήγηση -και λαμβάνω υπόψη το τι λέχθηκε 
προηγουμένως για τη σύνταξη των κειμένων των ψηφισμάτων στην ολομέλεια- αλλά να μου επιτρέψετε να πω 
ότι υπάρχει μια μικρή διαφορά εδώ.  Αυτό το κείμενο το είδαμε πριν από λίγο, σε αντίθεση με το προηγούμενο 
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ψήφισμα, το οποίο το είχαμε στα χέρια μας εδώ και μέρες.  Και επειδή πριν λίγο είδαμε το τελικό κείμενο, όπως 
είχα αναφέρει και στη Σύσκεψη Αρχηγών, εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στον 
παραλληλισμό των παραβιάσεων της Τουρκίας και στην περίπτωση της Κύπρου.  Γι՚ αυτό η δική μας εισήγηση 
είναι στην έκτη παράγραφο… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, συγγνώμη που σας διακόπτω, μήπως να τα αφήσουμε την Τετάρτη να τα δούμε, 
διότι πάλι θα μπούμε σε… 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

Είναι μια μικρή αλλαγή, κύριε Πρόεδρε, και, αν την ακούσετε, πιστεύω θα συμφωνήσουμε όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η εισήγησή μας είναι να διαμορφωθεί η συγκεκριμένη φράση ως εξής:  «Λαμβάνοντας υπόψη τη 
γενικότερη επεκτατική πολιτική της Τουρκίας σε βάρος γειτονικών της κρατών» και αντί η αναφορά 
«συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου» να μπει αναφορά «ιδιαίτερα εναντίον της Κύπρου». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

 Εντάξει, έν՚ λεκτικό, αλλάξετέ το. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πιστεύω ότι αυτό τονίζει περισσότερο ότι εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν το είδετε και μεταξύ σας και συμφωνάτε, δεν έχει πρόβλημα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …είμαστε η μόνη άλλη χώρα που αυτή τη στιγμή έχουμε κατοχικά τουρκικά στρατεύματα στο έδαφός μας 
όπως γίνεται αυτή τη στιγμή στην περιοχή της Συρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή στο ψήφισμα και πολύ σωστά γίνεται λόγος για τους λόγους για τους οποίους εμείς καταδικάζουμε 
την τουρκική εισβολή στη Συρία και στηρίζουμε, φαντάζομαι, την εθνοκάθαρση σε βάρος ενός ολόκληρου λαού, 
του κουρδικού, ήθελα να προσθέσω ότι, επειδή ο δικός μας αγώνας, ο κυπριακός αγώνας, για απελευθέρωση 
βασίζεται στο δίκαιο και στα δικαιώματα των ανθρώπων και με βάση τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων 
Εθνών, οι Κούρδοι μάχονται για το δικαίωμα της αυτοδιάθεσης.  Απλώς, ήθελα να το αναφέρω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το αναφέρετε.  Έχετε δικαίωμα να αναφέρετε ό,τι θέλετε στην ομιλία σας είπαμε. 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι καθήκον μου τζιαι εμένα να επαναλάβω ότι ο αγώνας που διεξάγει ο κουρδικός λαός στο Ροζαβά 
αυτή την ώρα απέναντι σε υπεράριθμες τουρκικές δυνάμεις γίνεται με την ανοχή των ΗΠΑ και της Ρωσίας.  Τζιαι 
το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί εχτές ευάριθμος αριθμός συναγωνιστών Οικολόγων με τη δική μου την ηγεσία 
ήταν μέσα στην εκδήλωση των Κούρδων.  Και αυτή η παρουσία έχει αποκρυβεί εσκεμμένα από πολλούς -και 
ιδιαίτερα τα μέσα ενημέρωσης- γιατί κάποιοι εθίχτηκαν από συνθήματα του τύπου «τρομοκράτη Τραμπ, φασίστα 
Πούτιν».  Γιατί δε γίνεται, λέει, οι πολιτικοί να υποστηρίζουν τέτοιου είδους συνθήματα.   Τα λέω από το βήμα της 
Βουλής.  Όταν σφάζονται παιδιά τζιαι υποστηρίζονται γενίτσαροι και σουλτάνοι όπως τον κ. Ερντογάν -το «κύριο» 
είναι από πολιτική ευγένεια που το λέμε- δε μας επιτρέπεται η πολιτική ευγένεια να μην αποκαλέσουμε αυτούς 
τους μεγάλους ηγέτες ότι είναι δικτάτορες και φασίστες!   
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 Είναι δικτάτορες και φασίστες και έχουν τεράστια ευθύνη, γιατί έχουν αφήσει, υποστηρίξει και στηρίξει με 
τη στάση τους στο Συμβούλιο Ασφαλείας αυτή την καταδρομική, επιθετική γενοκτονία που επιχειρεί ο Ερντογάν 
στο Ροζαβά, στη βόρεια Συρία.  Και δεν μπορεί να αποκρύβεται από το ψήφισμα ο κίνδυνος της αναβίωσης του 
ISIS ούτε το γεγονός ότι μαζί με τις δυνάμεις των Τούρκων εισβάλλουν στη βόρεια Συρία αυτή τη στιγμή 
τρομοκράτες, ισλαμιστές, εξτρεμιστές.  Δεν τους βλέπουν τώρα, ούτε οι Αμερικάνοι τους βλέπουν ούτε οι Ρώσοι 
τους βλέπουν ούτε οι πολιτισμένοι Ευρωπαίοι, οι οποίοι φαίνεται ότι έχουν δαγκάσει το δόλωμα περί 
προσφυγικής κρίσης που τους έχει τρομοκρατήσει ο Ερντογάν, ο οποίος απευθύνεται προς την Ευρώπη ωσάν 
να μιλά σε ένα κοριτσάκι του δρόμου τζιαι το αποδέχεται η Ευρώπη!  Με αυτό το ύφος.  Αυτά τα πράγματα πρέπει 
να τα πούμε τζιαι ας μεν τα παίξει κανένα κανάλι! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θεωρώ ιδιαίτερα σημαντικό το κυπριακό κοινοβούλιο να καταδικάσει άμεσα τη νέα εισβολή της Τουρκίας 
στη Συριακή Αραβική Δημοκρατία.  Ο κ. Ερντογάν και η Τουρκία δείχνουν για ακόμα μια φορά το πραγματικό 
τους πρόσωπο.  Θα πρέπει να λάβουμε και εμείς το μήνυμα για το πώς συμπεριφέρεται η Τουρκία τον εικοστό 
πρώτο αιώνα.   

 Θα πρέπει επίσης όλες οι πολιτικές δυνάμεις να αναλάβουν πρωτοβουλία προς τις αντίστοιχες 
ευρωπαϊκές, για να υπάρξουν κυρώσεις.  Εμείς από την πλευρά μας έχουμε καταθέσει ένα δικό μας ψήφισμα, 
όμως προέχει αυτή τη στιγμή η ομοφωνία στο να καταδικαστούν αυτές οι ενέργειες.  Με προβληματίζει πολύ 
σοβαρά το γεγονός ότι δε γίνεται καμία αναφορά εντός του ψηφίσματος στα μέτρα τα οποία θα έπρεπε να λάβει 
η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Έχει τη δυνατότητα, εάν το επιθυμεί, να φέρει σοβαρά εμπόδια στην Τουρκία.   

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι θετικό το γεγονός ότι ενδεχόμενα το δικό μας κοινοβούλιο να είναι το πρώτο κοινοβούλιο που θα 
καταδικάσει με ψήφισμα την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία και τη σφαγή του κουρδικού λαού.  Και πρέπει να 
το επισημάνουμε.   

 Ταυτόχρονα, θέλω να εκφράσω τη μεγάλη μου ανησυχία, αλλά και απογοήτευση από τη στάση των 
μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας και ιδιαίτερα της Ρωσίας και της Αμερικής.  Θέλω να εκφράσω την 
έντονη ανησυχία μου ως προς τις προεκτάσεις της στάσης αυτών των δύο μεγάλων υπερδυνάμεων και τις 
αναφορές που κάνουν στις δημόσιες τοποθετήσεις τους, όπως και το ΝΑΤΟ, όπως και κάποια μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δυστυχώς για εύλογες και νόμιμες ανησυχίες της Τουρκίας για ζητήματα ασφάλειας στα 
σύνορά της.  Ξέρετε πόσο μας αγγίζει αυτή η αναφορά;  Και αναφέρομαι στην Κύπρο.   

 Εάν επικρατήσει και αν εμείς -και αναφέρομαι κυρίως στην κυβέρνηση, αλλά και στο κοινοβούλιο στον 
βαθμό που μπορούμε να συνδράμουμε- αφήσουμε να περάσουν ως απαρατήρητες τέτοιες τοποθετήσεις, πολύ 
φοβάμαι ότι θα τα βρούμε μπροστά μας.  Και καλά κάνουμε να αναλογιστούμε τι κάνουμε σε ζητήματα ασφάλειας 
και πώς αναπτύσσουμε τουλάχιστον τις δικές μας δυνατότητες να αμυνθούμε.  Τα λέω αυτά όχι για να 
κινδυνολογήσω, αλλά αυτό που συμβαίνει αυτή τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε, με την εισβολή στη Συρία και τη στάση 
κυρίως των Ηνωμένων Πολιτειών και της Ρωσίας μέσα στο ίδιο το Συμβούλιο Ασφαλείας είναι ένα πολύ 
επικίνδυνο καμπανάκι, ένα βήμα το οποίο φέρνει την ανθρωπότητα πιο κοντά σε ανθρωπιστικές καταστροφές 
υπό επιχειρήματα και αιτιολογίες για ζητήματα ασφάλειας από γειτονικούς λαούς και γειτονικές κοινότητες. 

 Θέλω να εισηγηθώ όπως κάποια στιγμή -ενδεχομένως με δική σας ίσως παρότρυνση προς τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και προς την κυβέρνηση- αυτά τα ζητήματα προσπαθήσουμε να τα αναδείξουμε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία ως Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να πω ότι διαφοροποιήθηκε σε κάποιο βαθμό από 
τις Ηνωμένες Πολιτείες και τη Ρωσία, όμως η διαφοροποίηση δεν έχει φτάσει στο σημείο εκείνο που να μας 
επιτρέπει να λέμε ότι είμαστε περήφανοι γιατί είμαστε Ευρωπαίοι και γιατί υπερασπιζόμαστε αρχές και αξίες, με 
όλες τις δυνατότητες που έχει στα χέρια της η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ.   
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ζαχαρίου. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα θέλαμε με τον πιο έντονο τρόπο -και το έχουμε κάνει εξαρχής- να καταδικάσουμε την εισβολή της 
Τουρκίας στη Συρία.  Η γειτονιά μας, εδώ που ζούμε και εμείς, καθημερινά φλέγεται και δυστυχώς δεν υπάρχει 
ούτε ένα σύστημα αξιών και δικαιοσύνης στον κόσμο σήμερα.  Ευελπιστούσαμε και ευελπιστούμε ως μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση να αναλάβει περισσότερο ρυθμιστικό ρόλο στην περιοχή, να 
παλέψει για την εδραίωση αξιών και σεβασμού στις διεθνείς συμβάσεις απ’ όλα τα κράτη.  Ένα πράγμα το οποίο 
πρέπει ξεκάθαρα να μπει στο μυαλό μας είναι ότι στη διεθνή πολιτική σκηνή -και αποδεικνύεται περίτρανα στη 
Συρία- δεν υπάρχουν φιλίες.  Υπάρχουν συμφέροντα κρατικά και οι μικροί συνήθως ποδοπατούνται, όταν πάνε 
κόντρα σε αυτά τα συμφέροντα.   

 Από την άλλη δεν μπορούν και τα μικρά κράτη να μην έχουν τη δική τους αξιοπρέπεια.  Είναι γι’ αυτό που 
χρειάζεται σύνεση, αποφασιστικότητα και ενότητα, ειδικότερα του λαού των μικρών κρατών.  Και είναι και εδώ 
που είναι με χαρά που βλέπουμε ότι από τα τέσσερα ψηφίσματα καταλήγουμε στο ένα και κοινά η Βουλή των 
Αντιπροσώπων έχει μία άποψη.  Για αυτά τα πράγματα το να έχουμε μία άποψη είναι πάρα πολύ θετικό, γιατί 
είναι μέσα από το διάλογο.  Από την άλλη όμως αντιλαμβανόμαστε και το μέγεθός μας ως Κύπρος, που είναι 
δυστυχώς πάρα πολύ μικρό, και είναι εδώ που χρειάζεται η σοβαρότητα, η σωστή μελέτη όλων των γεγονότων 
που γίνονται γύρω από την περιοχή μας, ώστε να λαμβάνονται αποφάσεις με σωστές σκέψεις, τεκμηριωμένες 
επιστημονικά, με σωστές αναλύσεις και όχι με συναισθηματισμούς.  Δυστυχώς, οι συναισθηματισμοί και οι φιλίες 
στην πολιτική σκηνή δεν μπορούν να λειτουργήσουν και δε λειτουργούν ποτέ και τις έχουμε δει και τις έχουμε 
πληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ψήφισμα αυτό είναι αποτέλεσμα συναίνεσης, το οποίο βεβαίως θα ψηφίσουμε με τις εξής 
παρατηρήσεις:  Θα θέλαμε και εμείς με τη σειρά μας να περιλαμβανόταν στο ψήφισμα η ξεκάθαρη φράση ότι οι 
Κούρδοι έχουν ξαναπροδοθεί -προδίδονται εδώ και δεκαετίες, αρχής γενομένης από το τέλος του 19ου αιώνα-, 
ότι η Ρωσία και η Αμερική συμπεριφέρονται ξανά σαν οι έμποροι των λαών, ότι ο ελεύθερος συριακός στρατός, 
αυτή η ομάδα των κακούργων στη Συρία δεν είναι τίποτε άλλο από ένα παρακλάδι της Αλ Κάιντα και το μακρύ 
χέρι της Τουρκίας. 

 Θέλουμε να εκφράσουμε τον θαυμασμό μας για το μεγαλείο του κουρδικού λαού, ο οποίος αγωνίζεται, 
έχει κλείσει διακόσια χρόνια αγώνα και μια μέρα θα τα καταφέρει να δημιουργήσει το κράτος του.  Εμείς να το 
δούμε που προσπαθούμε να καταργήσουμε το δικό μας, για να τα έχουμε καλά με τον Ερντογάν.   

 Και τελειώνω με το δίδαγμα που θα πρέπει να έχουμε.  Η αναξιοπιστία και των Αμερικανών και των Ρώσων 
πρέπει να μας βάλει σε μεγάλες σκέψεις, όταν εμείς βάζουμε όλα μας τα καλάθια τάχατες στην προστασία που 
μας δίνουν ή ο ένας ή ο άλλος ή και οι δυο μαζί, που το μόνο που νοιάζονται είναι πώς θα εξυπηρετήσουν τα 
δικά τους συμφέροντα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ενώνουμε και εμείς τη φωνή μας με όλες τις πολιτικές δυνάμεις και με όλους όσοι καταδικάζουν αυτή την 
εγκληματική εισβολή, η οποία αποτελεί ακόμη μία αιματηρή σελίδα στο ποινικό μητρώο της Τουρκίας.  Βέβαια, 
οι Κούρδοι με την ανοχή, αν όχι και την ενθάρρυνση, ειδικά των δύο μεγάλων δυνάμεων δυστυχώς βρίσκονται 
μπροστά στον κίνδυνο της γενοκτονίας τους.   

 Αν κάτι μπορεί να κρατήσουμε απ’ αυτή τη συμπεριφορά της Τουρκίας είναι ότι η Άγκυρα δε χρειάζεται 
επεμβατικά δικαιώματα, για να επιτεθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Προκοπίου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σίγουρα, καταδικάζουμε όλοι την εισβολή της Τουρκίας την τωρινή στους Κούρδους της Συρίας, την 
εισβολή της Τουρκίας στην ΑΟΖ μας.  Γενικά, την επιθετικότητα του «νταή» της περιοχής.  Σωστά, θα 
υπερψηφίσουμε το ψήφισμα, όμως δεν υπάρχουν μόνο τα ψηφίσματα, πρέπει ο καθένας μας να προβληματίζεται 
και να δούμε τι μέλλει γενέσθαι.  Διότι περιμέναμε από τα Ηνωμένα Έθνη, περιμένουμε από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, τους συμμάχους μας, τις υπερδυνάμεις να επέμβουν κ.λπ.  Κανένας, δυστυχώς!  Υπεράνω όλων το 
οικονομικό συμφέρον του καθενός με τον άλφα τρόπο, με τον βήτα τρόπο και τον γάμα τρόπο.  Και εγώ σας 
καλώ.  Είμαι ενάντια στον πόλεμο, που έχουμε και τις εμπειρίες και ξέρουμε το αποτέλεσμα.  Όμως φέρουμε όλοι 
ευθύνη, γιατί είμαστε υπόχρεοι να ενισχύσουμε την αμυντική μας θωράκιση.  Να ξέρετε πάντοτε ότι ο δυνατός 
δεν υπολογίζει πάντα τον αδύναμο.  Αν νιώσει ότι κάτι είσαι, θα το σκεφτεί μια και δυο φορές να πράξει ό,τι 
νομίζει να πράξει. 

 Επαναλαμβάνω, δε θέλουμε, δεν είμαστε πολεμοχαρείς.  Όμως καλώ, αγαπητέ Πρόεδρε, εσένα και τους 
αρχηγούς των πολιτικών κομμάτων να πάτε στο Προεδρικό και με τον Πρόεδρο όλοι να συμβάλουμε, να 
ενισχύσουμε την άμυνά μας.  Επαναλαμβάνω, την άμυνά μας, για να μην παρεξηγηθώ.  Γιατί, δεν ξέρουμε ανά 
πάσα στιγμή τι μπορεί να κάνει ή τι μπορεί να διανοηθεί ο κάθε σουλτάνος ή αυτός που είναι κατακτητής, που 
αυτή είναι η γραμμή που έχουν από την ίδρυσή τους. 

 Εγώ αυτό λέω.  Όλοι μας φέρουμε ευθύνη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ήθελα πρώτα να αναφερθώ στη διαδικασία κατάθεσης ψηφισμάτων, γιατί έχω δει στις εφημερίδες, 
στον τύπο το πρωί, και ως κοινοβούλιο έχουμε δεχτεί κριτική για το γεγονός ότι έχουν κατατεθεί τέσσερα 
ψηφίσματα σε ό,τι αφορά την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  Νομίζω μερικώς είναι δικαιολογημένη η κριτική, 
εν μέρει όμως είναι άδικη, με την έννοια ότι δεν μπορούμε να αποτρέψουμε και να απαγορεύσουμε τη δυνατότητα 
ανάληψης πρωτοβουλίας από όποια πολιτική δύναμη, για να καταθέσει το δικό της ψήφισμα.  Εκείνο που έχει 
σημασία είναι κατά πόσο υπάρχει η διάθεση, για να εξευρεθεί συναίνεση μετά από την πρωτοβουλία ενός, δύο 
ή περισσότερων κομμάτων προς την ίδια κατεύθυνση.  Και αυτό είναι που έχει συμβεί και θέλω και εγώ με τη 
σειρά μου να χαιρετίσω το γεγονός ότι υπήρξε όλη η καλή διάθεση, για να βρούμε συναίνεση και να έχουμε ένα 
κοινό αποτέλεσμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, και να ευχαριστήσουμε και τις υπηρεσίες της Βουλής που είχαν αυτή τη δυσκολία, ενώ συνεδριάζαμε 
να καταλήξουν σε ένα κείμενο.  Ει δυνατόν να μην τους φέρνουμε πάντα σε έτσι κατάσταση, διότι, είπαμε και στη 
Σύσκεψη των Αρχηγών, μπορεί να γίνεται μια άλλη συνεννόηση.  Ας μην μπούμε σε αυτό, ας μείνουμε στο 
ψήφισμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Η εισβολή έλαβε χώρα πριν λίγα εικοσιτετράωρα, κατατέθηκαν τα ψηφίσματα εσπευσμένα ενόψει της 
ολομέλειας και νομίζω υπάρχει και γι’ αυτό δικαιολογία.  Όμως είπα ότι μερικώς είναι δικαιολογημένη η κριτική 
και ίσως πρέπει να δούμε τη διαδικασία κατάθεσης, ώστε, αν μπορούμε εξ υπαρχής να επιτυγχάνουμε τη 
συναίνεση, να το καταφέρνουμε, χωρίς να χρειάζεται να έχουμε διαφορετικές προτάσεις από διάφορες πολιτικές 
δυνάμεις. 

 Επί της ουσίας δεν πρόκειται να σταθώ ιδιαίτερα, κύριε Πρόεδρε.  Το ΑΚΕΛ έχει εκδώσει και σήμερα 
ανακοίνωση που τοποθετείται επί της ουσίας εκ νέου και καλεί βέβαια, και θέλω να το αναφέρω τούτο, σε 
συμμετοχή στην αυριανή κινητοποίηση που διοργανώνει το Παγκύπριο Συμβούλιο Ειρήνης στην Πλατεία 
Ελευθερίας η ώρα 10.00 π.μ. για καταδίκη της τούρκικης εισβολής στην Συρία.  Στην καινούρια τούρκικη εισβολή 
στην Συρία. 

 Θέλω μόνο όμως επί της ουσίας να πω το εξής, που σε μεγάλο βαθμό έχει βγει και μέσα από τη συζήτηση.  
Πρώτον, προφανώς σε αυτό τον κόσμο εκείνο που κυριαρχεί είναι τα ιδιοτελή συμφέροντα των ισχυρών του 
πλανήτη και όχι το διεθνές δίκαιο και οι πανανθρώπινες αρχές και αξίες και ιδανικά.  Και αυτό μας παίρνει στο 
δεύτερο συμπέρασμα:  Αδύναμοι λαοί, μικρά κράτη, δεν έχουν την πολυτέλεια ούτε να κάμνουν λάθη, αλλά ούτε 
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και να το παίζουν διπλοπόρτι και να ενεργούν στη βάση των δύο μέτρων και των δύο σταθμών.  Δεν είναι μόνο 
ηθικό λοιπόν το ζήτημα.  Είναι και ηθικό να μην ενεργείς στη βάση δύο μέτρων και δύο σταθμών.  Αυτή την 
πολυτέλεια την έχουν οι ισχυροί της γης.  Εμείς, και σωστά πράττουμε και σήμερα, έπρεπε και πρέπει να 
τοποθετούμαστε στη βάση αρχών για όλα τα διεθνή ζητήματα.  Αυτό είναι που μας προσφέρει την 
πολιτικοδιπλωματική θωράκιση, που είναι και η μόνη που μπορεί να αποτρέψει τυχοδιωκτισμούς των όποιων 
γειτόνων μας και ειδικότερα της Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου.  Καινούριους τυχοδιωκτισμούς.   

 Πρέπει να εγκαταλείψουμε λοιπόν τις ψευδαισθήσεις και πρέπει να έχουμε σωστή επίγνωση της διεθνούς 
πραγματικότητας, αν θέλουμε να υπερασπιστούμε αυτό που έχουμε, αλλά και να διεκδικήσουμε με επιτυχία αυτό 
που θέλουμε, που δεν είναι τίποτε άλλο από την απελευθέρωση της χώρας μας, την επανένωση της πατρίδας 
και του λαού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μαυρίδης έχει το λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Ασφαλώς και καταδικάζουμε την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία και τη σφαγή των Κούρδων της Συρίας 
που διενεργείται.  Ασφαλώς και καταδικάζουμε τους Αμερικανούς που εγκατέλειψαν τους Κούρδους.  Ασφαλώς 
και καταδικάζουμε και επικρίνουμε και τους Ρώσους, οι οποίοι τηρούν στάση ουδέτερη ή μάλλον φιλοτουρκική.  
Αλλά ήθελα απλά να αναφέρω κάτι σχετικά με τα ψηφίσματα που καταθέτει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Κατηγορούμε τις μεγάλες δυνάμεις, όταν ανακατεύονται κάπου, ότι ανακατεύονται και δε μας αρέσει.  Όταν δεν 
ανακατεύονται, πάλι τους κατηγορούμε που δεν ανακατεύονται.  Πρέπει να αποφασίσουμε τι θέλουμε.   

 Και κάθε φορά που καταθέτουμε έναν ψήφισμα στη Βουλή πρέπει να αποφασίσουμε αν πράγματι διέπεται 
από αρχές αξιών.  Υπάρχουν και άλλες περιοχές στον πλανήτη.  Για παράδειγμα στο Χονγκ Κονγκ ο κόσμος 
αγωνίζεται για τη δημοκρατία και δεν έχουμε καταθέσει έναν ψήφισμα.  Στη Βενεζουέλα ο κόσμος πεθαίνει από 
την πείνα και δεν καταδικάζουμε με ψήφισμα, διότι ίσως να μην αρέσει σε κάποιες πολιτικές ομάδες.  Είτε θα 
έχουμε αξίες και αρχές και θα τις ακολουθούμε για όλους… 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Γιατί δεν κατέθεσες, Μάριε; 

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Θα καταθέσω και να το ψηφίσετε.  Θα καταθέσω για το Χονγκ Κονγκ και να το ψηφίσετε, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα εγκρίνεται το Σχέδιο Ψηφίσματος καταδίκης της εισβολής της Τουρκίας στη Συρία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει. 

 Ο κ. Βότσης κάτι θέλει να πει. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι άξιο να σημειώσουμε ότι σήμερα έχουμε κατάθεση εφτά 
προϋπολογισμών ημικρατικών οργανισμών, επειδή και εσείς και η επιτροπή Οικονομικών είχε πάρει μια 
πρωτοβουλία να πιέσει τα πράγματα, επιτέλους, για να μη βλέπουμε τους προϋπολογισμούς με το νέο χρόνο 
για τον προηγούμενο.  Ήδη, οι δύο που ήταν ήδη κατατεθειμένοι είναι στην ημερήσια διάταξη της Δευτέρας και 
θα φροντίζω να ενημερώνω την ολομέλεια, ιδιαίτερα περνώντας οι επόμενες εβδομάδες, ποιοι δεν έχουν φέρει 
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προϋπολογισμούς, όπως και εσείς ο ίδιος μου έχετε ζητήσει, για να ξέρουμε πώς προχωρά η πρωτοβουλία την 
οποία είχατε πάρει μαζί με την επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, πρέπει να πούμε ότι μετά από δύο χρόνια προσπάθειας έχουμε φτάσει σε αυτό το πολύ ευχάριστο 
σημείο.  Ξεκινά μια καινούρια θετική πρακτική, μια καινούρια ιστορία και πρέπει να ανταποκριθούμε. 

 Η κατάθεση είπαμε έγινε. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.103, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αντρέα Καυκαλιά 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου ότι η Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου (ΣΟNΚ) έχει ανακοινώσει 
την έναρξη προγράμματος για παιδιά από 7 μέχρι 12 ετών (Σymphoпedia), το οποίο μεταξύ άλλων περιλαμβάνει 
τη συμμετοχή τους στο φωνητικό εργαστήρι και στην παιδική χορωδία της ΣΟΝΚ.  Επιπλέον, σχετική ανακοίνωση 
της ΣΟΜΚ, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2019, αναφέρει ότι οι καθηγητές οι οποίοι προσλαμβάνονται στο εν λόγω 
πρόγραμμα επιλέγονται κατόπιν πανευρωπαϊκού διαγωνισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Είναι το Σymphoпedia εντός του σκοπού, της αποστολής και του πλαισίου λειτουργίας της Συμφωνικής 
Ορχήστρας Νέων Κύπρου; 

2. Υπάρχει σχετική απόφαση-έγκριση από το διοικητικό συμβούλιο του ιδρύματος για την έναρξη του 
προγράμματος; 

3. Έχουν ακολουθηθεί οι προβλεφθείσες διαδικασίες για την πρόσληψη μαέστρου της χορωδίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.104, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέφανου Στεφάνου 

 «Σε συνέχεια προηγούμενων επιστολών μας αναφορικά με τα περιουσιακά στοιχεία που έχουν μεταφερθεί 
στην εταιρεία ΣΕΔΙΠΕΣ-ΚΕΔΙΠΕΣ παρακαλούμε περαιτέρω τον αρμόδιο υπουργό όπως λάβει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ενημέρωση σε σχέση με τη διαδικασία υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
για αξιοποίηση ακινήτων της εταιρείας από τις δημοτικές και κοινοτικές αρχές, καθώς και τον τελικό κατάλογο 
ακινήτων που έχουν αγοραστεί από την Ελληνική Τράπεζα της πρώην Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας στην 
Ελληνική Τράπεζα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.105, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στην εφημερίδα ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ πληροφορήθηκα ότι πρόκειται να ανεγερθεί στο 
χωριό Ίνεια της επαρχίας Πάφου μουσείο χελώνων. Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη της περιοχής, έχει βρεθεί το 
απαιτούμενο κονδύλι και είναι θέμα χρόνου η προώθηση των διαδικασιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 
υλοποίηση του μουσείου χελώνων στο χωριό Ίνεια, ποιο είναι το υπολογιζόμενο κόστος, ποιες υπηρεσίες θα 
προσφέρει, τι είδους μουσειακό υλικό θα φιλοξενεί και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την ανέγερση και 
λειτουργία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.106, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στο πλαίσιο του στόχου για την πρόληψη και την καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια έχει τεθεί ως 
προτεραιότητα η υλοποίηση των δράσεων με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια για τα έτη 2017-2019. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας ενημερώσει για τα εξής σε σχέση με τις δράσεις οι οποίες θα 
προωθούνταν στο πλαίσιο των ακόλουθων στρατηγικών, δεδομένης και της συνεχούς αύξησης των 
περιστατικών βίας στην οικογένεια: 

1. Παρακολούθηση του προβλήματος της βίας στην οικογένεια:  

α.  Έχει προωθηθεί δημιουργία ενιαίου αρχείου στατιστικών δεδομένων καταγραφής περιστατικών 
βίας στην οικογένεια;  

β. Έχει τεθεί σε εφαρμογή το πιλοτικό πρόγραμμα καταγραφής περιστατικών κακοποίησης παιδιών; 
Εάν ναι, ποια δεδομένα έχουν συλλεγεί; 



207 

 

2. Πρόληψη του φαινομένου της βίας στην οικογένεια. Έχει τεθεί σε εφαρμογή η προώθηση του θεσμού της 
κατ’ οίκον επίσκεψης από τις Επισκέπτριες Υγείας σε παιδιά κάτω των πέντε ετών, σε ευάλωτες 
οικογένειες και σε άτομα με ειδικές ανάγκες;  Εάν ναι, ποια τα αποτελέσματα αυτής της δράσης; 

3. Επιμόρφωση και εξειδίκευση των επαγγελματιών. Ποιες ενέργειες έχουν γίνει: 

α. για την εξειδικευμένη εκπαίδευση των εκπαιδευτικών, των Λειτουργών Κοινωνικής Ευημερίας και 
των επαγγελματιών υπηρεσιών υγείας σε σχέση με την αναγνώριση των κακοποιημένων παιδιών, 
γυναικών, ηλικιωμένων και ατόμων με ειδικές ανάγκες; 

 β. για την εξειδικευμένη εκπαίδευση των μελών της αστυνομίας και των Παρατηρητών της Γειτονιάς 
σε σχέση με τον εντοπισμό και την παραπομπή  περιστατικών βίας;  

 γ. για την παροχή υποχρεωτικής κατάρτισης στους δικαστές; 

4. Αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία  θεσμοθέτησης των 
διατμηματικών υπηρεσιών υπό τη μορφή κανονισμών οι οποίοι θα προβλέπουν για τις ευθύνες κάθε 
φορέα υπηρεσίας και τις κυρώσεις στις περιπτώσεις που δεν τηρούνται οι καθορισμένες υποχρεώσεις; 

5. Ενίσχυση των Υπηρεσιών Προστασίας και Στήριξης Θυμάτων Βίας στην Οικογένεια:  

 α. Ποια τα αποτελέσματα της αξιολόγησης των υφιστάμενων θεραπευτικών προγραμμάτων στο 
πλαίσιο παροχής θεραπείας σε θύτες και θύματα; 

 β. Έχουν εφαρμοστεί θεραπευτικά προγράμματα για θύτες στη φυλακή; 

 γ. Εάν ναι, ποια τα αποτελέσματα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.107, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα παρακάτω 
ερωτήματα αναφορικά με την πολιτική της κυβέρνησης ως προς το κατά πόσο ένας/μια αστυνομικός θα πρέπει 
να φέρει ευδιάκριτα στη στολή του το όνομά του ή τον αριθμό μητρώου της αστυνομίας. 

 Συγκεκριμένα, προτίθεται η κυβέρνηση να απαγορεύσει την αναγραφή του ονόματος ή του αριθμού 
μητρώου αστυνομίας, προκειμένου να μην αναγνωρίζεται η ταυτότητα του αστυνομικού και με ποιο τρόπο 
διασφαλίζεται το ατομικό δικαίωμα του αστυνομικού στην προστασία της ταυτότητας; 

 Σήμερα, σχεδόν παντού υπάρχουν συστήματα παρακολούθησης με τα οποία σε περιπτώσεις πράξεων 
βίας που η αστυνομία υποχρεούται να εμπλακεί για την επαναφορά της δημόσιας τάξης ή ακόμα σε περίπτωση 
εμπλοκής οργάνων της αστυνομίας σε δράσεις κατά εγκληματικών στοιχείων, η ταυτότητα του αστυνομικού 
οργάνου δε διασφαλίζεται με την υφιστάμενη πολιτική.  Απότοκο αυτής της κατάστασης είναι ο υπαρκτός 
κίνδυνος ταυτοποίησης/αναγνώρισης του αστυνομικού, ο οποίος κινδυνεύει άμεσα να γίνει ο ίδιος ή οικογένεια 
του θύμα εκβιασμού. 

 Εντός σύντομου χρονικού διαστήματος τα προσωπικά και οικογενειακά στοιχεία του αστυνομικού μπορεί 
να αναγνωρισθούν από τα εγκληματικά στοιχεία είτε μέσω διαδικτύου είτε με άλλο παρεμφερή τρόπο με άμεσο 
κίνδυνο ο/η αστυνομικός ή μέλος της οικογένειάς του να αποτελέσει θύμα εκβιασμού ή άλλων εκδικητικών 
ενεργειών από ανθρώπους του υπόκοσμου. Συνεπώς, είναι επιτακτική ανάγκη η διασφάλιση του δικαιώματος 
προστασίας της ιδιωτικής ζωής και κατ’ επέκταση της διασφάλισης της σωματικής ακεραιότητας και 
οικογενειακής ζωής των αστυνομικών οργάνων από πλευράς της πολιτείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.108, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, σε κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.555 αναφορικά με τις 
δεσμεύσεις που ανέλαβε το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων που πραγματοποιήθηκαν την περίοδο 2017-2018 σχετικά με τους 
γεωργούς των οποίων επηρεάζονται οι καλλιέργειες από τα αγρινά πληροφορήθηκα ότι το σχέδιο αποζημιώσεων 
για ζημιές που προκαλούνται στις γεωργικές καλλιέργειες από τα αγρινά βρίσκεται σε συνεχή ισχύ και, σε 
περιπτώσεις ζημιών από αγρινά, αυτές καταγράφονται και αξιολογούνται με χρονοδιάγραμμα καταβολής των 
αποζημιώσεων περί τα τέλη του 2019. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες αιτήσεις έχουν 
κατατεθεί από την έναρξη εφαρμογής του σχεδίου μέχρι σήμερα ανά έτος, πόσες έχουν εγκριθεί και πόσες 
αποζημιώσεις έχουν καταβληθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.109, ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, σε συνέχεια των 
ερωτήσεών μου με αριθμό 23.06.011.01.203, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2016, και με αριθμό 23.06.011.01.439, 
ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2017, ποιοι είναι οι προγραμματισμοί της αρμόδιας υπηρεσίας για την έγκαιρη 
αντιμετώπιση του καταρροϊκού πυρετού των προβάτων (νόσος της κυανής γλώσσας-blue tongue).  Επίσης να 
ενημερωθεί το σώμα εάν έγινε προγραμματισμός για έγκαιρη διάθεση εμβολίων στους κτηνοτρόφους, σε 
περίπτωση που παρουσιαστούν κρούσματα του καταρροϊκού πυρετού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.110, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
διευκολύνσεις που τυγχάνουν στο εργασιακό τους περιβάλλον οι φύλακες των σχολικών μονάδων και ειδικά 
αναφορικά με την ύπαρξη διαμορφωμένου χώρου για την τοποθέτηση των προσωπικών τους αντικειμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.111, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν καταρτιστεί 
σχέδια εκκένωσης κατασκηνωτικών και εκδρομικών χώρων, καθώς και χώρων με μεγάλη επισκεψιμότητα 
(κυρίως κατά τους καλοκαιρινούς μήνες) στην περίπτωση δασικής πυρκαγιάς.  Παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσετε για το περιεχόμενο των σχεδίων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.112, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από το συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων για τις εκθέσεις που υποβλήθηκαν τους μήνες Απρίλιο έως Αύγουστο 2019 πληροφορήθηκα 
σχετικά με υπόθεση χρησιμοποίησης συνιδιόκτητου τεμαχίου από το 1974 για τις ανάγκες της Εθνικής Φρουράς, 
χωρίς μέχρι στιγμής να έχει εκδοθεί διάταγμα επίταξης ή απαλλοτρίωσης και χωρίς οι ιδιοκτήτες να τύχουν 
οποιασδήποτε αποζημίωσης. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πόσες παρόμοιες 
περιπτώσεις υπάρχουν.  Έχει προχωρήσει το Υπουργείο Άμυνας στην επίταξη όλων των τεμαχίων τα οποία 
χρησιμοποιεί για σκοπούς άμυνας και έχει καταβάλει τις απαιτούμενες αποζημιώσεις στους ιδιοκτήτες τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.113, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εδώ και πολλά χρόνια εκκρεμεί η δημιουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή 
Τηλλυρίας. Η περιοχή αντιμετωπίζει γενικώς θέμα διαχείρισης των λυμάτων, το οποίο γίνεται εντονότερο στην 
παραλιακή ζώνη, όπου χωροθετούνται οι λιγοστές ξενοδοχειακές μονάδες και τα ενοικιαζόμενα δωμάτια. 
Παλαιότερα οι ξενοδοχειακές μονάδες στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας αντιμετώπιζαν σοβαρό πρόβλημα όσον 
αφορά στη διαχείριση των υγρών αποβλήτων τους. Η καθημερινή άντληση των αποβλήτων από 
βοθροκαθαριστικό προκαλούσε θόρυβο και κακοσμία, που ενοχλούσαν τους επισκέπτες. Επίσης, το κόστος για 
τους ιδιοκτήτες των ξενοδοχείων ήταν υψηλό, αφού το βοθροκαθαριστικό έπρεπε να ταξιδεύει μέχρι την Πόλη 
Χρυσοχούς ή τον Αστρομερίτη, για να παραδώσει τα λύματα σε σταθμό διαχείρισης υγρών αποβλήτων.  

Είναι γεγονός ότι παραμένουν έντονες οι αμφιβολίες για τη ρύπανση της θάλασσας μέσω της υπόγειας 
διαδρομής των λυμάτων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχει λυθεί το πρόβλημα που αντιμετώπιζαν οι ξενοδοχειακές μονάδες στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας 
σχετικά με τη διαχείριση των υγρών αποβλήτων;  Παρακολουθείται η κατάσταση, ώστε να γίνεται 
ορθολογιστική διαχείριση των υγρών αποβλήτων που προέρχονται από τις ξενοδοχειακές μονάδες; Ποια 
επιπρόσθετα μέτρα λαμβάνονται έχοντας υπόψη και την αύξηση της τουριστικής κίνησης στην περιοχή; 

2. Διαθέτουν όλα τα ξενοδοχεία ή τα ενοικιαζόμενα διαμερίσματα στεγανές δεξαμενές λυμάτων; Ελέγχεται η 
στεγανότητά τους και η τακτική άντληση των λυμάτων; Διασφαλίζεται η μη κατάληξη των οικιακών 
λυμάτων στη θάλασσα; 

3. Περιλαμβάνεται στις πιστώσεις του προϋπολογισμού για το έτος 2020 η δημιουργία κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή και, εάν όχι, υπάρχει κάποιο χρονοδιάγραμμα για την κατασκευή 
του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.114, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από το συνοπτικό σημείωμα του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων για τις εκθέσεις που υποβλήθηκαν τους μήνες Απρίλιο-Αύγουστο 2019 πληροφορήθηκα ότι υπήρξε 
καθυστέρηση στην εξέταση και προώθηση αιτημάτων που υποβάλλονταν στην Υπηρεσία Ασύλου και στην 
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Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων για επανεξέταση υποθέσεων ασύλου, σε περιπτώσεις που προέκυπταν νέα 
στοιχεία. Ένας από τους λόγους της καθυστέρησης ήταν η διαφωνία ανάμεσα στις δύο υπό αναφορά 
κυβερνητικές υπηρεσίες σχετικά με το ποια είναι αρμόδια για την εξέταση των εν λόγω αιτημάτων. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λυθεί το θέμα 
αρμοδιότητας που προέκυψε. Έχει υλοποιηθεί η σύσταση της επιτρόπου για διαβούλευση με τη Νομική 
Υπηρεσία, ώστε να διαπιστωθεί ποια υπηρεσία είναι αρμόδια για την εξέταση τέτοιας μορφής αιτημάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.115, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

«Τον Δεκέμβριο του 2014 και τον Νοέμβριο του 2016 είχαν γίνει πλημμύρες στη Λάρνακα και 
συγκεκριμένα στην περιοχή “Καμάρες,” όπου επλήγησαν επαγγελματικά υποστατικά και σπίτια αξίας 
εκατομμυρίων ευρώ.  

Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, οι εν λόγω πλημμύρες συνέβησαν συνεπεία των ομβρίων υδάτων 
που είχαν συσσωρευτεί στον ποταμό που έρχεται από την κοινότητα Καλού Χωριού και μετέφεραν διάφορα 
αντικείμενα και καλάμια με αποτέλεσμα τη φραγή των καναλιών και κατά συνέπεια τη συσσώρευση χιλιάδων 
τόνων νερού κατά μήκος του ποταμού.  

Είναι επίσης εις γνώση μου ότι δόθηκαν εντολές για καθαρισμό των καναλιών εκείνη τη στιγμή και ως εκ 
τούτου οι χιλιάδες τόνοι νερού μετακινήθηκαν προς την οικιστική περιοχή των Καμάρων.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1.  Οι πιο πάνω πληροφορίες που έχω ευσταθούν;  Έχετε διενεργήσει κάποια έρευνα επί τούτου; 

2.  Εάν ισχύουν, τότε ποιος ευθυνόταν για τον καθαρισμό των καναλιών τη συγκεκριμένη χρονική στιγμή; 

3. Ποια υπηρεσία ενήργησε εκείνη τη χρονική στιγμή για τον καθαρισμό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.116, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Σε δημοσίευμα της εφημερίδας “Ο Φιλελεύθερος” αναφέρεται ότι η Αλβανία απαγόρευσε την εισαγωγή 
74 946 τόνων βοδινού κρέατος από τρεις χώρες, επειδή ήταν ακατάλληλο για κατανάλωση ή περιείχε 
ρακτοπαμίνη, η οποία είναι απαγορευμένη σε 180 χώρες, ή δεν έφερε τα απαραίτητα πιστοποιητικά, σύμφωνα 
πάντα με το εν λόγω δημοσίευμα.  Μια από τις τρεις χώρες, όπως αναφέρεται στο δημοσίευμα, ήταν και η 
Κύπρος.  Το ακατάλληλο κρέας θα επιστραφεί στις χώρες από τις οποίες προήλθε.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ευσταθούν τα πιο πάνω; 

2. Εάν ευσταθούν τα πιο πάνω, ποια ήταν η ποσότητα η οποία εξήχθη από την Κύπρο; 

3. Aυτή η ποσότητα ήταν κρέας το οποίο προέρχεται από την Κυπριακή Δημοκρατία, από τα κατεχόμενα ή 
από οπουδήποτε αλλού;  

4. Επιστράφηκε πίσω στην Κύπρο το εν λόγω κρέας και, εάν ναι, πού κατέληξε;  

5. Εάν επιστράφηκε πίσω, διασφαλίστηκε η μη διοχέτευσή του για κατανάλωση στην Κύπρο; 

6. Εάν το αναφερόμενο βοδινό κρέας είναι παραγωγή από την Κυπριακή Δημοκρατία, ελέγξατε τις φάρμες 
που το παρήγαν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.117, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Σε συνέχεια των απαντήσεων που έλαβα μέχρι σήμερα στις επανειλημμένες ερωτήσεις, δηλώσεις και 
αναφορές μου σχετικά με τον δρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας προκύπτουν τα εξής:  

1. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ζήτησε από το Τμήμα Δημόσιων Έργων στις 11 Μαρτίου 2015 
όπως αυτό προχωρήσει στην ανάθεση της μελέτης για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων σε 
ιδιώτες μελετητές. Το έργο εξαιρέθηκε από τη διαδικασία προεπιλογής έργων σύμφωνα με τον περί 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμο [Νόμος αρ.20(Ι) του 2014] για τα έργα του 
δημοσίου και το τμήμα προχώρησε στη ζήτηση προσφορών για ανάθεση της μελέτης στις 20 Σεπτεμβρίου 
2016. Οι προσφορές κατοχυρώθηκαν και τα σχετικά συμβόλαια υπογράφηκαν στις 29 Δεκεμβρίου 2016. 
Η μελέτη θα είχε διάρκεια γύρω στα δύο χρόνια.  

2. Σε απάντηση με αριθμό φακέλου 23.06.011.01.446, που έλαβα από τον τέως Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων κ. Μάριο Δημητριάδη, αναφέρεται ότι οι απαλλοτριώσεις που έγιναν παλαιότερα 
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ανακλήθηκαν και η διαδικασία θα επαναληφθεί για την Φάση Δ΄, η οποία αρχίζει από τον κόμβο προς 
Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ. 

3. Γνωρίζω ότι ετοιμάστηκε ρυθμιστικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο στάλθηκε 
το Νοέμβριο του 2011 στο Τμήμα Δημοσίων Έργων, για να προωθήσει τη διαδικασία. Έχω υπόψη μου 
ότι έχουν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις για τον όλο σχεδιασμό και αναστάλθηκε η διαδικασία 
σχεδιασμού.   

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Έχει ολοκληρωθεί η μελέτη;  

2. Εάν έχει ολοκληρωθεί, ποια είναι τα αποτελέσματα;  

3. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η διαδικασία απαλλοτριώσεων;  

4. Τι ενέργειες έχουν γίνει για τη διευθέτηση των αντιδράσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.118, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω, η συνέχιση του δρόμου πρωταρχικής σημασίας που συνδέει τη λεωφόρο Σπύρου 
Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο δρόμο Αραδίππου προς Δεκέλεια (λεωφ. Αλέξανδρου 
Παναγούλη, Φάση Β΄) αποτελεί συνέχεια της Α΄ Φάσης, που έχει ήδη ολοκληρωθεί πριν από χρόνια. Η σημασία 
και η ολοκλήρωση του έργου είναι ουσιαστική, αφού θα αμβλύνει τον κυκλοφοριακό φόρτο του παραλιακού 
τουριστικού μετώπου Λάρνακας-Δεκέλειας, ενώ παράλληλα θα καταστήσει ευκολότερη την πρόσβαση των 
κατοίκων της περιοχής στον αυτοκινητόδρομο.   

 Επίσης, αξιοσημείωτο το γεγονός ότι λόγω της μη ολοκλήρωσης του έργου σήμερα η διακίνηση οχημάτων 
διοχετεύεται σε εσωτερικό δρόμο όπου διακινούνται μαθητές και αυτό έχει ως αποτέλεσμα τη δημιουργία 
σοβαρών προβλημάτων ασφάλειας.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο; 

2. Πότε υπολογίζεται η ολοκλήρωση και παράδοση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.119, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Εξ όσων γνωρίζω, ο δήμος Λειβαδιών έχει αιτηθεί την κατασκευή στίβου με ταρτάν (πλαστικό δάπεδο) 
στο υφιστάμενο ποδοσφαιρικό γήπεδο για τις ανάγκες των αθλητών του Γυμναστικού Συλλόγου “Ευαγόρας” 
(ΓΣΕ) και των μαθητών του Λυκείου Λειβαδιών.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.120, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2019, στην κοινοβουλευτική ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.242 αναφορικά με τη 
δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά της Αφροδίτης” στην κοινότητα Νέου Χωριού στην 
επαρχία Πάφου πληροφορήθηκα ότι οι διαδικασίες για την εν λόγω ανάπτυξη προχωρούν κανονικά. Πρόσφατα 
πληροφορήθηκα επίσης ότι έχει εκδοθεί πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου στην περιοχή “Λουτρά της Αφροδίτης”. Επίσης παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων την πολεοδομική άδεια και την άδεια 
οικοδομής που έχουν εκδοθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.121, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών σχετικά με την κατάσταση που επικρατεί στο δάσος που βρίσκεται 
ανάμεσα στα χωριά Κλήρου, Καλού Χωριού Ορεινής και στις γύρω κοινότητες.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, 
έχουν γίνει παρεμβάσεις στο δάσος (ξερίζωμα πεύκων και άλλων δέντρων), ώστε οι εκτάσεις του να γίνουν 
καλλιεργήσιμες.  Μεγάλες εκτάσεις έχουν ήδη οργωθεί και παράλληλα έχουν καταργηθεί οι αντιπυρικές ζώνες 
που είχαν δημιουργηθεί στην περιοχή. 
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Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις 
υπό αναφορά καταγγελίες, αν τις έχει εξετάσει και αν προτίθεται να λάβει τα απαραίτητα μέτρα για την προστασία 
του δάσους της περιοχής και του φυσικού περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.122, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Έχω πληροφορηθεί ότι η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Λάρνακας (ΕΤΑΠ) εξέδωσε 
ανακοίνωση με την οποία απευθύνει έκκληση στο Τμήμα Αρχαιοτήτων να προχωρήσει άμεσα στις απαραίτητες 
ενέργειες, ώστε να λειτουργήσει το συντομότερο δυνατό το Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας. Το μουσείο 
παραμένει κλειστό από τον Μάιο του 2017. 

Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο 
παραμένει κλειστό το Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας και πότε αναμένεται να επαναλειτουργήσει. Παρακαλώ 
όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.123, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει κατά πόσο προτίθεται να καταθέσει τροποποιητικό 
νομοσχέδιο που να επιτρέπει και την κατάθεση αγωγών για διεκδίκηση των συμφερόντων τους (class action 
lawsuit) από νομιμοποιημένους φορείς που έχουν δεόντως συσταθεί, σύμφωνα με την κυπριακή νομοθεσία, όταν 
επηρεάζονται τα συλλογικά συμφέροντα των μελών τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.124, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Εξ όσων γνωρίζω, την κοινότητα της Τόχνης εξυπηρετεί μόνο ένας κάτοχος άδειας αγροτικού ταξί, ο οποίος 
μάλιστα δεν είναι μόνιμος κάτοικος της Τόχνης.  Παράλληλα, γνωρίζω ότι ο συγκεκριμένος έχει και την ευθύνη 
εξυπηρέτησης άλλων κοινοτήτων με άλλα ταξί.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος εξυπηρετεί και το ξενοδοχείο ALDIANA, το 
οποίο χρειάζεται συνεχώς εξυπηρέτηση.  Τα πιο πάνω έχουν ως αποτέλεσμα τη μη επαρκή εξυπηρέτηση των 
κατοίκων της Τόχνης, Κυπρίων και μη.  

Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιες ενέργειες θα προβεί, ούτως ώστε η εξυπηρέτηση των κατοίκων να είναι απρόσκοπτη;  

2. Εφόσον υπάρχει ανάγκη για περισσότερα από ένα αγροτικά ταξί, τότε τι προτίθεται να πράξει για την 
παραχώρηση επιπρόσθετων αδειών λειτουργίας αγροτικών ταξί;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.125, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Άριστου Δαμιανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να δώσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων στοιχεία για τον αριθμό 
των ποινικών διώξεων και των καταδικών βάσει του περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.126, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο οι 
δρόμοι στον δήμο Σωτήρας παραμένουν σε πολύ κακή κατάσταση και πότε και πώς προτίθεται το υπουργείο να 
λάβει μέτρα για επιδιόρθωσή τους. 

 Οι δρόμοι εντός του δήμου Σωτήρας εδώ και χρόνια παραμένουν σε πολύ κακή κατάσταση προκαλώντας 
μεγάλη ταλαιπωρία στους πολίτες που χρησιμοποιούν καθημερινά τους δρόμους του δήμου. Θα πρέπει άμεσα 
να δοθούν απαντήσεις για το εν λόγω ζήτημα, ενώ επιτακτική είναι η ανάγκη για λήψη μέτρων για επιδιόρθωση 
των δρόμων του δήμου Σωτήρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.127, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας.  Αξίζει να τονίσουμε ότι έχει κατ’ επανάληψη 
εξαγγελθεί η κατασκευή του δρόμου, ωστόσο μέχρι σήμερα δεν έχει υλοποιηθεί.  Οι συνεχείς αναβολές στην 
υλοποίηση του έργου προκαλούν τεράστιες αντιδράσεις στην τοπική κοινωνία.  Παρακαλώ όπως μας 
ενημερώσετε σχετικά με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου. 

 Ο δρόμος Σωτήρας-Δερύνειας εδώ και χρόνια παραμένει σε πολύ κακή κατάσταση, προκαλώντας μεγάλη 
ταλαιπωρία στους πολίτες που τον χρησιμοποιούν καθημερινά.  Πρέπει άμεσα να δοθούν απαντήσεις για το πιο 
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πάνω ζήτημα, ενώ επιτακτική είναι και η ανάγκη για λήψη μέτρων για ανάπλαση και/ή επιδιόρθωση του δρόμου 
Σωτήρας-Δερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.128, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται η 
κυβέρνηση να επαναφέρει τα σχέδια ανέγερσης προσφυγικών κατοικιών τα οποία τερμάτισε η κυβέρνηση το 
2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.129, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους 
της καθυστέρησης εκτέλεσης του πολεοδομικού έργου ανάπλασης του δρόμου που συνδέει τη Δερύνεια με τη 
Σωτήρα, πότε αναμένεται να ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά έργα και τα χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσης του 
έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.130, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται η 
κυβέρνηση να άρει τη διάκριση που υφίστανται εργαζόμενοι στο ΡΙΚ και να τοποθετήσει τους δημοσιογράφους 
αορίστου χρόνου οι οποίοι βρίσκονται στην κλίμακα Α4-7 στην κλίμακα Α8, στην οποία βρίσκεται το υπόλοιπο 
επιστημονικό προσωπικό του ιδρύματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.131, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το έργο ανάπλασης της πλατείας στη Δρομολαξιά, πότε αναμένεται να ξεκινήσει η εκτέλεση του έργου 
και ποια τα χρονοδιαγράμματα ολοκλήρωσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.132, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από δημοσίευμα στην εφημερίδα “Ο Φιλελεύθερος” πληροφορήθηκα ότι ακόμη εκκρεμεί η δημιουργία 
οδού πρόσβασης προς το φαράγγι του Άβακα από την πλευρά των Αρόδων και γενικά από τη βόρεια πλευρά 
του Ακάμα.  Σύμφωνα με το δημοσίευμα, αν και το κονδύλι για τη δημιουργία οδού πρόσβασης έχει εγκριθεί, 
μέχρι σήμερα δεν έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες.  Σύμφωνα με τον κοινοτάρχη, το θέμα της δημιουργίας του εν 
λόγω δρόμου προς το φαράγγι του Άβακα χρονολογείται από το 1980. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία της οδού πρόσβασης προς το φαράγγι από την πλευρά των Αρόδων, αν έχει γίνει μελέτη 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον και ποια μέτρα έχουν ληφθεί για την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.133, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Τα τελευταία χρόνια ολοένα και περισσότερα σχολεία στην Ελλάδα εφαρμόζουν την πρακτική τα εκτάκια 
να “υιοθετούν” πρωτάκια. 

Πρόκειται για μία πράξη παιδαγωγικού χαρακτήρα για την ομαλή μετάβαση των παιδιών από το 
νηπιαγωγείο σε ένα μεγαλύτερο σχολείο.  Η “υιοθεσία” βοηθάει την ομαλή προσαρμογή των παιδιών της πρώτης 
στο “μεγάλο” σχολείο, ενώ παράλληλα συμβάλει σημαντικά στην αντιμετώπιση του φαινομένου της ενδοσχολικής 
βίας, καθώς καλλιεργεί τις διαπροσωπικές σχέσεις. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει αν το υπουργείο έχει πρόθεση να μελετήσει 
τις δυνατότητες εφαρμογής του συγκεκριμένου θεσμού στην Κύπρο ως ένα μέτρο αντιμετώπισης και πάταξης 
του φαινομένου του σχολικού εκφοβισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Έχουμε λάβει καταγγελίες σε σχέση με την αυξημένη εμφάνιση τρωκτικών τη φετινή χρονιά σε αρκετούς 
δήμους και κοινότητες της δυτικής Λευκωσίας και της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου, με τους πολίτες να 
διαμαρτύρονται για τις συνεπακόλουθες επιπτώσεις στη δημόσια υγεία και να είναι σε απόγνωση, μη μπορώντας 
να καταπολεμήσουν το πρόβλημα από μόνοι τους. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται 
να λάβει για την επίλυση του προβλήματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.135, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Σύμφωνα με ενημέρωση που έχουμε λάβει, έχουν απορριφθεί επαναλαμβανόμενα αιτήματα του 
κλαδικού συμβουλίου της Παγκύπριας Συντεχνίας Ισότητα για συνάντηση με τον αναπληρωτή γενικό διευθυντή 
του ΟΚΥΠΥ, ενώ δεν έχει δοθεί στην εν λόγω συντεχνία η μελέτη που περιέγραφε τις ανάγκες του ΟΚΥΠΥ σε 
φαρμακοποιούς.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για την απαίτηση του ΟΚΥΠΥ να κοινοποιηθούν 
τα ονόματα των μελών της συντεχνίας ως προϋπόθεση για τον καθορισμό συνάντησης, καθώς και για τους 
λόγους της μη κοινοποίησης της σχετικής μελέτης για τους φαρμακοποιούς στην εν λόγω συντεχνία, από τη 
στιγμή που αυτή η μελέτη δόθηκε σε άλλη συντεχνία. 

 Σε σχέση με τις μετακινήσεις των κυβερνητικών φαρμακοποιών από τα φαρμακεία του ΟΚΥΠΥ, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει στη βάση ποιων δεδομένων καθορίστηκαν οι ανάγκες 
του ΟΚΥΠΥ και για τα κριτήρια μετακίνησης των φαρμακοποιών, καθώς και για την επιλογή της μετακίνησης, σε 
μια χρονική στιγμή κατά την οποία η υπηρεσία στην οποία θα μεταφερθούν (ΕΦΑ) δεν έχει αποκτήσει ακόμα 
υπόσταση.  Περαιτέρω, καλείται να μας ενημερώσει για ποιο λόγο ο ΟΚΥΠΥ δεν προχωρεί στην πρόσληψη 
προσωπικού για ενίσχυση των κυβερνητικών φαρμακείων και περιορίζεται στην προσωρινή λύση μεταφοράς 
προσωπικού από τα αγροτικά κέντρα, τα οποία ήδη υπολειτουργούν, για αντιμετώπιση της υποστελέχωσης. 

 Έχουμε επίσης ενημερωθεί για προφορικές και μη ομοιόμορφες οδηγίες του ΟΚΥΠΥ προς τους 
φαρμακοποιούς στα δεκαπέντε (15) αγροτικά κέντρα που παραμένουν σε λειτουργία σε απομακρυσμένες 
περιοχές, με τις οποίες οι φαρμακοποιοί καλούνται να λειτουργούν ως ιδιώτες.  Συγκεκριμένα, φαίνεται να τους 
έχει ζητηθεί να εισπράττουν συμπληρωμές και συνεισφορές, να διαχειρίζονται χρήματα, να συναλλάσσονται με 
ιδιωτικές αποθήκες φαρμάκων, να μεταφέρουν φάρμακα με το προσωπικό μεταφορικό τους μέσο.  Παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Βάσει ποιου καθεστώτος καλούνται οι φαρμακοποιοί της δημόσιας υπηρεσίας να δρουν ως ιδιώτες; 

2. Τι προβλέπουν τα σχέδια υπηρεσίας τους ως προς τη διαχείριση χρημάτων; 

3. Πώς εξασφαλίζεται η ορθή και ασφαλής μεταφορά των φαρμακευτικών σκευασμάτων χωρίς κατάλληλο 
όχημα και εξοπλισμό και ποια η ευθύνη του φαρμακοποιού σχετικά με οτιδήποτε συμβεί κατά τη μεταφορά; 

4. Πώς δικαιολογείται η χρονική ανακολουθία ανάμεσα στην εκτέλεση της συνταγής και την είσπραξη της 
συμπληρωμής/συνεισφοράς, εφόσον η παράδοση των φαρμάκων, και συνακόλουθα η όποια είσπραξη, 
θα γίνεται μεταγενέστερα της εκτέλεσης, αφού οι κοινότητες δε διαθέτουν τον απαιτούμενο εξοπλισμό για 
εκτέλεση συνταγής σε περιβάλλον ΓΕΣΥ; 

5. Πώς δικαιολογείται η απουσία γραπτών ενιαίων οδηγιών προς όλα τα κέντρα εξυπηρέτησης του ΟΚΥΠΥ 
για την καλύτερη και ισότιμη εξυπηρέτηση των ασθενών;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.323, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ως το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου Εσωτερικών για την 
ανάδειξη και την προστασία/διατήρηση της αρχιτεκτονικής κληρονομιάς (Διατηρητέες Οικοδομές) στο 
πλαίσιο του ευρύτερου επιδιωκόμενου χωροταξικού σχεδιασμού των πόλεων και της υπαίθρου (σύμφωνα 
με τον Περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο), έχει εισηγηθεί την υπογραφή της Σύμβασης Πλαίσιο από 
την Κυπριακή Δημοκρατία.  Η Έκθεση του Τμήματος αξιολογήθηκε από το Υπουργείο και προωθήθηκε 
στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση το οποίο την έχει εγκρίνει πρόσφατα. 

3. Συνοπτικά το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συστήνει την υπογραφή της Σύμβασης Πλαίσιο για τους 
πιο κάτω κύριους λόγους: 

• Η Σύμβαση Πλαίσιο προτείνει την ανάληψη δράσεων συνυφασμένων με την ενδυνάμωση της 
Κοινωνίας των Πολιτών και της Συμμετοχικής Δημοκρατίας. 

• Οι αρχές της Σύμβασης Πλαίσιο συμπίπτουν με τις αρχές του Τμήματος σε θέματα διατήρησης της 
πολιτιστικής κληρονομιάς και συνεισφοράς της στην αειφόρο ανάπτυξη. 

• Η Σύμβαση Πλαίσιο αναβαθμίζει τον ρόλο της κοινωνίας εν γένει στη διαβούλευση για θέματα 
διαχείρισης πολιτιστικής κληρονομιάς. 
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4. Οι πρόνοιες της Σύμβασης Πλαίσιο περιγράφονται στο Παράρτημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.377, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2018, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά στην επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας σας 
μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου: 

2. Η Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων σε Συνεδρίαση που έγινε στις 12 Ιουνίου 2019, ενέκρινε 
την εισήγηση της Ad Hoc Επιτροπής για Φιλικό Διακανονισμό με τον υφιστάμενο Ανάδοχο της Σύμβασης 
με τελική και οριστική ημερομηνία αποπεράτωσης του Έργου, την 15η Νοεμβρίου 2019. 

3. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων και ειδικά η Ομάδα Παρακολούθησης του Έργου καταβάλλει κάθε δυνατή 
προσπάθεια, παρακολουθώντας στενά την εξέλιξη των εργασιών και εφαρμόζοντας όλες τις πρόνοιες του 
νέου Φιλικού Διακανονισμού που επιτεύχθηκε από την Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαιτήσεων με 
τον Εργολάβο στις 12/6/2019, ούτως ώστε το Έργο να ολοκληρωθεί και να παραδοθεί στους χρήστες. 

4. Σημειώνεται ότι ο Εργολάβος έχει υποβάλει Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Έργου συνοδευόμενο με 
κατάσταση διαθέσιμων πόρων (εργατικού δυναμικού και μηχανημάτων) και στο οποίο περιλαμβάνονται 
όλες οι υπολειπόμενες εργασίες και οι νενομισμένοι έλεγχοι του Έργου, εντός εφικτού χρόνου με 
ημερομηνία αποπεράτωσης τις 15/11/2019.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.557, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα, από τον αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας: 

(α) Το Σημείωμα Έργου είχε ετοιμαστεί το 2018, χρειάστηκε όμως να γίνουν κάποιες διορθώσεις, οι οποίες 
αποτελούσαν απαιτήσεις από την Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων Συντονισμού και 
Ανάπτυξης (ΓΔ ΕΠΣΑ). 

(β) Το Υπουργείο Υγείας έχει συμπεριλάβει στους Προϋπολογισμούς του για το 2020, ποσό της τάξης των 
€833.000. 

(γ) Το συνολικό κόστος με βάση προκαταρκτική εκτίμηση δαπάνης του Τμήματος Δημοσίων Έργων, 
ανέρχεται στα €2.7εκ. και αναμένεται, μέχρι τις αρχές του 2020, να προκηρυχθεί διαγωνισμός για την 
ανάθεση του Έργου, σύμφωνα με αυτή την εκτίμηση. 

2. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.635, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος πληροφορήθηκε στις αρχές Απριλίου του 2019 από πολίτη, ότι παρατηρήθηκε η παρουσία 
νερού με γαλάζιο χρώμα, μέσα σε ρυάκι που καταλήγει στο Φράγμα Καλαβασού. Μέλη του προσωπικού 
του ΤΑΥ κινητοποιήθηκαν αμέσως, προβαίνοντας σε επιτόπιες έρευνες για εντοπισμό της πηγής του 
νερού, καθώς και σε δειγματοληπτικούς ελέγχους για προσδιορισμό της ποιοτικής του κατάστασης. 

(β) Σε συνέχεια της πιο πάνω έρευνας, προέκυψε ότι το νερό προερχόταν από το ξέπλυμα μπαζών 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της περιοχής, εξαιτίας των έντονων βροχοπτώσεων της τελευταίας 
περιόδου.  Η χημική ανάλυση του νερού, κατέδειξε την παρουσία συγκεντρώσεων καδμίου και νικελίου, 
το οποίο σχετίζεται και με τη σύσταση των μπαζών των μεταλλείων.  Ωστόσο, σύμφωνα με τις αναλύσεις 
στο νερό του Φράγματος, οι συγκεντρώσεις καδμίου και νικελίου ήταν πολύ μικρότερες των ανώτερων 
επιτρεπτών ορίων συγκεντρώσεων που καθορίζονται στον Περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμο.  Δεδομένου του μεγάλου όγκου του νερού στο 
Φράγμα, και της ανάμειξης του νερού που εισέρχεται στο Φράγμα από το ρυάκι, με πολύ περισσότερο 
καθαρό νερό που εισρέει από τον Ποταμό Βασιλικό, οι συγκεντρώσεις καδμίου και νικελίου παραμένουν 
σε πολύ χαμηλά και μη ανησυχητικά επίπεδα. 
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(γ) Σημειώνεται ότι, από τη στιγμή που το ΤΑΥ ξεκίνησε τη διερεύνηση του περιστατικού, μέχρι και την 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων των χημικών αναλύσεων του νερού, είχε διακοπεί η προμήθεια νερού 
για σκοπούς ύδρευσης από το Φράγμα Καλαβασού, για προληπτικούς λόγους.  Επισημαίνεται ότι, είχαν 
αξιολογηθεί και διάφορες πιθανές λύσεις για αποτροπή της εισροής του νερού από το ρυάκι στο Φράγμα, 
όπως η κατασκευή αναχώματος για συγκράτηση του νερού του ρυακιού και η εκτροπή του νερού, μέσω 
αγωγού άντλησης, στη διπλανή λεκάνη απορροής, οι οποίες, ωστόσο απορρίφθηκαν, καθότι 
κατασκευαστικά ήταν χρονοβόρες, κοστοβόρες και μη αποτελεσματικές. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.676, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατά την περίοδο 2010-2018 ο αριθμός των εργατικών ατυχημάτων που γνωστοποιήθηκαν στο Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας με βάση τη σχετική νομοθεσία και ο αντίστοιχος Δείκτης Συχνότητας Ατυχημάτων, 
που ορίζεται ως ο αριθμός των ατυχημάτων ανά 100 000 εργαζομένους, έχουν ως ακολούθως: 

ΕΤΟΣ ΑΡ. ΑΤΥΧΗΜΑΤΩΝ ΔΕΙΚΤΗΣ ΣΥΧΝΟΤΗΤΑΣ 

2010 2184 679 

2011 2010 615 

2012 1741 537 

2013 1538 497 

2014 1618 543 

2015 1596 519 

2016 1905 604 

2017 2070 628 

2018 2156 623 

(β) Ο αριθμός των θανατηφόρων ατυχημάτων που γνωστοποιήθηκαν στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
κατά την περίοδο 2010-2018, έχει ως ακολούθως: 

ΕΤΟΣ ΑΡ. ΘΑΝΑΤΗΦΟΡΩΝ ΑΤΥΧΗΜΑΤΩΝ 

2010 19 

2011 5 

2012 9 

2013 9 

2014 5 

2015 4 

2016 5 

2017 2 

2018 9 

 Συναφώς αναφέρεται ότι κατά την περίοδο 01/01-30/08/2019 συνέβηκαν 9 θανατηφόρα ατυχήματα σε 
εργοδοτούμενα πρόσωπα κατά τη διάρκεια της εργασίας. 

(γ) Σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, ο Δείκτης Συχνότητας 
ατυχημάτων σε Κοινοτικούς εργαζομένους είναι υψηλότερος σε σχέση με τους Κυπρίους εργαζομένους.  
Σε ό,τι αφορά στη σοβαρότητα των ατυχημάτων παρατηρήθηκε ότι ο Μέσος Όρος των ημερών που 
χάθηκαν ανά ατύχημα κατά την περίοδο 2013-2018 ήταν 37 για τους αλλοδαπούς εργαζομένους, 23,7 για 
τους Κοινοτικούς και 25,5 για τους Κυπρίους εργαζομένους. 

2. Σημειώνεται ότι σε έκτακτες συνεδρίες του Παγκύπριου Συμβουλίου Ασφάλειας και Υγείας το 2018 και το 
2019 καθορίστηκε σχέδιο δράσης με στοχευμένες ενέργειες που αποσκοπούν στη μείωση των εργατικών 
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ατυχημάτων, την εφαρμογή του οποίου παρακολουθεί το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, στα πλαίσια των 
ευρύτερων προσπαθειών που καταβάλλει το Τμήμα, σε συνεργασία με τους Κοινωνικούς Εταίρους, για συνεχή 
βελτίωση των συνθηκών ασφάλειας και υγείας στους χώρους εργασίας και μείωση των εργατικών ατυχημάτων 
και των επαγγελματικών ασθενειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.690, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 18 
Ιουνίου 2019 σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η χερσόνησος Ακρωτηρίου Λεμεσού που περιλαμβάνει την Αλυκή Ακρωτηρίου, άλλους υγρότοπους, 
γεωργικές περιοχές με εσπεριδοειδή/άλλες καλλιέργειες και την παραλία Lady’s Mile εμπίπτει στα 
διοικητικά όρια των Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου. Μέρος της περιοχής, λόγω της σημαντικότητας της 
για τα πουλιά και γενικότερα για τη βιοποικιλότητα που φιλοξενεί, προστατεύεται από την περιβαλλοντική 
νομοθεσία των Βάσεων ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας (SBA-SPA01) και ως Ειδική Ζώνη Διατήρησης 
(SBA-SAC01). 

3. Η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας (ΥΘΠ) λόγω της σημαντικότητας της περιοχής για τη ορνιθοπανίδα σε 
Πανευρωπαϊκό επίπεδο (η αλυκή Ακρωτηρίου έχει καθοριστεί ως υγρότοπος διεθνούς σημασίας 
σύμφωνα με τη σύμβαση RAMSAR), διεξάγει μηνιαίες καταγραφές σε όλη τη χερσόνησο και 
εξειδικευμένες καταγραφές συγκεκριμένων ειδών που είτε φωλιάζουν (υδρόβια, παρυδάτια πτηνά) είτε 
διέρχονται από τη περιοχή σε σημαντικούς αριθμούς (Αρπαχτικά πτηνά, Γερανοί, κ.α.). Η ΥΘΠ περιπολεί 
των περιοχών αυτών και προβαίνει σε καταγγελίες σχετικές με επεισόδια λαθροθηρίας αλλά και άλλες 
ενοχλήσεις (π.χ. “πίστες” μοτοκρός σε περιοχές της χερσονήσου, στρατιωτικές ασκήσεις μη συμβατές με 
την προστασία του περιβάλλοντος στην περιοχή) και παρανομίες (π.χ. παράνομες εκσκαφές και 
ισοπεδώσεις, απόρριψη σκυβάλων και μπαζών) που υπονομεύουν τη περιβαλλοντική αξία της περιοχής. 

4. Η ΥΘΠ έχει ρωτηθεί, λόγω εξειδικευμένων γνώσεων στο τομέα της πτηνοπανίδας, αρκετές φορές τόσο 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος όσο και από τις αρχές των Βάσεων, για θέματα που αφορούν τη διαχείριση 
των άγριων πτηνών στην περιοχή και σε σχέση με προτεινόμενες αναπτύξεις ή και ενέργειες. Έχει επίσης 
εκφέρει και απόψεις για σχετικές προτεινόμενες αδειοδοτήσεις παραλιακών κέντρων προς τον Έπαρχο 
Λεμεσού στο παρελθόν καθώς και για την ορθή διαχείριση των κουνουπιών στη χερσόνησο, με επιστολές 
προς το Δήμαρχο Λεμεσού. 

5. Τούτων λεχθέντων, η διοικητική ευθύνη και η επιβολή των νόμων σχετικά με τη λειτουργία των εστιατορίων 
της περιοχής αλλά γενικότερα για τη προστασία των ειδών και οικοτόπων ανήκουν στις αρχές των 
Βρετανικών Βάσεων και κανένα αίτημα δεν έχει ληφθεί, σχετικό με τη διοργάνωση της συγκεκριμένης 
εκδήλωσης είτε άλλων που γίνονται κατά καιρούς στη περιοχή. 

6. Η εν λόγω περιοχή είναι μεγάλης περιβαλλοντικής σημασίας και οποιεσδήποτε επεμβάσεις ή και 
ασύμβατες με το χώρο εκδηλώσεις δεν πρέπει να γίνονται αποδεκτές χωρίς να προηγείται η αξιολόγηση 
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων και η λήψη μέτρων μετριασμού τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.691, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 

2019, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο αριθμός των οικιακών εργαζομένων που αιτήθηκαν και έλαβαν άδεια και επίδομα μητρότητας κατά τα 
τελευταία 10 χρόνια καταγράφεται στον πιο κάτω Πίνακα, στον οποίο περιλαμβάνονται τόσο πολίτες 
τρίτων χωρών όσο και κοινοτικοί με συμβόλαια απασχόλησης. Από τον Πίνακα εξαιρούνται οι μισθωτοί 
οικιακοί εργαζόμενοι, οι οποίοι δεν προέρχονται από τρίτες χώρες και έχουν οι ίδιοι υποχρέωση καταβολής 
εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (πληρώνουν με βιβλιάριο εισφορών για απασχόληση σε 
περισσότερους από έναν εργοδότη). 

Έτος πληρωμής επιδόματος 
μητρότητας Αριθμός οικιακών εργαζομένων* 

2018 41 

2017 

 

 

 

 

39 

2016 39 

2015 38 
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2014 47 

2013 56 

2012 51 

2011 55 

2010 60 

2009 58 

2008 

 

66 

* Τα στοιχεία συλλέγονται κατά τον χρόνο που τερματίζεται η πληρωμή του επιδόματος 

3. Ο αριθμός των συνταξιούχων θεσμοθετημένης σύνταξης κατά τον μήνα Δεκέμβριο 2018, που 
πληρώνονταν στο εξωτερικό, ανήλθε σε 5069 εκ των οποίων οι 355 είναι πολίτες τρίτων χωρών. 
Σημειώνεται ότι στο αρχείο των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπάρχουν στοιχεία μόνο για τις 
περιπτώσεις πολιτών τρίτων χωρών που επιθυμούν όπως η πληρωμή γίνεται με έμβασμα στο εξωτερικό. 
Επομένως, εάν πολίτης τρίτης χώρας επιθυμεί να πληρώνεται με έμβασμα στην Κύπρο, τότε αυτός δεν 
συμπεριλαμβάνεται στον πιο πάνω αριθμό. 

4. Ο αριθμός των εργαζομένων πολιτών τρίτων χωρών που πληρώθηκαν εφάπαξ ποσό θεσμοθετημένης 
σύνταξης μέσα στο 2018 ανήλθε στα 18 άτομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.739, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Η αναγκαιότητα κατοχύρωσης της ιδιωτικής μουσικής εκπαίδευσης και γενικότερα της ιδιωτικής 
εκπαίδευσης στον τομέα των τεχνών στην Κύπρο είναι υπαρκτή.  Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) έχει διαπιστώσει το κενό το οποίο υφίσταται εξαιτίας της απουσίας 
νομοθεσίας που να αφορά στην κατάλληλη ρύθμιση όχι μόνο της ιδιωτικής μουσικής εκπαίδευσης, αλλά 
ολόκληρου του τομέα της ιδιωτικής καλλιτεχνικής παιδείας. 

 Με στόχο την προώθηση της επίλυσης του εν λόγω ζητήματος και στη βάση σχετικών εισηγήσεων που 
είχαν υποβληθεί, έχω πρόσφατα δώσει οδηγίες για προώθηση της επεξεργασίας (μέσω αγοράς υπηρεσιών 
εμπειρογνωμόνων) ενιαίου ρυθμιστικού πλαισίου (περιλαμβανομένων και των σχετικών Κανονισμών) που θα 
διέπει στο σύνολο τους τα θέματα που αφορούν στην ίδρυση, λειτουργία και εποπτεία όλων των εν γένει 
ιδιωτικών σχολών που δραστηριοποιούνται στον τομέα της παροχής ερασιτεχνικής καλλιτεχνικής εκπαίδευσης 
και κατάρτισης.  Παράλληλα, έχουν δοθεί οδηγίες και για τη συγκρότηση Επιτροπής στο Υπουργείο Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας η οποία, ανάμεσα σε άλλα, θα έχει συμβουλευτικό ρόλο τόσο προς τον 
Υπουργό, όσο και προς τους εμπειρογνώμονες στους οποίους θα ανατεθεί η ετοιμασία του νομοσχεδίου και θα 
προσδιορίσει και τους συγκεκριμένους όρους εντολής που θα τους δοθούν. 

 Απώτερος στόχος είναι όλες οι προπαρασκευαστικές ενέργειες που θα οδηγήσουν στην ανάθεση της 
εκπόνησης του ρυθμιστικού πλαισίου από τους εμπειρογνώμονες να ολοκληρωθούν το συντομότερο και ότι το 
σχετικό νομοσχέδιο θα είναι ενώπιον της Βουλής για συζήτηση το συντομότερο δυνατόν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.754, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Ο Εμπλουτισμός ως εργαλείο σε θαλάσσια οικοσυστήματα χρησιμοποιείται κυρίως για τη διάσωση ειδών 
(σολομός, χέλι, οξύρρυγχος κ.τ.λ.) που απειλούνται άμεσα με εξαφάνιση.  Αφορά συνήθως στην προστασία κατά 
τα ευαίσθητα στάδια αναπαραγωγής σε τεχνητές συνθήκες για μεγιστοποίηση της αναπαραγωγικής ικανότητας 
και την προστασία νεαρών απογόνων σε τεχνητές συνθήκες για αύξηση της ικανότητας επιβίωσης τους κατά την 
απελευθέρωση τους στο φυσικό περιβάλλον. 

 Αυτός ο χειρισμός μπορεί να αποτελεί ελκυστική πρόταση για την άμβλυνση αρνητικών επιπτώσεων όπως 
η υπεραλίευση ή αλλοίωση οικοτόπων, η κλιματική αλλαγή κ.ά.  Ωστόσο, το μέτρο αυτό εγκυμονεί κίνδυνο για 
αρνητικές επιπτώσεις, όπως η διατάραξη φυσικών ισορροπιών, ο διατροφικός ανταγωνισμός, η τροποποίηση 
της γενετικής ποικιλότητας, η εισαγωγή ασθενειών στο φυσικό πληθυσμό κ.ά.  Παράλληλα, συνεπάγεται 
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σημαντικό κόστος για την ανάπτυξη των αποθεμάτων σε τεχνητό περιβάλλον και ως εκ τούτου απαιτείται 
προσεκτική ανάλυση για να διακριβωθεί ότι οι στόχοι της αποκατάστασης των αποθεμάτων δεν μπορούν να 
επιτευχθούν με άλλα μέτρα διαχείρισης.  Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός πως τα εργαλεία αυτά δεν έχουν 
υιοθετηθεί ακόμα από κανένα περιφερειακό οργανισμό (στον οποίο εντάσσεται η Κύπρος) ως εργαλεία 
διαχείρισης της αλιείας. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαθέτει χρηματοδοτικό εργαλείο τεχνικών μέτρων για την αλιεία και την 
διαχείριση των αποθεμάτων, αλλά στην περίπτωση του εμπλουτισμού, ένεκα της ιδιαιτερότητας της δράσης, δεν 
είναι επιλέξιμη εκτός αν υπάρχει θεσπισμένη ως ανάγκη σε ευρωπαϊκό κανονισμό (όπως στην περίπτωση 
προστασίας του ευρωπαϊκού χελιού και του οξυρρύγχου). 

 Πέραν των πιο πάνω, αξίζει να αναφερθεί ότι στις αρχές του 2000 το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών σε μια προσπάθεια διερεύνησης της επιβίωσης ιχθύων που απελευθερώνονται στο περιβάλλον (και 
τις επιπτώσεις της διαφυγής ιχθύων από μονάδες ιχθυοκαλλιέργειας), απελευθέρωσε 3.000 μαρκαρισμένα 
μυτάκια (είδος ψαριού που ανήκει στην οικογένεια των σπαριδών) τα οποία είχαν μεγαλώσει σε τεχνητές 
συνθήκες στον ερευνητικό σταθμό Μενεού.  Τα αποτελέσματα του συγκεκριμένου προγράμματος έδειξαν ότι η 
ένταξη των ψαριών αυτών στο περιβάλλον, σε αυτό το στάδιο, ήταν σχεδόν μηδενική και οικονομικά ασύμφορη 
ως μέθοδος εμπλουτισμού του φυσικού αποθέματος. 

 Χαρακτηριστικό είναι επίσης το γεγονός ότι παρά τις διαφυγές ψαριών τα τελευταία χρόνια από κλουβιά 
ιχθυοτροφείων (τόσο από μαζικές διαφυγές ένεκα ατυχημάτων όσο και από απελευθερώσεις), είδη όπως το 
λαβράκι και η τσιπούρα δεν έχουν καταφέρει να ενταχθούν μαζικά στο περιβάλλον και να συνδράμουν σε 
σημαντική αύξηση του φυσικού αποθέματος.  Τίθεται επομένως ζήτημα οικονομικής αποτελεσματικότητας της 
μεθόδου αυτής, σε σχέση με άλλες δράσεις οι οποίες εφαρμόζονται ήδη, χρηματοδοτούνται και θεωρούνται 
απαλλαγμένες περιβαλλοντικού ρίσκου όπως π.χ. η παρακολούθηση των αποθεμάτων, η προσαρμογή της 
αλιευτικής πίεσης στα αποθέματα μέσω της απόσυρσης αλιευτικών σκαφών, η προστασία συγκεκριμένων 
περιοχών και η απαγόρευση της αλιείας σε αυτές κ.λπ. 

Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.755, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι τα τέλη που χρεώνει η Υπηρεσία Μέτρων 
και Σταθμών (ΥΜΣ) του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας για τις διάφορες υπηρεσίες που 
παρέχει έχουν καθορισθεί/υπολογισθεί σύμφωνα με κατευθυντήριες γραμμές της Τεχνικής Επιτροπής 
Καθορισμού και Αναθεώρησης Τελών και Δικαιωμάτων στη βάση των οποίων λαμβάνονται υπόψη, μεταξύ 
άλλων, το διοικητικό κόστος και έξοδα λειτουργίας της ΥΜΣ, ο χρόνος και το προσωπικό που απαιτείται για τη 
διενέργεια του κάθε ελέγχου στην αγορά καθώς και το κόστος μετάβασης στο κάθε υποστατικό. 

 Σημειώνεται ότι, πρόθεση του Υπουργείου δεν είναι η υιοθέτηση ισοπεδωτικών και άδικων μέτρων για 
οποιαδήποτε κατηγορία επιχειρήσεων και αφουγκραζόμενοι τις ανησυχίες μερίδας του επιχειρηματικού κόσμου, 
έχει ήδη ξεκινήσει η επανεξέταση των υπό αναφορά τελών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.001, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Μέχρι σήμερα δεν υπάρχει θεσμοθετημένο Πρωτόκολλο αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας, από 
τα Τμήματα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ).  Προγραμματίζεται να δημιουργηθεί διαδικαστικό 
Πρωτόκολλο στη δεύτερη φάση της δημιουργίας κλινικών κατευθυντήριων οδηγιών και πρωτοκόλλων για τα 
ΤΑΕΠ από την θεσμοθετημένη Ομάδα Εργασίας, η οποία αναμένεται να ξεκινήσει στις αρχές του 2020.  
Διευκρινίζεται ότι το πρωτόκολλο δεν θα είναι ιατρικό αλλά θα αφορά τις διαδικασίες της ολιστικής αντιμετώπισης.  
Οι λειτουργοί των ΤΑΕΠ με την δημιουργία του σχετικού Πρωτοκόλλου θα ενημερωθούν και θα εκπαιδευτούν, 
ώστε να αντιμετωπίζονται ορθά τέτοια περιστατικά. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της προνοσοκομειακής φροντίδας υγείας δημιουργήθηκε Πρωτόκολλο για τα 
πληρώματα ασθενοφόρων, για την αντιμετώπιση των θυμάτων σεξουαλικής βίας.  Το εν λόγω Πρωτόκολλο 
συγγράφηκε από θεσμοθετημένη ομάδα εργασίας και εγκρίθηκε από τη Γενική Διευθύντρια του Υπουργείου 
Υγείας.  Όλοι οι νοσηλευτές που εργάζονται στα ασθενοφόρα έχουν ενημερωθεί και εκπαιδευτεί κατάλληλα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
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 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας μεταφέρω την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο 
Τμήμα του Υπουργείου μου: 

2. Το ΚΕΠ Λάρνακας στεγάζεται σε ενοικιαζόμενο κτίριο για το οποίο έχουν εξασφαλιστεί οι απαιτούμενες 
από τη Νομοθεσία Άδειες και πληροί όλους τους όρους της ισχύουσας Νομοθεσίας που αφορά στα άτομα 
με αναπηρία (πρόσβαση και χώρους στάθμευσης). 

3. Ειδικότερα, για τους χώρους στάθμευσης, αναφέρεται ότι το εν λόγω κτίριο διαθέτει τους απαιτούμενους 
από τη Νομοθεσία χώρους στάθμευσης και επιπλέον υπάρχουν ιδιωτικοί χώροι στάθμευσης σε απόσταση 
50m περίπου ανατολικά του κτιρίου, καθώς και ιδιωτικοί χώροι στάθμευσης στους ορόφους του κτιρίου. 

4. Παρόλο που το κτίριο πληροί τις απαιτήσεις της Νομοθεσίας για άτομα με αναπηρία, το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων, μετά από παράπονο που λήφθηκε, μελέτησε εκ νέου το θέμα και ετοίμασε σχέδια για μετατροπές 
στην είσοδο και με ράμπα στην πρόσοψη.  Τα σχέδια στάληκαν στο Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού για να προωθηθούν στον ιδιοκτήτη προς εκτέλεση, καθότι στα ενοικιαζόμενα κτίρια δεν είναι 
δυνατό να επέμβει το Τμήμα Δημοσίων Έργων.  Σημειώνεται, ότι το κτίριο περιήλθε στην κατοχή της 
Τράπεζας Κύπρου, στην οποία και αποτάθηκε το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού για την 
υλοποίηση των σχεδίων, αλλά δεν έχει ακόμη λάβει απάντηση. 

5. Όσον αφορά την πινακίδα η οποία παραπέμπει μόνο στο χώρο στάθμευσης αναπήρων και όχι στην 
είσοδο αναπήρων, αυτή έχει αντικατασταθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι η προσβασιμότητα των δημόσιων κτιρίων 
διέπεται από διατάξεις του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και η εφαρμογή τους εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες των τοπικών Αρχών Αυτοδιοίκησης. 

2. Σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 77.671 ημερομηνίας 8/10/2014 κάθε 
ενοικιαζόμενο κτήριο από κρατικές υπηρεσίες θα πρέπει να ικανοποιεί τις αρχές και προδιαγραφές 
προσβασιμότητας της νομοθεσίας και επομένως, η Υπηρεσία που ενοικιάζει το κτήριο θα πρέπει να φροντίζει 
μαζί με τον ιδιοκτήτη για τη λήψη των απαιτούμενων μέτρων προσβασιμότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.012, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων πραγματοποίησε σύσκεψη στις 10 Σεπτεμβρίου, 2019, υπό την Προεδρία 
μου, με εκπροσώπους από το Αρχηγείο Αστυνομίας, από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
από την Ένωση Δήμων καθώς και με λειτουργούς του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, Τμήματος Δημοσίων 
Έργων και του Υπουργείου, για συζήτηση του θέματος των “σκούτερ” με στόχο την προώθηση νομοθετικής 
ρύθμισης της διακίνησης και εποπτείας τους. 

2. Κατά τη διάρκεια της συνάντησης έγινε ανταλλαγή απόψεων και αποφασίστηκε από κοινού ότι το 
Υπουργείο θα προχωρήσει σε νομοθετική ρύθμιση της χρήσης και εποπτείας των “σκούτερ”, με τροποποίηση 
του “περί Ρύθμισης της Διακίνησης των Ποδηλάτων Νόμου του 2018”. Συγκεκριμένα, στην υφιστάμενη νομοθεσία 
θα προστεθεί ο ορισμός του “σκούτερ”, αφού καταβληθεί προσπάθεια για μια πιο δόκιμη ονομασία, θα 
προστεθούν οι προδιαγραφές που θα αφορούν το όριο ηλικίας χρήστη, τη μέγιστη ταχύτητα αλλά και τεχνικές 
προδιαγραφές που θα αφορούν στο φως, πέδηση, κουδούνι, κράνος κ.ά. Με την ενσωμάτωση σχετικής πρόνοιας 
θα καθορίζεται η διακίνηση των “σκούτερ”, ποιος θα είναι υπεύθυνος για την επιτήρηση της σωστής εφαρμογής 
της νομοθεσίας και θα υπάρχει και διάταξη σύμφωνα με την οποία οι Δήμοι θα έχουν το δικαίωμα να επιτρέπουν 
τη χρήση τους σε συγκεκριμένους πεζόδρομους και πλατείες. 

Το τροποιητικό προσχέδιο νομοσχεδίου του “περί Ρύθμισης της Διακίνησης των Ποδηλάτων Νόμου” αναμένεται 
να ετοιμαστεί εντός του Οκτωβρίου, 2019. 

3. Σημειώνεται ότι, από στοιχεία που έχουν συλλεγεί από τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες διαπιστώνεται ότι δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε ομοιόμορφη ρύθμιση σε ό,τι αφορά στη διαχείριση και αστυνόμευση των λεγάμενων 
“personal mobility vehicles”. Το Υπουργείο, παράλληλα με τις απαιτούμενες ενέργειες για την προώθηση 
νομοθετικής ρύθμισης του θέματος, μελετά τις εξελίξεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι την 1 
Οκτωβρίου, 2019 θα πραγματοποιηθεί η τρίτη συνάντηση του “High Level Group on Road Safety” για συζήτηση 
της ρύθμισης των “σκούτερ”, στην οποία θα μετέχει εκ μέρους της Κυπριακής Δημοκρατίας (Υπουργείο 
Μεταφορών, Επικοινωνιών κα Έργων) λειτουργός της Ομάδας Οδικής Ασφάλειας του Τμήματος Δημοσίων 
Έργων του Υπουργείου. Όλες οι πληροφορίες που θα εξασφαλισθούν, θα αξιοποιηθούν κατάλληλα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.029, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η συχνότητα επιθεωρήσεων γερανών καθορίζεται στο άρθρο 35 του περί Εργοστασίων Νόμου, Κεφ. 134, 
σύμφωνα με το οποίο οι γερανοί υπόκεινται σε εξέταση αμέσως προ της εγκαταστάσεως και της για πρώτη 
φορά χρήσεως τους σε κάθε εργοτάξιο και ακολούθως τουλάχιστον μία φορά κάθε 14 μήνες. 

(β) Στα εργοτάξια ψηλών κτηρίων γίνονται κατά προτεραιότητα συχνότερες επιθεωρήσεις, σε σύγκριση με τα 
υπόλοιπα εργοτάξια και πραγματοποιούνται συναντήσεις με τους μελετητές και στους Συντονιστές 
Εκτέλεσης των έργων, από τις Υπηρεσίες Επιθεώρησης του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, στο μέτρο 
των δυνατοτήτων και πόρων που διαθέτει το Τμήμα. 

(γ) Η ασφαλής λειτουργία του γερανού σε εργοτάξιο σε συνεχή βάση αποτελεί ευθύνη του κατόχου του (π.χ. 
εργολάβος/κύριος του έργου κ.λπ.).  Σύμφωνα με την περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Νομοθεσία, ο κάτοχος του γερανού οφείλει να διαθέτει εκπαιδευμένο χειριστή, να παρέχει επίβλεψη, να 
συντηρεί κατάλληλα τον γερανό και να εφαρμόζει ασφαλή μέθοδο εργασίας.  Οι απαιτήσεις αυτές 
ελέγχονται κατά τη διάρκεια των επιθεωρήσεων από τους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.032, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει στην επιστολή του ο έντιμος βουλευτής κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη με αριθμό 23.06.011.04.032 και ημερομηνία 3 Σεπτεμβρίου 2019, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή 
το Κέντρο Αίματος, είναι η ακόλουθη: 

(α)  Οι ανάγκες για αιμοδοσία στην Κύπρο είναι διαρκείς και μεγάλες. 

(β)  Η ευαισθητοποίηση του κοινού για προσφορά αίματος είναι καθοριστικής σημασίας καθώς συμβάλει, 
πέραν της κάλυψης των αναγκών, και στην ενίσχυση της αλληλεγγύης στην κοινωνία. Το ζήτημα αυτό 
αποκτά ακόμα μεγαλύτερη αξία όσον αφορά τους νέους ανθρώπους. 

(γ)  Το Κέντρο Αίματος του Υπουργείου Υγείας, σε πλήρη συνεργασία με τα Υπουργεία Παιδείας και Άμυνας, 
διοργανώνει διαφωτιστικές εκστρατείες και ομιλίες στα λύκεια, τις τεχνικές σχολές και στα στρατόπεδα 
της Εθνικής Φρουράς. Διοργανώνονται επίσης προγράμματα αιμοδοσίας, τα οποία έχουν πολύ μεγάλη 
συμμετοχή. 

(δ)  Σύμφωνα με τις σχετικές Ευρωπαϊκές Οδηγίες και συστάσεις, η αιμοδοσία είναι εθελοντική και μη 
αμειβόμενη και πρέπει να αποφεύγεται η παροχή οικονομικών ή άλλων κινήτρων. 

(ε)  Παρά το γεγονός ότι στη χώρα μας χρησιμοποιούνται οι πιο σύγχρονες μέθοδοι που είναι διαθέσιμες και 
οι οποίες ενισχύουν σημαντικά την ασφάλεια και την ποιότητα των παραγώγων αίματος, συνεχίζει να είναι 
πολύ σημαντική η ειλικρίνεια του υποψήφιου αιμοδότη και η ορθότητα των απαντήσεων που δίνει στις 
ερωτήσεις του ερωτηματολογίου, πριν από μια αιμοδοσία. Η απόκρυψη πληροφοριών μπορεί να έχει 
σημαντικές επιπτώσεις στην υγεία του αιμοδότη, αλλά και στην υγεία του μεταγγιζόμενου ασθενή. Για το 
λόγο αυτό πρέπει να αποφεύγονται κίνητρα που μπορεί να οδηγήσουν έναν αιμοδότη στο να προβεί σε 
τέτοιες ενέργειες. 

(στ)  Είχε παρατηρηθεί στο παρελθόν ότι, αιμοδότες που προσφέρουν αίμα με σκοπό την κάλυψη αναγκών 
συγγενικών τους προσώπων ή που τους παρέχονταν σημαντικά κίνητρα, προχωρούσαν σε απόκρυψη 
πληροφοριών. 

(ζ)  Σε συνεργασία με το Υπουργείο Άμυνας έχει αποφασιστεί να παρέχεται μία ημέρα τιμητικής άδειας σε 
στρατιώτες που προσφέρουν αίμα. Η απόφαση αποτελεί στην ουσία επιβράβευση της πράξης του 
εθελοντή αιμοδότη-στρατιώτη. Με βάση τα σημερινά δεδομένα της στρατιωτικής θητείας (διάρκεια, άδειες, 
διανυχτερεύσεις, εξόδους) δε θεωρείται ότι αποτελεί κίνητρο που θα οδηγήσει έναν υποψήφιο αιμοδότη-
στρατιώτη στην απόκρυψη σημαντικών πληροφοριών. 

(η)  Οτιδήποτε περισσότερο από το προαναφερόμενο, μπορεί να δράσει σαν αρνητικός παράγοντας στην 
ασφάλεια των αιμοδοτών και της αλυσίδας μετάγγισης. 

2.  Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.04.035 και 23.06.011.04.038, 

ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θεσμικό πλαίσιο και οι όροι λειτουργίας των Επιτροπών Αξιολόγησης και των Κέντρων Αξιολόγησης 
Αναπηρίας του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες έχουν εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του αρ. 79.926 ημερομηνίας 14.12.2015, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας. 

3. Πρόσθετα, οι όροι λειτουργίας των Επιτροπών Αξιολόγησης δύναται να τροποποιούνται με απόφαση της 
Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεννόηση με τη Διευθύντρια του 
Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  Στα πλαίσια αυτά, σε σχέση με το θέμα της 
επαναξιολόγησης της αναπηρίας, στο οποίο αναφέρονται οι δύο ερωτήσεις, η Υπουργός, σε συνεννόηση 
με την Διευθύντρια ΤΚΕΑΑ, έχει εγκρίνει την μεγέθυνση της περιόδου κλήσης για επαναξιολόγηση για 
συγκεκριμένες ομάδες αναπηρίας και ηλικίας, με συγκεκριμένα κριτήρια και προϋποθέσεις. 

4. Γενικά αναφέρεται ότι η επαναξιολόγηση της κατάστασης της αναπηρίας και των αναγκών ενός ατόμου 
κρίνεται απαραίτητη από τις Επιτροπές Αξιολόγησης όταν τα δεδομένα της αναπηρίας ή της 
επιλεξιμότητας για δικαιώματα κοινωνικών παροχών και υπηρεσιών δύναται να μεταβληθούν και χρήζουν 
επανεξέτασης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού παρά τω προέδρω κ. 
Σάββα Περδίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.042, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμος 
34(Ι)2019 και οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 
Καταλυμάτων Κ.Δ.Π. 90/2019 που έχουν δημοσιευτεί στην επίσημη εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 
15.03.2019, έχοντας ως κύρια φιλοσοφία την ευελιξία, παρέχουν την δυνατότητα στους επενδυτές να 
αναπτύξουν σύμφωνα με τους δικούς τους επιχειρησιακούς σχεδιασμούς, διάφορες μορφές ξενοδοχείων 
1-5 αστέρων όπως είναι για παράδειγμα μικρά ξενοδοχεία τύπου “boutique”, μικρά αστικά ξενοδοχεία, 
αγροτουριστικά καταλύματα σε παραδοσιακές οικοδομές κλπ, τα οποία εύκολα μπορούν να αναπτυχτούν 
είτε εντός αστικών κέντρων, είτε στις ορεινές περιοχές και γενικά στις περιοχές της υπαίθρου, 
προσφέροντας υπηρεσίες που θα είναι σε θέση να εξυπηρετήσουν με τις καλύτερες προϋποθέσεις 
στοχευόμενες αγορές και τις νέες διεθνείς τάσεις. 

3. Η δημιουργία ξενώνων (Hostels) βάσει και των διαχρονικών στόχων των εκάστοτε στρατηγικών για τον 
τουρισμό, δεν αποτελεί επιθυμητή ανάπτυξη, εφόσον αυτός ο τύπος καταλυμάτων κυρίως εξυπηρετεί 
τουρισμό από χαμηλά κοινωνικοοικονομικά στρώματα. Η βασική φιλοσοφία λειτουργίας των “hostels” 
εδράζεται στην ενοικίαση κρεβατιών αντί υπνοδωματίων, υπνοδωμάτια στα οποία διαμένουν ταξιδιώτες 
οι οποίοι μπορεί να μην σχετίζονται μεταξύ τους καθόλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.051, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«H οδική σύνδεση/πρόσβαση τεμαχίου που προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Περιοχής Τσερίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν εντοπίστηκε στο αρχείο του Υπουργείου 
Εσωτερικών οποιοδήποτε αίτημα του Δήμου Τσερίου για χρηματοδότηση της οδικής σύνδεσης/πρόσβασης 
τεμαχίου που προορίζεται για την επέκταση της Βιομηχανικής Περιοχής Τσερίου. 

2. Ως εκ τούτου, η παρούσα επιστολή μαζί με την υπό αναφορά επιστολή σας κοινοποιείται στο Υπουργείο 
Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως το αρμόδιο Υπουργείο σε θέματα βιομηχανικής πολιτικής, για 
περαιτέρω χειρισμό.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δε θα μπούμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως έχετε ήδη αντιληφθεί, στα έδρανά σας βρίσκεται ο έβδομος και ο όγδοος τόμος του Φακέλου της 
Κύπρου. 

 Πριν κλείσουμε να σας ενημερώσω ότι την Τετάρτη, 16 Οκτωβρίου, στις 11.45 π.μ., θα έχουμε ειδική 
συνεδρία του σώματος, την οποία θα προσφωνήσει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας της Ιρλανδίας.   
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 Στη συνέχεια θα ακολουθήσει συνεδρία της ολομέλειας του σώματος, για να ασχοληθεί με νομοθετική 
εργασία, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
τροποποίηση του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ. 23.15.001). 

 2.  Ο περί Ελεγκτών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου των κ. Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή της 
Αλληλεγγύης). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.081-2019). 

 3.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.177-2019). 

 4.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.162-2019). 

 5.  Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2018 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.138-2019). 

 6.  Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2017. 
(Πρόταση νόμου των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ  μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,  Χριστιάνας Ερωτοκρίτου 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
και Δημήτρη Δημητρίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.058.099-2017). 

 7.  Ο περί της Διαδικασίας Ρύθμισης Ληξιπρόθεσμων Φορολογικών 
Οφειλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.034-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην οικονομία 
και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν πληθυσμιακή 
αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Θα σας αποστείλω, όπως έχει ζητηθεί -
και σωστά- έναν προγραμματισμό μέχρι τα Χριστούγεννα όλων των συνεδριάσεων της ολομέλειας.  Ο 
προϋπολογισμός μάλλον θα είναι την…  Θα το βάλω στο πρόγραμμα, να σας τα πω γραπτώς. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης:  1.33 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κουλλά Ονούφριος 

Δημητρίου Αννίτα Κωνσταντίνου Κώστας 
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Δημητρίου Δημήτρης Μαυρίδης Μάριος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σταύρου Ελένη 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κέττηρος Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 

(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής για την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.  

2. Ανάγνωση της αναφοράς του Προέδρου της Βουλής για τον Μήνα Ευαισθητοποίησης κατά του Καρκίνου 
του Μαστού από τη γραμματέα της Βουλής κ. Αννίτα Δημητρίου.  

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Ελένη Μαύρου και Χρίστος Ορφανίδης) στην 64η 
Παγκόσμια Διάσκεψη του Κοινοπολιτειακού Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου (CPA) στην Ουγκάντα. 
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β. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Ελένη 
Σταύρου) στη Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για τη Σταθερότητα, τον Οικονομικό Συντονισμό και τη 
Διακυβέρνηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Ελσίνκι. 

γ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου και 
Κωστής Ευσταθίου) στο 4ο μέρος της συνόδου 2019 της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στο Στρασβούργο. 

δ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Κυριάκος Χατζηγιάννης και 
Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης) στη 18η φθινοπωρινή συνάντηση της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του ΟΑΣΕ στο Μαρακές. 

ε. Συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου σε διακοινοβουλευτική διάσκεψη για την κλιματική 
αλλαγή στα πλαίσια της Φινλανδικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σχολής Κωφών - Θέση Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2018», έγκρισή τους και δικαιολόγηση αρνητικής ψήφου από τον κ. 
Δημήτρη Δημητρίου. 

7. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», συζήτηση (Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Περδίκης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λιλλήκας, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, 
Πρόεδρος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Ζαχαρίας Ζαχαρίου, Δημήτρης Δημητρίου, Άριστος Δαμιανού, 
Ονούφριος Κουλλά), καταψήφιση της πρώτης και ψήφιση της δεύτερης σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί των Διαχειριστών Οργανισμών Εναλλακτικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Ο περί Ανοικτού Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019», συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Άννα Θεολόγου, Μάριος Μαυρίδης) 
και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής του 2019 Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019», συζήτηση (Αννίτα Δημητρίου, Γιώργος Περδίκης, Ζαχαρίας Κουλίας, Ελένη 
Μαύρου) και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών 
Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και ψήφισή του με τον τίτλο «Ο περί Ελάχιστου 
Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Διευκόλυνσης της Άσκησης των Δικαιωμάτων των Εργαζομένων 
στο Πλαίσιο της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Εργαζομένων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Δασκάλου 
και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή των πρώτων με τον τίτλο «Οι περί 
Υπουργείου Παιδείας,   Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέση Εκπαιδευτή (Σχέδιο Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2019» και των δεύτερων με τον τίτλο «Οι περί Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας - Θέσεις Δασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019». 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 
Πρώτου Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019», συζήτηση 
(Γιώργος Περδίκης, Δημήτρης Δημητρίου, Μαρίνος Σιζόπουλος) και έγκρισή τους.  
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18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα - Θέση Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

19. Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για την προσπάθεια της Τουρκίας να αλλάξει το 
καθεστώς της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου, συζήτηση (Γιώργος Περδίκης, Μαρίνος Σιζόπουλος, 
Γιώργος Λιλλήκας, Λίνος Παπαγιάννης, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γιώργος Λουκαΐδης, Χριστιάνα 
Ερωτοκρίτου, Νίκος Τορναρίτης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Πρόεδρος, Παύλος Μυλωνάς) και ομόφωνη 
έγκρισή του. 

20. Σχέδιο ψηφίσματος καταδίκης της εισβολής της Τουρκίας στη Συρία, αγορεύσεις και συζήτηση (Νικόλας 
Παπαδόπουλος, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Περδίκης, Χρίστος Χρίστου, Γιώργος Λιλλήκας, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου, Κωστής Ευσταθίου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Γεώργιος Προκοπίου, Γιώργος Λουκαΐδης, Μάριος 
Μαυρίδης) και έγκρισή του. 

21. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Πρόγραμμα Σymphoпedia της Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου - Αξιοποίηση ακινήτων της 
ΣΕΔΙΠΕΣ-ΚΕΔΙΠΕΣ και αγορασμένα από την Ελληνική Τράπεζα ακίνητα - Το ενδεχόμενο ανέγερσης 
μουσείου χελώνων στην Ίνεια - Δράσεις με βάση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια - Διασφάλιση της σωματικής ακεραιότητας των αστυνομικών και 
των μελών των οικογενειών τους - Αποζημιώσεις για ζημιές από αγρινά - Προγραμματισμός για 
αντιμετώπιση και έγκαιρη διάθεση εμβολίων για τον καταρροϊκό πυρετό - Φύλακες των σχολικών μονάδων 
και το εργασιακό τους περιβάλλον - Σχέδια εκκένωσης χώρων σε περίπτωση δασικής πυρκαγιάς - Επίταξη 
ή απαλλοτρίωση τεμαχίων για σκοπούς άμυνας - Πρόβλημα στη διαχείριση λυμάτων στην περιοχή 
Τηλλυρίας - Η επανεξέταση υποθέσεων πολιτικού ασύλου - Πλημμύρες στην περιοχή «Καμάρες» στη 
Λάρνακα - Ακατάλληλα κρέατα - Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας - Μη ολοκλήρωση του έργου σύνδεσης της 
λεωφόρου Σπύρου Κυπριανού στη Λάρνακα με τον παρακαμπτήριο Αραδίππου-Δεκέλειας - Αίτημα του 
δήμου Λειβαδιών για την τοποθέτηση ταρτάν στο υφιστάμενο γήπεδο - Δημιουργία κατασκηνωτικού 
χώρου στην περιοχή «Λουτρά της Αφροδίτης» στο Νέο Χωριό - Παρεμβάσεις στο δάσος στην περιοχή  
Κλήρου-Καλού Χωριού Ορεινής και μέτρα προστασίας του - Επαναλειτουργία του Επαρχιακού Μουσείου 
Λάρνακας - Κατάθεση αγωγών για διεκδίκηση των συμφερόντων των μελών νομιμοποιημένων φορέων - 
Μη επαρκής εξυπηρέτηση κατοίκων Τόχνης με αγροτικά ταξί - Ποινικές διώξεις και καταδίκες βάσει του 
περί Καταπολέμησης Ορισμένων Μορφών και Εκδηλώσεων Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω του 
Ποινικού Δικαίου Νόμου του 2011 - Ανάγκη για επιδιόρθωση των δρόμων του δήμου Σωτήρας - 
Κατασκευή του δρόμου Σωτήρας-Δερύνειας - Σχέδια ανέγερσης προσφυγικών κατοικιών - Ανάπλαση του 
δρόμου Δερύνειας-Σωτήρας - Κλίμακα Α8 για δημοσιογράφους αορίστου χρόνου του ΡΙΚ - Το έργο 
ανάπλασης της πλατείας στη Δρομολαξιά - Η πρόσβαση στο φαράγγι του Άβακα από τη βόρεια πλευρά 
του Ακάμα - Εφαρμογή στην Κύπρο της πρακτικής τα εκτάκια να «υιοθετούν» πρωτάκια - Προβλήματα 
λόγω τρωκτικών - Ερωτήματα για τη μετακίνηση και το καθεστώς υπηρεσίας των φαρμακοποιών του 
δημόσιου τομέα στα πλαίσια της λειτουργίας του ΟΚΥΠΥ. 

22. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Σύμβαση του FARO για την αειφόρο διαχείριση της πολιτιστικής κληρονομιάς - Νέα πτέρυγα νοσοκομείου 
Λάρνακας - Η δημιουργία του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών του Μακάρειου Νοσοκομείου - Η ποιότητα του 
νερού στον υδατοφράκτη Καλαβασού - Εργατικά ατυχήματα - Συναυλία στην περιοχή «Lady’s Mile» στη 
Λεμεσό - Άδειες και επιδόματα οικιακών εργαζομένων και εργαζομένων από τρίτες χώρες - Νομοθετική 
ρύθμιση της ιδιωτικής εκπαίδευσης στον τομέα των τεχνών - Η εφαρμογή και η βιωσιμότητα σύγχρονης 
μεθόδου εμπλουτισμού των θαλάσσιων αποθεμάτων στην Κύπρο - Ο καθορισμός των τελών 
επαλήθευσης ηλεκτρονικών ζυγαριών - Πρωτόκολλο αντιμετώπισης θυμάτων σεξουαλικής βίας στα ΤΑΕΠ 
- Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα - Ρύθμιση της κυκλοφορίας δίκυκλων και τρίκυκλων 
ηλεκτρικών σκούτερ και ποδηλάτων με κινητήρα μπαταρίας - Χρήση γερανών για ανέγερση ψηλών κτιρίων 
- Το ενδεχόμενο θέσπισης κινήτρων σε στρατιώτες και στρατιωτικούς για εθελοντική αιμοδοσία - Η 
λειτουργία των επιτροπών αξιολόγησης αναπηρίας των κέντρων αξιολόγησης - Επιβάρυνση αναπήρων 
πολέμου λόγω υποχρεωτικής επαναξιολόγησής τους από επιτροπή - Κρατική ενθάρρυνση για τη 
δημιουργία ξενώνων σε μη δημοφιλείς τουριστικούς προορισμούς - Χρηματοδότηση για οδική σύνδεση 
τεμαχίου στον δήμο Τσερίου. 

 

 

 

 

 

€3,50 


